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L A S T N I K IN I Z D A J A T E L J : Okrajni odbor S Z D L Novo mesto - Izhaja vsak 
četrtek - Posamezna številka 15 din - L E T N A NAROČNINA B00 din, polletna 
300 din, če t r t le tna 150din; plačljiva je vnaprej. Za inozemstvo 1200 din oziroma 
4 amer. dolarje - T E K O Č I R A Č U N pri Mestni hranilnici - Komunalni banki 

v Novem mestu štev 606-70/3-24 

Stev. 32 ( 4 » 0 ) L E T O X . 

NOVO MESTO, 13. AVGUSTA 1959 

U R E J U J E uredniški odbor - Odgovorni uredn 
U R E D N I Š T V A IN U P R A V E : Novo mesto, Ces 
Poštni predal Novo mesto 33 - T E L E F O N u 
Nenaročenih rokopisov in fotografij ne v r a č a m o 

»Delo* v Ljubljani 

. S T A N O V A N J A . . . 

Praznik občine Videm-Krško 
in Tovarne celuloze ter papirja 

Ze od minule sobote praznuje V i d e m - K r š k o čet r t ič svoj občinski praznik. 
D A N E S popoldne bo na stadionu Matije Gubca nogometni turnir moštev T V D Parti
zan K r š k o , Senovo in Culeloate, J U T R I zvečer pa bodo ob 20. uri plavalne tekme 
P K Celuloza na bazenu. V N E D E L J O bo zjutraj budnica po mostu, ob osmih pa 
se bo začela slavnostna proslava 20-letnice obstoja tovarne celuloze in papirja 
-»DJURO S A L A J « s sejo delavskega sveta podjetja. Po slavnostni seji bodo na tovar
niškem dvorišču odkrili doprsni kip pokojnega prvoborca za delavske pravice, po 
katerem ima tovarna na V i d m u ime. Občinskemu prazniku občine VidemrKrtko in 
20-letnici obstoja tovarne na V i d m u smo namenili v današnji Številki tri strani, da 
bi se z uspehi, prehojeno potjo in načr t i te naše spodnjeposavske občine seznanili 
vsi naši bralci. — N a sliki : pogled v enega izmed proizvodnih oddelkov tovarne 
celuloze in papirja. 

»Lepo vas prosim, dajte mi 
iickšno stanovanje. Talko ne mo
remo več dalje ž 1 ve t L. Pet nas 
ie ln val se silsfcamo v majhn. 
vlažni s o b i c i . . . « 

»Sest let imam te vloženo 
prošnjo za stanovanje, pa ga še 
vedno nimam. Drugi, ki so po
zneje prišli v mesto, so že do
bili stanovanj*!. Je to po pra
vici? Na Beograd se bom prito
žil . . .1« 

Take in podobne slišijo vsak 
dan med solzami in zaklinja
njem na občinskem ljudskem 
odboru skoraj vsi od stanovanj
skega referenta do predsednika 
QbLO ln sekretarja občinskega 
komiteja ZK.S. Mnogo časa iz
gube vsi ti samo s poslušanjem 
prosilcev jn pojasnjevanjem sta
novanjskega problema v Novem 
mestu. To pa je tudi v večini 
primerov skoraj največ, kar 
morejo narediti, kajti stanovanj 
ni oziroma jiih je mnogo pre
malo. 

Osem sto petdeset prošenj 
družinska stanovanja, med tem! 
okoli 150 od družin, ki imajo 
samo en stanovanjski prostor, 
okoli 300 pa takih, ki imajo pre
majhno, nezdravo ali drugače 
slabo stanovanje dokazuje, kako 
pereč Je ta problem v Novem 
mesta, 

Kdo naj reši ta problem, ali 
ga vsaj omMl? Mnogi bodo re
kli, dia je to dolžna občina. T a 
ko mnenje ima tudi vrsta pod
jetij, ki bi sicer lahko tudi sa
ma gradila stanovanja za svoje 
delavce In uslužbence. Takole 
pravijo: plačujemo ctanovanosk'. 
prispevek, zato \& oblina dolžna 
presrbeti su^ojop, Poglelipo, 
če je to l/veti. • 

Število prebivalcev se je v 
Novem mestu po vojni več kot 
podvojilo. K tem je treba pri
šteti še pripadnike J L A . Mnog > 
stanovanj je bilo med vojno 
uničenih. Po vojni je bilo zgra
jenih nekai sto novih stanovanj, 
vendar je to bore malo z ozl-
rem na velike potrebe. V No
vem, mestu je po vojni zrasla 
vrsta podjetij, ki jih pred vojno 
n] bilo. Nastale so nove pro
svetne, zdravstvene in druge 
ustanove. Vse te potrebujejo 
strokovni ln drugi kader. To so 
proračunske ustanove ali usta
nove s samostojnim financira
njem, ki ne ustvarjajo dobička 

R o d o v i t n a polja in n a p r e d e k -
V bližani vasi Griblje, Cer-

kvišče in Krasinec se razpro
stira 400 ha ravninskih stelj-
nikov. V katastru so ti stelj-
niki zapisani kot pašniki ; 
steljnikov kataster n a m r e č 
sploh ne pozna. A l i pa so to 
res pazniki v pravem pomenu 
besede? Prav gotovo ne. Danes 
poznamo pašnike, ki jih in
tenzivno obdelujemo in jih 
imamo res le za pašo. Cemu 
Pa so nam steljniki? Beseda 
že sama pove, da se tu pri 
dobiva stelja, ki je glavni vir 
dohodkov teh površin, postran
ski dohodek pa so drva (bre
ze in jelše) . O dohodku paše 
sploh ne moremo govoriti; to 
je bilo v preteklosti. 

Skozi stoletja je slabo go
spodarjenje privedlo do tega, 
da .ie zemlja vedno bolj pro
padala in končno prišla na 
rob. T e zemlje ni nihče gnojil, 
nihče obdeloval, zato ao vse 
kulturnejše rastline propadle. 
Človek se že od nekdaj bori 
za to, da bi iz zemlje pridobil 
č imveč . Poglejmo, kaj dobimo 
iz steljnikov: nekaj praproti, 
k i jo poznamo kot slab nastilj. 
in nekaj drv. Ce p r e r a č u n a m o 
vrednost tega, dobimo na l 
hektar povprečno 8.000 dan. 
M a r se naj s tem zadovoljimo, 
ko pa nam 1 ha plodne zemlje 

ali steliniki in siromaštvo? 
daje drugod po sto tisoč in več 
dinarjev! Kaj nam je stori
ti? T o prepuščamo draga tu-
Skim kmetom v premislek. 

Pred nekaj leti je bilo med 

Prebivalcem občine 
Videm-Krško 

Na mnoge naslove pre
bivalcev občine Videm-
Krško smo odposlali več
je število izvodov današ
nje številke Dolcnskega 
lista. Kdor glasila okraj
nega odbora S Z D L Novo 
mesto še nima, ga vabi 
mo med redne naročniki1! 
pokrajinskega lista Do
lenjske in Spodnjega Po. 
savja. Kdor bi po pomoti 
dobil na svoj naslov da
našnjo številko, a je že 
nas naročnik, naj Dolenj
ski list izroči znancu, pri
jatelju ali sosedu, ki do
mačega časnika novome
škega okraja še ne pozna. 

Sodelujte, da bo uresni
čeno geslo: v vsako hišo 
Spodnjega Posav'a: DO
L E N J S K I LIST! 

Uredništvo in uprava 
Dolenjskega Usta 

Ing. Golob (desno) jemlje vzo
rec zemlje za analizo tal stelj-
niških površin v Gribljah (Foto: 

Jože škof) 

K a n i ž a n c o , Kvasico in pri Dra-
gatušu še 40 ha steljnikov več, 
d a n « * pa so tu dobre njive 
K o sem nedavno vprašal ne
kega kmeta i/. Kvasice, za koli
ko denarja bi to njivo spet 
preusmeril v steljnik, je dejal: 
•'To njivo za nič, sicer pa bi 
mi moral daU .še lt>p denar, da 
bi se "Zgiihala". to je moja 
najboljša njiva!« Naj povedo 
Dragat.uščani kaj o tem. da so 
letos marca rasle v bližini 
Draga tuša breze na 50 ha in 
da je letos junija žel kombajn 

n a delu teh površin (8 ha) že 
oves! Naj povedo, kako je 
traktor vozil v r e č e zrnja in 
kako lep pridelek je bil . M e 
ter visoka lupina že obeta 
obilo materiala za zeleni po-
dor. T u d i koruza ni slaba, saj 
je že v začetku cvetenja do
segla dva metre višine. 

T o je gotovo dovolj dokazov, 
kaj je storiti s 400 hektari 
steljnSkov v Knaeincu lin v 
Gribljah. Občinska ljudska od
bora v Črnomlju in Metl iki 
sta sestavila komisijo, ki skle
pa s posestniki pogod"be o na
kupu in odkupu zemlje. K m e -

160 novih vajencev 
Posredovalnica za delo no

vomeške občine je pričela 
pred štirin^jstiimi dnevi v k l j u 
čevat i v uk nove vajence. V 
občini je zanje na razpolago 
172 prostih mest. Do zdaj se 
jih je vključi lo v uk 100, na
daljnjih 60 pa se jih bo do 
1, septembra. 12 mest bo 
ostalo prostih, ker ni zanje 
ali prijavljencev, ali pa nima
jo ti, ki bi se želeli vkl juči t i 
v uk, zadostne šolske izobraz
be. Se vedno se n a j v e č vajen
cev ponuja za uk za avtome-
hanično stroko, dekleta pa se 
prijavljajo le za šivilje in tr
govke. Od skupno 160 vajen
cev, ki bodo letos vkl jučeni v 
uk, se jih bo 20 učilo pri 
obrtnikih zasebnega sektorja, 
ostalih 140 pa v gospodarskih 
organizacijah družbenega sek
torja. 

Cesta Straža- -Dol. 
Toplice asfaltirana 

Nova asfaltirana cesta od 
Dol. Toplic do S t r a ž e je bila 
te dni končana in 8. avgusta 
odprta z a promet. Sedaj nada
ljujejo z delj pfoti Novemu 
mestu. Avtomobilom, ki so na
menjeni v Toplice, ne bo tre
ba več delati 9-kilometrskega 
ovinka. 

V vsako hišo 
Spod. Posavja, Dolenjske 

ln Bele krujine: 
DOLENJSKI LISTI 

tovalci, ki dajo zemljo v za
kup, dobijo vsako leto 6.000 
din rente za dobo 15 let. Druž
ba zahteva, da je zemlja ob
delana in smotrno izkorišče
na, ne glede " a to, č i g a v a last 
je. O tem govorita Zakon o 
obvezni obdelavi zemlje ln 
Zakon o racionalnem izkori
ščanju kmetijskih zemljišč . Po 
teh predpisih se lahko zemlja, 
ki jo posamezniki noče jo ob
delovati, začasno odveaime in 
da onemu, ki jo je pripravljen 
obdelovati in smotrneje izko
riščati . Seveda sodijo v to vrsto 
zemlje tudi steljniki. Brez dvo
ma bodo sledili zakonski ukre
pi zoper tiste, ki ne bodo skle
nili zakupnih pogodb. V smi
slu zakonskih predpisov se bo 
vključilo tudi njihove sleljnike 
v to 400 hektarsko njivo, ki bo 
skupno obdelana. 

J o ž e Skof 

Občina je dolžna skrbeti za 
stanovanja predvsem tistih lju
di, ki niso v proizvodnji, kate
rih bivanje v mestu pa je šir
šega družbenega pomena. To so 
prosvetni delavci, veterinarji, 
uslužbenci državne uprave in 
drugih javnih služb. Dalje mo
ra občina skrbeti za stanovanja 
invalidov, upokojencev dn po
dobnih neproduktivnih prebi
valcev. 

Odkod naj občina vzame de
nar za gradnjo stanovanj za vse 
te ljudi? Iz proračuna ne more 
dati niti dinarja. Ostane le sta
novanjski sklad, v katerega 
vplačujejo določen prispevek val 
delodajalci. 

S pomočjo tega sklada Je ob-
čina dosedaj zgradila tri stano
vanjske bloke. Iz tega sklade so 
dobila posojilo podjjetja, ki so 
se sama odločil« za gradnjo 
stanovanj. Prav tako so iz tega 
sklada dobili posojilo številni 
zasebni graditelji stanovanjskih 
h..i Stanovanjski sklad j« sa
mostojna finančna ustanova, ki 
denar za gradnjo stanovanjskih 
hiš samo posojuje. Vsakdo, k] iz 
nJega dobi posodilo, ga mora 
vračati v pogodlbenih letnih ob
rokih. To velja v enaki men 
tudii za občinski ljudski odbor. 
Mimo tega je stanovanjski 
sklad daleč premajhen, da bi 
mogli z njim uspešno reševati 
stanovanjske stiske. S eredstv: 
sklada, ki se naberejo v enem 
letu, je mogoče zgraditi kvečje
mu 40 družinskih stanovanj. Ce 
pa bi hoteli v nekaj letih sta
novanjsko krizo vsaj omiliti, bi 
morali v Novem mestu na leto 
zgradili najmanj 20(1 novih sta
novanj in obnovltd nekaj dese 
tin starih. Za to pa bi bilo po
trebno na leto najmanj pol mi
lijarde dinarjev! 

Iz gornjega sledi, da Je treba 
za uspešno reševanje stanovanj
ske stiske v Novem mestu mi
mo sredstev sklada mobilizirat: 
še druga sredstva, bodisi zaseb
na, bodisi družbena. Zlasti ne
katera podjetja bi lahko že zdaj 
veliko več gradila kot so, sai je 
v Novem mestu le nekaj podje
tij , ki so to nalogo vrela enako 
resno kot nakup novih strojev. 
Vrsta podjetij ni storila v tem 
pogledu ničesar, pač pa svoje 
delavce in uslužbence pošiljajo 
glede stanovanj na občino. 

Izgovori, češ da majhno pod
jetje ne more graditi stanovanj, 
ne d r r . Ce ne more eno samo, 
pa lahko gradi več oodjetli sku

paj. Podjetja imajo prav trko 
možnost najeti posojilo za grad
njo stanovanj. Mimo tega lahko 
finansiraijo stanovanjsko grad
njo iz dela dobička, ki ostane 
podjetju za prosto razpolaganje. 
Letni obračuni so pokazali, da 
so bila taka sredstva tudi pri 
nekaterih manjših podjetjih kar 
precejšnja. Brez vsake zadrege 
»o jih podjetja razdelila med 
člane kolektiva. Na to, da ima
jo v podjetju toliko in toliko 
ljudi brez stanovanj, pr i delitvi 
dobička niso nič mislili. M n o s i 
tisti, ki Imajo prošnje za stano
vanja na občini in so vsak dan 
na njenih vratih, so mirne ouše 
glasovali /a razdelitev dobička 
t podjetju, ne da bi samo be
sedo rekli v prid gradnji stano
vanj! 

Rešitev j« samo v povečani 
guadnj l. To pa ni samo ^ zade
va občinskega ljudskega odbora, 
to je zadeva prav vseh! 

K hitrejšemu reševanju sta
novanjske stiske bodo pripomo
gli tudi novi predpisi g pod
ročja stanovanjskih zadev, ki so 
ie, v veljavi oziiroma bodo 
v veljavi s prvim januar
jem 1860.. Dosedaj so kot pove
dano dobivali posojila iz sta
novanjskega sklada tudd saseb-
n< graditelji hiš. V bodoče bodo 

I 

ta sredstva usmerili v gradnje 
predvsem prek stanovanjske za
druge, ki jo bo občinski ljudski 
odbor ustanovil. Hkrati bo sta
novanjska zadruga ali zavod za 
stanovanjsko Izgradnjo zbiral 
sredstva zasebniSaov, podjatii in 
ustanov, ki bodo sredstva vpla
čevali v enkratnih, ali večkrat* 
nih zneskih. 

Q Gradnja, gradnja ln le en-
# krat gradnja—samo v tem je 
$ rešitev! S kritiziranjem, s 

nervozo in zabavljanjem ni
smo pridobili še niti enega 
stanovanja. Vsak delavec »M 
uslužbenec naj se zavzame, 
da bo podjetje ali ustanova 
posvetilo vsaj toliko skrbi 
ljudem, ki so brez stanovanj, 
kot jo posveča strojem, 
upravnim ; rostorom in opre
mi, pa bo stanovanjska kriza 
kmalu manjša. Zlasti orga
n i delavskega upravljanja v 
podjetjih in ustanovah bi 
morali posvetiti večjo skrb 
vprašanju stanovanj za svoje 

9 ljudi. Z večjim čutom odgo-
0 vornosti in izkoriščanjem 
#) vseh možnosti bi lahko tudi 
0 v okvira podjetij in ustanov 
# veliko več storili sa ubla-
# žitev stanovanjske stiske. 

P. R. 

PODJETJI SO SE ZGANILA 
Našteli bomo nekaj podjetij iz Novega mesta, ki so 

se le odločila graditi: 
Tovarna zdravil K r k a bo pričela graditi g vrstnih 

hiš, Elektro Novo mesto 4 vrstne hiše, Splošna bolniš
nica Novo mesto 9-stanovanJski blok. Uprava za ceste 
L R S , T e h n i č n a sekcija Novo mesto 4 vrstne hi&e, Vse te 
stavbe bodo gradili na Znančenjh njivah, v bližini treh 
24-stanovanjskih blokov, k i Jih je tam že zgradila 
občina. 

T u d i Splošno gradbeno podjetje Pionir bo gradilo 
7—9 stanovanjski blok v novem naselju stanovanjskih 
blokov O L O Novo mesto na desnem bregu K r k e ob 
Ragovski cesti. Razen tega bo O L O Novo mesto tam 
zgradil še 10 stanovanjski blok, Industrija motornih 
vozil Novo mesto bo letos dokončala dela v dveh surovo 
zgrajenih stanovanjskih stavbah, k i Ju Je pr ičela že 
predlani. Prosili so za dovoljenje, da bi obrtniška dela 
opravili v lastni režiji. Devetstanovanjski blok bo 
gradila tudi Gozdarsko lesna poslovna zveza Novo 
mesto. Občina Novo mesto bo dvignila del nadstropja v 
stanovanjskem bloku v Jerebovi ulici ter tako prido
bila dve manjši družinski stanovanji in 5 samskih sob. 
Več modernih stolpnic bo zače la graditi tudi tovarna 
N O V O T E K S v Brsljinu, o č e m e r bomo prihod nji teden 
obširneje poročali. 

Večino omenjenih gradenj bodo podjetja pričela že 
letos In bodo, kot upamo, do zime že pod streho, tako 
da se bodo stanovalci prihodnje poletje v nova stano
vanja že lahko vselili. 

Ce bomo težko stanovanjsko krizo reševali tako, da 
bodo gradila podjetja, jo bomo rešili ali pa vsaj omilili, 
drugače pa sploh ne. 61 novih stanovanj, k i se nam na 
ta način obetajo prihodnje leto, veliko pomeni. 

Živahne Dolenjske Toplice 
Turist ična sezona v Dolenj

skih Toplicah je v polnem raz
mahu. Sobe v zdraviliških 
stavbah so vse oddane, prav 
tako imajo privatniki oddane 
vse razpoložljive postelje. Ne
kateri domačini se v sezoni 

u tesni jo, da lahko sobe oddaja
jo, ker jim to p r i n a š a kar lep 
zaslužek. Razen stalnih gostov 
obišče Dol. Toplice precej iz
letnikov, zlasti ob nedeljah. Se 
več prometa pa p r i č a k u j e m o , 
ko bo dograjena asfaltirana 
cesta do S t r a ž e . 

Dela pri gradnji športnega 
bazena lepo napredujejo kljub 
vsem t e ž a v a m , k i so j ih imeli 
s č r p a l k o za vodo. Sedaj pr i 
pravljajo stavbo, v kateri bo 
stala č r p a l k a . K o bo ta name
š č e n a in bodo položene cevi 
do bazena, bodo vodo takoj 
spustili v bazen. 

Restavracija »Grad 
Otočec« do nadaljnjega 

zaprta 
Včera j so zaradi adaptacij

skih del do nadaljnjega zaprli 
restavracijo » G r a d Otočec* . 
G o s t o m bodo stregli poslej na 
novem camping prostoru, k i 
so ga uredili približno 100 me
trov pod mostom na desnem 
bregu Krke. Gostišče bodo 
adaptirali po prvotnih načr t ih , 
tako da bo grad resnično po
stal pomembna tujskopromet-
na točka ob avtomobilski ce
sti. 

B O Ž I D A R J A K A C : S L A P O V I 
PO RDEČI Z E M L J I 1958/59, ki bo odprta 

N I A G A R E (1953) — s slikarske razstave S POTI 
v Dolenjskem muzeju do konca avgusta. Razsta»«a je 

odprta vsak dau razen ponedeljka od 9. do 12. ure, vsak torek in petek pa tudi od 15. du 13. ure 

V R E M E 
ZA CAS OD 14.—23. A V G U S T A 

Približno do 17. avgusta ne
stalno s pogostnimi padavinami. 
V nadaljnjem poteku bo prevla
dovalo lepo vreme. — Ponovna 
v e č j e padavine pričakujem*) 
okoli 24. avgusta. V . M . 
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Pred siavjem na Poosien ca 
Okrajni pripravljalni odbor 

ca proslavo na Podstenicah 
Ima te dni polne roke dela. 
Komisije za program in pro
pagando, za preskrbo, za ure
ditev prostora in za promet 
mu pomagajo, da bo 22. ln 
23. avgusta vse nared, ko bo
do obiskale Rog tisočglave 
množice mladine in odraslih 
iz našega okraja, Ljubljane in 
drugih delov republike. Sre
č a n j e medvojnih In povojnih 
skojevskih in mladinskih ak
tivistov bo lep in pomemben, 
praznik, saj bodo več kot »00 
tabornikom iz vseh slovenskih 
okrajev na večer pred glavno 
proslavo ob ognjih pripovedo
vali o mladinski organizaciji v 
letih N O B . 

Razen tabornikov bo prišlo 
na Rog v nedeljo 23. avgusta 
tudi več tisoč mladih ljudi iz 
vseh krajev Dolenjske in 
Spodnjega Posavja. Zanima
nja za praznik na Podstenicah 
je v vseh občinah izredno ve
liko. Mladina pr ičakuje zato 
pomoč podjetij, ki imajo na 
razpolago prevozna sredstvu, 
da bodo pomagala pri prevo
zih, Tudf v Stražo bodo pri
speli mnogi z vlaki, odkoder 
bodo z avtomobili nadaljevali 
pot na Podstenice. 

Ne bi pa bilo prav, če bi 
videli v slavju na Rogu samo 
praznik mladega rodu. Na
sprotno, organizacije Sociali
stične zveze. Zveze borcev in 

Srečanje mladinskih aktivistov 
Centralni komite L M S vabi vse skojevske akti

viste, ki so pred vojno, v času N O B ln po osvoboditvi 
delali v mladinski organizaciji na terenu in v opera
tivnih partizanskih enotah na 

T O V A R l S K O S R E Č A N J E M L A D I N S K I H 
A K T I V I S T O V . 

ki bo v okviru praznovanja 40-letnice K P J ln S K O J in 
v okviru proslave obletnice ustanovitve glavnega inicia
tivnega odbora Zveze slovenske mladine. 

Proslava bo 22. in 23. avgusta na Podstenicah v 
Kočevskem Rogu. 

Zbor skojevskih aktivistov Je 22. avgusta popoldne 
v Dolenjskih Toplicah, odkoder je skupen odhod na Rog. 

Vsi aktivisti, ki se nameravajo udeležiti s rečanja , 
naj se prijavijo C K L M Slovenije, Ljubljana, T o m š i č e 
va ulica štev. 5 ustmeno, telefonično aH pismeno, naj
kasneje do 18. A V G U S T A . 

Vabimo mladince in mladinke iz vseh krajev Slo
venije da se proslave udeležijo v č i m v e č j e m številu. 

C E N T R A L N I K O M I T E 
L J U D S K E M L A D I N E S L O V E N I J E 

sindikati naj bi organizirali 
izlete na Podstenice! Rog je 
tokrat le središčna točka ; do
bro vemo, da so v hudih bo
jih z okupatorji umirali sko-
jevci jn mladi borci-partizanl 
po vsej Beli krajini, v dolini 
Krke, v Suhi krajini in dru
god po Dolenjskem. Slavje na 
Rogu bo zato združilo v pri
jetnem srečanju vse nekdanje 
borce ln aktiviste, ki bodo 
mlademu rodu na zgodovin
sko pomembnih krajih najlaže 
posredovali svoje spomine in 
doživetja iz let N O B . 

Na O K L M S smo zvedeli, da 
bodo občinski komiteji L M S 
do 17. avgusta prijavili točno 
število svojih udeležencev; že 
zdaj so javili iz Brežic ude
ležbo 250-300 ljudi, iz Črno
mlja 120, iz Metlike najmanj 
100 itd. Prva skupina novo
meških tabornikov bo odšla 
na Rog že 20. avgusta, 21. av
gusta pa krene na partizanski 
pohod č e t a članov P O G T iz 
Novega mesta prek Fratr, 
Brezove rebri, Soteske na par
tizanski Rog. V glavnem se 
bodo taborniki zbrali na Ro
gu v soboto, 22. avgusta, do
poldne. Pripravili bodo več 
taborov; poseben tabor bodo 
fmeli nekdanji skojevski ak
tivist!. — Zvedeli smo tudi, da 
bodo trgovska podjetja pri
pravila na Podstenicah več 
paviljonov za prodajo živil ln 
p i j a č ; vode bo dovolj, elek
trično razsvetljavo pa bo da
jal agregat. 

Občinski odbori Socialistič
ne zveze, Ljudske mladine 
Slovenije, Zveze borcev in 
sindikalni sveti naj v prihod
njih dneh zagotove predvsem 
č i m v e č možnosti za prevoz 
svojih članov na veliko sre
č a n j e v Podstenicah, o č e m e r 
bomo prihodnji teden obšir
neje poročali . 

s¥lll|ipiJJ,ll^tJ'>lglJ,^|}j| îllJJit3m 
Francozi so, da bi pomirili javno mne

nje, sporočili, da bodo preizkusili svojo 
prvo atomsko bombo oziroma prve atom
ske bombe v osrčju Sahare, najmanj ti
soč kilometrov od najbližjih bivališč, ln 
da bodo bombe eksplodirale zelo nizko 
pri tleh ali na tleh. 

Hkrati zatrjujejo Francozi, k i jih le 
nekoliko skrbi svetovno javno mnenje, 
da niso niti Rusi niti Američani niti A n 
gleži tako. zelo poskrbeli za varnost, ka
kor so storili oni. Človeštvu torej ne gro
zi nobena nevarnost. 

Francijo čaka na letošnjem zasedanju 
generalne skupščine O Z N zelo neprijet
na razpirava. Ze lani je manjkal samo en 
glas do dvotretjinske večine, ki bi lahko 
sprejela resolucijo, s katero se Francija 
obsoja zaradi vojne v Alžiriji in poziva, 
naj že sklene mir v Severni Afriki ozi
roma naj vsaj začne pogajanja z zastop
niki alžirskega narodnoosvobodilnega gi
banja. 

Francija se je čutila v zadnjih mesecih 
večkrat prikrajšana v zahodnem taboru. 
Čutila je — po pravici aH krivici — da 
jo Z D A in Velika Britanija zapostavlja
jo, da skratka nI več velesila prvega re
da. In kaj je treba storiti danes, če neka 
država nI velesila prvega reda? Po poj
movanju ditiin.šnje Francije In nekaterih 
drugih držav je treba dobiti lastno atom
sko bombo in težava bo rešena. Atomska 
bomba bo dala Franciji, če že ne prejšnjo 
veličino, pa vsaj silo velesile. 

Po tej logiki bi seveda tudi Guateinalu 
Lahko postala velesila, če bi si omislila 
lastno atomsko bombo, toda to zagovorni
kov francoske atomske bombe ne mot<. 
Francija mora po vsaki ceni spet priti v 
prve veste. Tam namreč delijo največje 
nagrade, tam se baje kroji usoda sveta. 

In kaj bo Francija počela z atomsko 
bombo? AH bo bomba zastraševalno sred
stvo proti morebitnemu napadalcu? Ali 
se ne bo morda v kakšni generalski gla
vi pojavila misel, da bi jo bilo mogoče 
kje praktično preizkusiti. Bognedai kot 
sredstvo za množično uničevanje, ampak 

bomb v prihodnosti tako pocenili, da jih 
bodo prodajali v trgovini kot pištole. Če
prav je ta trpka šala močno pretirana, 
vsebuje zrno resnice in svarila: če bo 
namreč že skoraj vsakdo posedoval bom
bo, bo nadzorstvo nad izvajanjem more
bitnega sporazuma o prenehanju posku
sov ali celo sporazuma o razorožitvi po
stalo še bolj zapleteno, če že ne praktič
no nemogoče. Preveč bo članov v atom
skem klubu. 

To razmišljanje seveda ne pomeni, da 
ni več časa za sklenitev vsaj začetnega 
sporazuma o nadzorstvu nad poskusi in 

P R V A B O M B A 
zgolj za »taktične cilje« na manevrih ali 
p a . . . 

Upajmo, da se motimo in da Francija 
res potrebuje bombo samo zaradi last
nega ugleda, čeprav si je težko misliti, 
kakšen ugled naj bi si s tem pridobila. 
Toda de Gaulle je očitno prepričan, da 
bo tako postal enak trem velikim tudi na 
tem področju. Baje Ima Francija za zdaj 
samo tri bombe. Za zdaj Imajo bombe 
ZSSR, Z D A , Velika Britanija in Franci
ja. Za zdaj. Jutri Jih imajo lahko že 
Švedska, Zahodna Nemčija (lakaj ne tu
di Vzhodna Nemčija?) In celo mali Izrael. 
Nekdo se je pošalil, da bodo proizvodnjo 

o razorožitvi. Morda Je zdaj zadnji pri
merni trenutek in dobro bi bilo, ko bi se 
tudi o tem pogovorila sovjetski premier 
ln ameriški predsednik, ko se bosta sre
čala. To tudi ne bi bil napačen predmet 
pogovorov sestanka na najvišji ravni. 

Med tem pa London, Pariz in Bonn pri
čakujejo predsednika Eisenhowerja. Za
hodni državniki bodo staknili skupaj gla
ve ln skušali najti odgovor ta diploma
cijo Hruščeva. Ce bo nova francoska 
atomska bomba edini zahodni odgovor, 
bodo vsi upi o ibltžanju splavali po vodi. 
Na srečo imamo razlog upati, da so tudi 
na Zahodu pametni ljudje. 

Smrtna nesreča pri Šmihelu 

N A R O B U 2 davki so težave 
Kmetijski strokovnjak pravi: 
»Na Dolenjskem imamo šti 

ri vrste kmetov: prvi so na
predni; ti s svojim razumom 
in z izkoriščanjem sodobne 
agrotenike (strojev. semen, 
gnojil ln naprednih kmetijskih 
metod) pridelajo največ . Teh 
je na Dolenjskem žal le nekaj. 

Drugi sprejmejo vse novosti 
in nasvete takoj, avtomat ično . 
Nekatere je treba za novosti 
nekaj časa pregovarjati. 

Tretji čakajo , kako se bodo 
novosti pri prvih dveh obnesle 
in jih šele potem sprejmejo ali 
odklonijo. Vendar zaradi tega 
č a k a n j a vedno precej zaosta
jajo za prvimi in drugimi, ker 
takrat, ko ti uvedejo novost, 
to ni več novost, kajti prvi in 
drugi pridelujejo že več na no
ve, boljše načine. 

Četr t i , najštevilnejši , so ti
sti, ki se jim sploh ne ljubi 
misliti ali pa ne znajo in go
vore: »Ce je moj oče lahko ži 
vel po starem, bom tudi jaz.* 
Sem sodijo še tisti, ki vsako 
novost takoj odklonijo. T i , 
zadnji, bodo ostali vedno re
veži, ker se vsem ostalim godi 
bolje prav zato. ker so ti. ki 
pridelajo manj, še vedno naj
številnejši . 

K a m kdo sodi, naj se odloči 
kar sam , . . 

K A K O R SE P O S O D I , 
T A K O S E V R N E . . . 

— Kmetje se jezijo, ker ne 
pridete k nJim žet s kombaj
nom ob tisti uri , ko ste rekli, 
da boste prišli. 

Strokovnjak: 
— M i pa č a k a m o mesece in 

leta na kako njihovo odloči
tev (na primer: da bi šli v ko
operacijo). 

Pisali smo že o tem, da do
tok dohodnin ne poteka kot bi 
moral. V okraju so občine Iz
terjale do konca meseca julija 
približno 84% dohodnin in taks 
prvega polletja. Takšnemu sta
nju je delno kriva mrtva sezo
na, ki je v kmetijstvu zavla
dala že konec maja, delno pa 
tudi slaba morala davčnih za
vezancev, ker nekatere močno 
skrbijo zaostanki iz- leta 1958. 
Nezadovoljiva je izltenjava v 
občinah Brežice , Videm-Krško 
in Trebnje. 

Dohodki okrajnega proračuna 
dotekajo po planu in so urav
novešeni z izdatki. Malo slab
ša je slika pri občinskih prora
čunih. V prvem polletju so bili 
dohodki uresničeni le z nekaj 
nad 40% letnega plana. Neka
tere občine so morale za kritje 
najeti kratkoročne kredite- V 
drugem polletju računajo na lz-

PREGLEJMO POLLETNE 
USPEHE1 

Polovica leta 1959 je za na
mi. Potrebno je, da ugotovimo, 
kako ama uresničili planske na
loga v prvem polletju. Kakšen 
je gospodarski učinek, kako jc 
s prot'vodnjo, katere napake 
smo naredili, vse to se morajo' 
vprašati kolektivi ob polletju-
Knjigovodstva že Imajo na raz
polago vse podatke, zato nSj se 
kolektivi, delavski sveti in sin
dikalne podružnice o tem pogo
vorijo1. Pravilna ocena uspehov 
v prvem polletju nam mnogo 
pripomore k Izboljšanju dela ln 
proizvodnje v drugem polletju. 
Boljše je ?lo preprečevati kot 
ponavljati. Se je čas za to, ko
lektivi naj torej temeljito pre
gledajo ln ocenijo svoje delo 
ob polovici leta in se obogateni 
z Izkušnjami lotijo novih nalog. 

boljšani dotok sredstev in bod 0 

občine kot je videti lahko pro
račune uresničile. Paziti bodo 
morale le na to, da bodo Izdat
ki vsklajeni z dejanskim doto
kom ln da proračuna Izdatkov 
ne bodo presegle. V nasprotnem 
primeru se lahko ponovijo na
pake Iz letošnjega leta, ko j« 
mnogo občin stopilo" v novo leto 
s kupom dolgov Iz leta 1958. 

V soboto 8. avgusta ob 16.50 se 
je zgodila pri Smihelu t e ž j a pro
metna n e s r e č a . Lokomotiva, ki Je 
peljala iz B l r č n e vasi, se Je za
letela v zadnji dej voza, ki ga Je 
vozil K a r e l S t a n i š a . Pr i n e s r e č i Je 
izgubil ž i v l j e n j e Leopold Matoh, 
teže pa so bil i poškodovani Franc 
Selak, Drago Kostrevc, voznik 
K a r e l S t a n i š a m njegov sin Ja
nez. Do n e s r e č e je prišlo po ma
lomarnosti voznika voza, ki se nI 
p r e p r i č a l , č e s kake smeri ne pe
lje vlak. 

V s i p o n e s r e č e n c i so doma iz 
Smlhela aH okolice in vedo zs 
vse redne vlake, k i zdaj vozijo. 
Prav zaradi tega niso bil i dovolj 
pozorni in se niso p r e p r i č a l i , č e 
je nezavarovani prelaz prost. P o 
sledica nepazljivosti: l mrtev ln 
4 t e ž k o ranjeni. 

Strojevodja Z u p a n č i č Je na da
ljavo 50 m sicer videl voznika, ki 
takrat še nI zavil na tir. Brzine 
ni zmanJSal, ker Je b i l prepri
č a n , da tudi voznik voza vidi 
nJega in bo ustavil. K o Je voznik 

ŽELITE ODKUPITI S T A N O V A N J E ? 
Gradbeno podjetje »Sava v 

VIdmu-iKerškem želi preskrbeti 
kredite in zaprositi občinski 
ljudski odbor za dodelitev zem
ljišč, kjer bi zgradili več dvojč
kov oziroma stanovanjski blok. 
Vsa stanovanja bi potem prek 
ljudskega odbora prodan inte
resentom, ali pa dali v najem 
tistim, ki bi bili pripravljeni 
plačat^ najemnino za nekaj let 
vnaprej. To je tudi način, da se 
bo v Vidmu-Krškem zmanjšala 
stanovanjska stiska. 

Delovno področje gradbenega 
podjetja »Sava« je zelo široko, 
saj gradijo ne le v Krškem, 
temveč tudi v Kostanjevici, na 
Senovem, Brestanici, Loki. Ra
dečah, Sevnici in Šentjanžu. V 
gradnji imajo kar 17 objektov, 
kjer je 98 stanovanj, šola, trans, 
formator, trgovsko podjetje, 
hmeljske sušilnice in podobno. 

Letos so kupili precej tehnič-
šala okrog 300 milijonov din, 
tako da odpade na delavca cel 
milijon. 

5 SEJMIŠČA 
Na sejem v Novem mestu so 

v ponedeljek 10. avgusta pri
peljali 1135 prašičev, prodali 
Pa so jih 7R6. Cena je od zad
njega sejma nekoliko padla ln 
se je gibala med 2.500 in 13.000 
din, promet pa je bil precej 
večji kot zadnjič . 

Letos so p s i h , ; precej tehnič
nih pripomočkov Od dvigal, clr-
kularke, mešalca za malto, stro
je za teracerstvo ln podobno. 
Za nemoteno delo potrebujejo 
še mešalce za malto ln beton. 

Podjetje ima dovolj dela, žai 
pa gradi več zunaj občine kot 
pa dom«. 

Tretji mednarodni sejem 
tehnike 

N a tretjem mednarodnem sejmu 
tehnike v Beogradu, ki bo od 23. 
avgusta do 2. septembra, bodo 
razstavljeni med ostalimi tudi iz
delki k e m i č n e industrije in Indu
strije opreme za s a m o p o s t r e ž b o . 

D o m a č a k e m i č n a industrija bo 
prikazala predvsem naslednje: 
umetna gnojila, Udelke lz plas t i č 
ne mase, farmacevtske artikle, 
barve, lake, bitumenske proizvode, 
foto pribor, kemikali je za prepre
či tev korozije ln drugo. Svoje iz
delke bodo razstavljale tudi Ita
lijanske, francoske in n e m š k e to
varne. 

D o m a č a podjetja za Izdelovanje 
opreme za s a m o p o s t r e ž n e trgovine 
in restavracije bodo razstavljala 
razne police, a katerimi so že 
opremljene naše s a m o p o s t r e ž n e 
trgovine, posebne hladilne napra
ve, »bazene« za sadje, b lagajniške 
mize, hladilne vitrine, hladilnike 
za vskladiSčenJe blaga in drugo. 
Francoska tovarna O F E C O bo raz
stavila kompletno restavracijo za 
s a m o p o s t r e ž b o , ki bo nudila obi
skovalcem sejma po 600 obrokov 
na uro. 

voza na 13 m pred lokomotivo za
vil na železnico , strojevodja m 
mogel v e č p r e p r e č i t i n e s r e č e . 

Igra se je končala 
s smrtjo 

6. avgusta se Je t e ž j e telesno 
poškodoval J o ž e Pezdlrc, star H 
let, lz GribelJ pr i Č r n o m l j u . Do 
n e s r e č e Je priš lo , ko se Je šel 
mladoletnik skupno z drugimi 
otroci Igrat v mlin Nikolaja M l -
lavca lz S r a č k a , L R H . Pri Igra
nju ga Je zagrabila o« turbine in 
ga z a č e l a vrteti, pri č e m e r je s 
celim telesom udarjal po beton
skih tleh. Se istega dne je v no
v o m e š k i bolnišnici podlegel po
š k o d b a m . 

Plošilne pištole 
in lahkomiselnost 

Pred kratkim se Je ponoči vra
čal od dekleta na Sela pr i Draga-
tušu, J . B. N a poti od vasi Stara 
L i p a do Sel je dvakrat ustrelil s 
plašil no pištolo. Teden dni kasne
je Je šel spet po Isti poti in prav 
tako dvakrat ustrelil. 

P l a š i l n e pištole so v prosti pro
daji in zanje ni potrebno nobeno 
dovoljenje. Pojavljajo pa se pr i 
meri streljanja Jn groženj s ta
kim o r o ž j e m . Motno Je tudi, da 
prtde zaradi g r o ž n j e a tako p iš to 
lo do hujš ih posledic. N e k d « , k! 

temtedrui nabiramo 

Cvetje: slezenovca (350 din), 
rdeče deteljice (100 din), rmana 
brez pecljev (50 din). 

List: hribske rese (500 din), 
šmarnice brez pecljev (150 din), 
breze brez rumenih listov 
(30 din), divjega kostanja brez 
debelega peclja (40 din), sleze
novca (180 din), melise (140 din), 
trpotca ozkolistnega (70 din), ro
bide (40 din), maline (40 din), 
bršlina (70 din). 

Rastlino: črnobine-čmabil (80 
din), gladišnika (38 dih), hrib
ske rese (200 din), kopitnika s 
korenino (75 dan), tavžentrože 
(70 din), »molnice (40 din), me
lise (70 din), rmana (30 din), 
vodne kreše (150 din), ženiklja 
— samo lep zelen (130 din) ptič
jega dresna — moravke (40 din), 
breskovega dresna brez debelih 
stebel (30 din), flentjanževke 
(30 din), zlate rozge (60 din). 

Korenine: arnike (350 din), 
blušč, rezan kot gobe (160 din), 
regrat rumeni (125 din). 

Lubje: krhlike (60 din), čes
mina od korenin (320 din), češ-
mlnovlh palic (65 din). 

Suhe borovnice (300 din). 

bi se mu z njo grozilo, bi v de
janski zmoti m i s l e č , da Ima tisti, 
ki grozi pravo o r o ž j e , lahko tudi 
odgovoril na g r o ž n j o s pravim 
o r o ž j e m . 

Opozarjamo lastnike plašilnih 
pištol, da j ih ne uporabljajo lah
komiselno I 

Otrok zažgal 
V S v r ž a k l h pri Metliki Je 2. 

avg. okoli 1-8. ure zgorelo gospo
darsko poslopje. Do p o ž a r a Je 
prišlo tako, da Je 4-letnl B. vzel 
v kuhinji vžigal ice ln se Sel z 
njimi Igrat na gospodarsko po
slopje, kjer Je zažgal slamo. Po
slopje Je bilo zavarovano za 
400.000 din. ocenjena škoda pa 
znaša 600.000 din. 

S t a r š i , če ne želite , da vam kaj 
zgori, p u š č a j t e vžigal ice tako, da 
jih otroci ne bodo dosegli! 

Jugoslovanske elektrarne so v 
l e t o š n j e m prvem poletju proiz
vedle 3,6 milijarde kilovatnih ur 
e l e k t r i č n e energije, kar Je za 4 
odstotke v e č kot v istem razdob
j u lani . V celotni proizvodnji 
Imajo n a j v e č j i delež hidroelek
trarne, ki so proizvedle 2,4 mi l i 
jarde kilovatnih ur, medtem ko 
so termoelektrarne protzvedla 1,9 
milijarde. 

Reški tur is t ični strokovnjaki 81 
prizadevajo, da bi tudi r e š k o tu
r is t i čno o b m o č j e dobilo ustrezno 
sodobno letal išče , saj zavzema to 
p o d r o č j e 36 odtotkov v celotnem 
jugoslovanskem ln Inozemskem 
turizmu v naši d r ž a v i . Novo leta
lišče bi o m o g o č a l o š tevi lnim do
m a č i m ln tuj im turistom hiter in 
udoben prihod v le tovišča K v a r 
nerske riviere. 

V r e l k l ladjedelnici »3. ma]< 
bodo v kratkem splovlll n a j v e č j o 
ladjo, zgrajeno v naši državi , ln 
sicer novi tanker, ki bo Imel no
silnost 25.000 ton. T a tanker gra
di ladjedelnica za z a d r š k o pod-> 
Jetje » J u g o s l o v a n s k a tankerska 
plovba« . T o podjetje pa bo dobi
lo še en velik tanker ln sicer 
ladjo z 20.000 tonami nosilnosti, ki 
bo zgrajena v ladjedelnici Split 

Telekomandne naprave za ure
janje železniškega prometa bodo 
te dni preizkusili na železniški 
progi DoboJ—Maglaj. T o bodo pr
ve telekomandne naprave v Ju
goslovanskem železniškem prome
tu. S temi avtomatskimi napra
vami bo ne samo zagotovljena po
polna varnost prometa, t e m v e č bo 
m o g o č e tudi p o v e č a t i promet za 
pribl ižno 35 odstotkov. M o n t a ž o 
vseh avtomatskih naprav, ki ao 
deloma d o m a č e prolzvbdnje, de
l o m « u v o ž e n e , so opravili doma
či strokovnjaki. 

Planinsko d r u š t v o na Jesenicah 
Je Izdelalo n a č r t za gradnjo ž ič 
nice na najviš j i v rh v naši d r ž a 
vi . Dolžina ž ičnice na Triglav na! 
bi znaša la 2035 metrov, povsem 
dograjena pa bo predvidoma do 
leta 1963. 

IZ RAZNIH STRANI 

• Nekdo Je razširil nov tre, 
da so se nasprotniki sedanje
ga kubanskega predsednika 
vlade Fldela Castra Izkrcali 
na K u b i ln da je Castro mr
tev. Po n a j n o v e j š i h poroč i l ih 
do Izkrcanja sploh nI prišlo 
in Fidel Castro Je živ. On je 
s svojimi uporniki letos prve
ga Januarja strmoglavil rež im 
o s o v r a ž e n e g a diktatorja Batl -
ste ln že v kratkem času za-
Cel Izvajati v e č naprednih re
form, med katerimi Je n a j v a ž 
nejša agrarna. 

• V Monrovlj i , glavnem me
stu af r i ške d r ž a v e Liberije, se 
Je k o n č a l a konferenca devetih 
neodvisnih afr iških d r ž a v . — 
Konferenca se je predvsem 
izrekla za p o m o č narodno
osvobodilnim gibanjem v A f r i 
ki ln posebej alžirskemu na
rodnoosvobodilnemu gibanju, 
ostro je tudi protestirala pro
ti nameravanim atomskim po
skusom, ki Jih mislijo v ki-at-
kem izvesti v Sahari. 

Hi A m e r i š k o letalstvo Je Iz
strelilo nov umetni satelit, k i 
Je opremljen z n a j s o d o b n e j š i 
mi instrumenti, tako da se 
zdaj vrti okrog zemlje že pet 
a m e r i š k i h umetnih satelitov. 
Oprema n a J n o v « l i . g . u u r i -
<kega satelita, ta tehta nad 64 
kilogramov, Je t a k š n a , da o-
m o g o č a razna merjenja. K a r 
pa zadeva težo satelita, drži jo 
rekord še zmeraj Rusi, ki se 
Izstrelil] v vesolje poldrugo to
no težak satelit. 

• Znani voditelj gibanja 
M a u - M a u v K e n i j i dr. Klano 
Je izjavil dopisniku Tanjuga, 
da v Keniji ne bo poli t ične 
stabilnosti, dokler ne bode 
Britanci nehali k r i v i č n o rav
nati v tej deželi . 

• v Laosu, kraljevini v i n -
rtokVii, se Je položaj dalje sa-
oštrfi . K l j u b temu vlada v VI-
entlanu n o č e dovoliti komisiji 
o nadzorstvu nad premirjem, 
da bi ponovno ugotovila, kdo 
pravzaprav kali mir v tem da
lu sveta. 

Te dni Je tovarna za predelavo 
mesa »Sljeme« začela urejevati 
s a m o p o s t r e ž n o restavracijo, k i bo 
tretja te vrste v Zagrebu. Stro
ški za ureditev restavracije bodo 
znašali okoli 300 milijonov d i 
narjev. 

Tudi iz vašegn kraja 
bi 13.600 naročnikov 

Dolenjskega lista 
rado zvedelo kaj novega 

— zato dopisujte 
v okrajno glasilo SZDL1 

P R E D P R A Z N I K O M S L O V E N S K E M L A D I N E NA P O D S T E N I C A H 

Novomeška mladina v napadu 
Spomini Nade Jakovljevlč-Midoferjeve na delo novomeških skojevcev ln mladine 

v letih 1941 in 1942 

(Nadaljevanje ln konec) 

Ne vključujte se 
v GILL! 
Okupator je takoj po p r l -

č e t k u Šolskega leta pričel med 
mladino agitirati za vstop v 
G i l l , italijansko fašistično 
mladinsko organizacijo (Gill 

— kratica za Gioventu Itali-
ana del Htorlo di Lubiana). 
Osvobodilno gibanje je bilo 
na to že pripravljeno in je 
p r a v o č a s n o poskrbelo, da je 
mladina vedela kaj je G i l l . 
Ne v k l j u č u j t e se v G i l l ! — so 
pozivali številni letaki, ki so 
jih vtihotapi)ali mladinci O F 
v gimnazijo, polagali pod 
klopi, naskrivaj vstavljali v 
šolske torbice dijakov in raz-
pečaval i na številne druge 
načine . Napredna mladina je 
ocenila vstop v G i l l kot iz
dajstvo narodno osvobodilne
ga gibanja. Zato so se posa
mezni redki izdajalci, ki so se 
kljub temu včlanil , vpisali 
yanj naskrivaj. Na novomeški 

gimnaziji je bilo le nekaj p r i 
merov, da so člani G i l l jav
no nosili značke — majhen 
liktorski snop z napisom G i l l . 
Mladinska sekcija O F je ta
koj v začetku šolskega leta 
organizirala med mladino 
bojkot italijanskih filmov. 
Kinematografi so bi l f skoraj 
prazni. 

Mladina je v Šoli odklanja
la fašistični pozdrav. K v e -
stura je zato postavila pred 
gimnazijski vhod vojaka ita
lijanske fašistične milice v 
popolni vojni opremi, ki so 
ga mladinci morali pozdrav
ljati z dvignjeno roko. Ce tega 
niso storili, jih je ustavil in 
si zapisal njihova imena. T o 
da tudi zanj so kmalu našli 
zdravilo. Med šolskim odmo
rom je odšla v e č j a skupina 
mladincev na dvorišče g im
nazije, nato Da so se takoj 
drug za drugim, v razdalji 
petih metrov, pričeli v r a č a t i 
nazaj v stavbo. Drug za dru

gim s e šM mimo fašista in 

pozdravljali z dvignjeno roko. 
Ubogi Italijan je bil od udar
janja s petami in slikovitega 
premikanja puške pri vsakem 
pozdravu že nato, ko je šlo 
mimo njega 20 mladincev, ta

ko truden in moker, da je 
lepo prosil, naj ga ne po
zdravljajo več . Naslednjega 
dne s traže ni bilo več . 

Mladinsko vodstvo je želelo 
vedeti, kateri mladinci so 
vključeni v G i l l u . K e r so se 
vključevali tajno, se je dalo 
to ugotoviti le pri posebnih 
kinopredstavah za Gillovce. 
Sonja L a v r i č je dobila nalogo 
pred takšno predstavo posta
viti se v bližino kina ter opa
zovati kdo bo šel k predstavi. 
Sonji sta se priključila še 
Majda Stritarjeva in 2an M a -
rinček. Ce bi nalogo opravila 
sama. ne bi bilo to nikomur 
sumljivo. K e r so stali pred 
vbodom v kino trije naši 
kompromitirani mladinci, so 
vse tri spoznali in jih are
tirali. 

Vse sile za našo vojsko! 
Zbiranje v o j a š k e g a mate

riala se je pričelo že pred 
tem, ko so se ustanovili prvi 
partizanski oddelki- Nato so 
potrebe z razvojem narodno
osvobodilnega gibanja na te
renu vsak dan bolj rastle. 
Prva skupina novomeških 
Skojevcev, oziroma partijcev, 
je odšla v partizane 13. fe
bruarja 1942. Mladinska sek
cija j im je pripravila lep po
slovilni sestanek. K e r so Ita
lijani takoj, ko je počila prva 
uporna puška, obdali vse me
sto z bodečo žico in vse vho
de v mesto zastražili s tako 
imenovanimi bloki, je bilo 
treba za te mladince vso 
opremo spraviti čez blok. 
»Naši fantje« , kot so tem. ki 
so se odpravljali v partizane 
rekli, niso mogli t ja brez vse
ga, č e p r a v so Italijani na 
bloku radi pregledovali. Tudi 
tokrat so se mladinci znašli. 
Največ opreme je šlo v otro
škem vozičku. Italijanski ka
rabinjer, ki je mlado » m a 
mico« z otroškim vozičkom 
ljubeznivo pogledal, o t r o č i č -
ka pa poščegetal po nosku z 
opazko »Che bello plecolo 
bambino« si pač ni milslil , da 
so pod njim tri razstavljene 
mavzerice. ali zabojček roč
nih bomb, odoje, nahrbtniki 
polni opreme, skratka oprema 
za partizane. Gotovo bi bil 
d r u g a č e pogledal, če bi bil to 

vedel. Opremo so spravili na
to do Štefke Valent inč ičeve 
na Brodu, od nje pa je šla 
naprej. T a k i h poti, zvi jač in 
Iznajdljivosti je bilo seveda 
ogromno. 

Apr i la ali maja 1942 so ne
sli Marjeta Vasic, Cir i l Po-
lajnar-Cibe ln Ljuban J a k š e -
Zvel ičar pisalni stroj proti 
Trški gori. Stroj bi morali 
predati partizanom oziroma 
tehniki. P r i »pildu« nad lo-
čenskim pokopališčem jih je 
dobila italijanska patrola ter 
aretirala. Verjetno so bili Iz
dani. 

Aktivisti O F so konec leta 
1942 zmaknili italijanskim 
vojakom v Bršl j inu i l pušk 
ter jih skrili na Marofu v 
K l e m e n č i č e v e m glinokopu. 
Tone Savelj, Drago Mar lnček 
in M i h a Gostiša so januarja 
1942 dobili nalogo puške pre
nesti v Seidlovo žago, ki ta
krat ni obratovala. Vzeli so 
sanke, nanje naložili v r e č e , 
vse kot da ?redo po krmo za 
zajce. Sani je 'vlekel Clko Pa-
kiž. V bližini glikopa pa je bil 
italijanski bunker. Delali so 
zelo previdno, puške odko-
pali, jih hitro stlačili v v r e č e 
napolnjene z mrvo, vse še en
krat prekrili z mrvo i n sre
čno spravili na odrejeno me
sto. Verjetno jih je, ko so pu
ške skrivali v Seidlovi žagi, 
opazoval Rež kov Gorazd. N a 
slednji dan je šel tja in p u 

ške našel . Skozi okno ga je 
videl oditi k Seidlovi žagi 
policijski komisar Chiucelli-
ni, k i se mu je zdela zadeva 
sumljiva. Telefoniral 'je po 
patrolo ln odšel t njo takoj 
proti žagi. Gorazd a so našli 
pri mlinskem kolesu, ko je 
pregledoval italijansko puško. 
Italijani so tako dobili vseh 
11 pušk, ki so j im jih prej 
aktivisti O F s težavo odvzeli. 

N a s t a j a j o č o narodnoosvobo
dilno vojsko je bilo treba 
oskrbovati s sanitetnim m a 
terialom. Tudi tukaj se je 
mladina dostojno oddolžila. 
Zbirali so rjuhe in jih trgali 
ter rezali na ozke kose za 
povoje, prinašali vato, prave 
obvezilne povoje In vse, kar 
je bilo mogoče uporabiti za 
nego ranjencev. Vse to je 
dr. Gostiša v svoji ordinaciji 
ponoči steriliziral, nato pa so 
vse dostavljali L judi in Nadi 
Midofer. T i dve sta po raznih 
kanalih spravljali prineseno 
blago naprej k partizanom. 
Mnogo sanitetnega materiala 
so dobivali s pomočjo zdrav
nikov tudi lz novomeške bol
nišnice. 

To vse pa je le tisoči del 
tega, kar je napredna novo
meška mladina naredila v le
tih 1941 in 1942. Spomin na 
mnoge akcije ie že zabrisal 
č a s ; marsikatere ne bomo mo
gli več rekonstruirati, ker so 
ti, k i so sodelovali, pozneje 

padli v partizanih. T o je bila 
mladina, ki je oboroženemu 
okupatorju povzročala strah, 
mladina, ki je zbirala orožje, 
trosila listke, pisala borbena 
gesla po zidovih, zažgala o k u 
patorjevo skladišče bencina 
na Kapit l ju In naredila sto 
drugih akcij. T i mladi ljudje 
so dan za dnem, brez strahu 
za svoja življenja , v zavesti, 
da je domovina v nevarnosti, 
krepili boj proti okupatorju 
in se tako pripravljali na o d 
hod v partizane, k i je b i l n j i 
hov največj i cilj. Prva žrtev, 
ki jo je novomeška mladina 
dala. je bil srednješolec Maks 
Petr ič . Padel je kot partizan 
maja 1942 v bližini P r e č n e . Se 
mnogi so padli za njim, s svo-
iim delom, z bojem in s krvjo 
pa so zgradili blesteči l ik 
mladinca, ki bo 5e dolgo 
vzgled in ideal mladim poko-
lenjem. 

t 
{Vse tovariše in tovarlšlce , 

k< so pri akcijah novomeške 
mladine in v vrstah S K O J 
p vod vojno in med N O V v 
Novom mestu sodelovali, pro
simo, da pošljejo svoje spo
mine z navedbami datumov 
ter imen, kolikor se obojega 
$e spominjajo ter s kratkim 
op-isom akcij ali sestankov na 
m š e uredništvo. Poskrbimo, 
da v jubilejnem letu K P J 
ohranimo kar n a j v e č teh pfh 
membnih spominov!) 



T o j e n a š a p o t 
Vsem deloviiiin ljudem občine Videm - Krško, 

delavcem, kmetom in delovni inteligenci iskreno 
čestitam ob četrtem praznovanju občinskega praz
nika v imenu občinskega ljudskega odbora in % 
svojem imenu! 

O b pregledu našega dela, zaključkov in načrtov 
od zadnjega občinskega praznika ugotavljamo, da 
se življenjski interesi in težnje delovnih ljudi vsak 
dan bolj uveljavljajo v konkretnem delu naše ko
munalne skupnosti. Številna delovišča kot gradnja 
stanovanj, javnega kopališča, modernizacija ceste, 
novi trgovski lokali, družbena prehrana, ustanovi-
tev vrtnarije in trgovine s sadjem in zelenjavo, 
ukrepi za večjo kmetijsko proizvodnjo, skrb za 
ureditev in zboljšanje trgovine in gostinstva doka
zujejo veliko skrb komune za delovne ljudi, ki jo 
moralno in materialno podpirajo delovni kolektivi 
in njihovi organi upravljanja. 

Tako so se interesi podjetij in kolektivov zdru
žili z interesi komune kot osnovne celice naše soci
alistične ureditve za reševanje vseh problemov, ki 
so pomembni za zboljšanje in dviganje življenjskih 

pogojev za slehernega delovnega Človeka in njego
ve družine. 

Doseženi uspehi, plod naših skupnih nai>oro\ 
kažejo, da utiramo pravilno pot. T i uspehi in bodo
če naloge pa nam hkrati narekujejo, da sodelova
nje še bolj poglobimo in strnemo naše vrste, da 
bomo razvili svoje delo v komuni, tako da bo le-ta 
prestala biti zgolj administrativna enota določe
nega teritorialnega območja. Postala bo vedno bolj 
specifična družbeno politična oblika za organizira
nje skupnih družbenih zadev. S tem se bomo naj
bolje oddolžili vsem padlim borcem in žrtvam, ki 
so žrtvovali svoje življenje za to, kar imamo, za 
kar se delovni ljudje v svetu še borijo in dali odgo
vor vsem obrekovalcem naše države in njene soci
alistične ureditve, ki na različnih mestih napadajo 
našo pot v socializem, ki je v praksi že preizkušena 
in sprejeta po vsej naši domovini. 

VIDEM-KRŠKO, 13. avgusta 1959. 
S t a n e N u n č i č , 

predsednik O b L O Videm-Krško 

Kako gledam 
na pogodbeno 
sodelovanje 

Za občinski praznik občine 

V I D E M - K R Š K O 

TovsriS Planino z ženo pri okopavanju posevkov 

Ko sem ae napotil na Llbno k 
tovarišu Danijelu Planincu, sem 
razmišljal, če ga bom našel do_ 
ma aH ne. Kajti tov. Planine se 
ne ukvarja le s kmetijo, temveč 
je tudi član občinskega ljudske, 
ga odbora, predsednik zadruž
nega sveta, član sveta za •kme
tijstvo in gozdarstvo, član sve
ta za socialno varstvo ln član 
upravnega odbora občinske hra_ 
nilnice Videm-Krško-. Prizadev
no se udejstvuje tuđi na gospo

darskem polju, kar mu odvza
me mnogo prostega časa. 

Kljub močni opoldanski pr i 
peki sem ga našel na njivi pri 
delu. Tov. Planine je že od vse
ga začetka član kmetijske za
druge Videm in z njo sodeluje 
v kooperaciji že dve leti. Na 
vprašanje, kako gleda na po
godbeno sodelovanje s kmetij
sko zadrugo, je odgovoril na
slednje: 

»Pogodbeno sodelovanje je 

edina rešitev in motnost na
predka v kmetijstvu. Pri Indi
vidualni proizvodnji kmet ne 
pomeni ničesar. Posameznik ni
ma strojev, v zadrugi jih je pa 
dovolj, na razpolago so tudi 
umetna gnojila, ki omogočajo 
večjo proizvodnjo- Pogodbeno 
sodelovanje je važno za proiz
vajalca, ker ima zagotovljene 
cene in prodajo. Zadruga nam 
zagotovi in je tudi dolžna, da 
odkupi pridelke. Prepričan sem, 
da v bodoče ne bo več motno
sti druge prodaje, kakor prek 
K Z . Za posameznika je važno 
tudi to, da lahko proda ve« pri
delek skupaj, kar je najboljše 
za žep. 

U videl sem, da nudi zadruga 
vse možnosti za najvišje hek
tarske donose in zagotovi od
kup viska. Na vasi so ž« v ve
liki meri dobili zaupanje ln so 
dovzetni sa drug način obdela
ve. 

Obisk pri kovinarjih 
K O V 1 M A K S K A Z A D R U G A 

VIDEM—KRŠKO, k i ima zapo
slenih okrog 160 ljudi, je lani 
dosegla plan, ki je predvideval 
200 milijonov dinarjev prometa. 
Ker delajo letos pod istimi po
goji kot lani, so sprejeli tudi 

temu primeren načrt za leto 
1959. Toda kmalu se je pokaza
lo, da bo ta plan znatno pre
koračen, zato so ga tudi povi
šali. Da so v tem letu toliko 
napredovali, je predvsem za
sluga kolektiva, ki se vsestran-

lavnioe razširil. Za to razširi
tev bodo potrebovali okrog 70 
milijonov dinarjev. Proizvodnjo 
pa bodo na ta račun podvojili, 
1962. leta bodo Imeli *e 1 mili 
jardo bruto produkta in 300 
z a p o s l e n i h . 

Naša zadruga se je organiza
cijsko že močno utrdila, odkar 
smo se rešili trgovine. Zdaj 
lahko skrbimo Izključno za 
kmetijsko proizvodnjo i n odku
pe. Naša zadruga bi lahko bila 
finančno in gospodarsko moč
nejša, če 1>i imeli upravne in 
zlasti poslovne prostore, ki so 
j i že obljubljeni. Razen tega bi 
potrebovali Se srednje težki to_ 
vornjak, plug za rlgolanje, mo
torno kosilnico in škropilnico, 
tako da bi naš strojni park, ki 
je že zelo močan, še izboljšali.« 

»Kakšen bo pridelek?« sem ga 
pobaral-

»Letos kooperiram s pšenico, 
krompirjem ki koruzo,« je od
vrnil tov. Planine. »Pšenica mi 
je odlično uspela. Ko sem jo oči
stili, mi j« ostalo 38 m te na hek
tar za seme. Tudi koruza zelo 
dobro kaže, medtem ko bo 
krompir verjetno nekoliko slab-
šj . P a ne zaradi nepravilne ne
ge, pač pa zaradi trikratne po
plave. Kljub temu bom tudi 
drugo leto kooperira! s krom
pirjem, toda posadil ga bom 
drugje, kjer mu voda ne bo 
prišla do živega. Kooperacij* je 
koristna, se mi i »plača in s tem 
bom nadaljeval-« 

Milenko Roi 

Čestitajo in želijo v e m delovnim ljudem na področju občine Videm - Krško obilo 
pri delu za napredek in dvig občine; hkrati čestitajo za 20. obletnico tovarne celuloze 
in papirja »DJURO SALAJ« . 

OBČINSKI LJUDSKI ODBOR — OBČINSKI KOMITE ZKS — OBČINSKI 
ODBOR SZDL — OBČINSKI KOMITE LMS — OBČINSKI SINDIKALNI 
SVET — OBČINSKI ODBOR ZDRUŽENJA REZERVNIH OFICIRJEV — 
OBČINSKI ODBOR ZVEZE BORCEV NOV — OBČINSKI ODBOR RDEČE
GA KRIŽA — OBČINSKA GASILSKA ZVEZA — OBČINSKA ZVEZA 
PRIJATELJEV MLADINE — OBČINSKI ODBOR ZVEZE VOJNIH INVA
LIDOV 

KOLEKTIVI INDUSTRIJSKIH, OBRTNIH IN OSTALIH 
PODJETIJ IN USTANOVE 

Tovarna celuloze ln papirja »Djuro Salaj« — Tovarna čokolade in likerjev 
»Imperia l« — Elektro K r š k o — Obrtna kovinarska zadruga — Konfekcija papirja 
— Valvasorjeva tiskarna — Mizarsko podjetje »LIPA-« Prekopa — Obrtna š ivi l j 
ska delavnica »MODA« — K r o j a š k a delavnica •-KROJ« — Obrat tovarne perila 
Novo mesto v Kostanjevici — Kovinska galanterija Kostanjevica — Čevl jar 
stvo V i d e m - K r š k o — Pekarna Kostanjevica — Čevljars tvo Kostanjevica — Grad
beno podjetje »Sava« - Gradilišče S G P » P I O N I R « Novo mesto v V i d m u -
K r š k e m — Komunalno podjetje — Zadružno kmetijsko posestvo » M a t i j a Gubec« 
Leskovev — Kmetijsko gospodarstvo Kostanjevica — Trgovsko podjetje » R E S A * 
— Tobak K r š k o - - Avtotrgovina K r š k o — Knjigarna in papirnica — Turist 
hotel »SREMIC« — Komunalna banka — Občinska hranilnica — Lekarna Videm-
Krško — Zdravstveni dom —- Lekarna Kostanjevica — Zdravstvena postaja Kosta
njevica — Zavod za socialno zavarovanje, podružnica Krško — Transport V i d e m -
Krško — Trgovsko podjetje za odkup vina in predelavo grozdja — Vinarska zadruga 
Kostanjevica — Kolesarska servisna delavnica Videm-Krško. — Gostilna pri mostu 
— Gostilna pri Komočarju — Gostišče Murko — Gostilna vinarske zadruge Kosta
njevica — Bife vinaeske zadruge Kostanjevica. — K M E T I J S K E Z A D R U G E : Videm-
Krško — Videm-Krško levi breg — Raka — Kostanjevica — Prekopa — Podbočje. 

Pralnica ima 
dovolj dela 
V pralnici stanovanjske 

uprave na Vidmu smo do. 
bili perico Rozalijo Br-
lan, ko Je obračala vzvo
de pralnega stroja «Mei-
le«: Kalt, Auf, Zu, Mo
tor. Povedala je: 

— Vedno več perila da
jejo prat v našo pralnico. 
Stroj napolnimo in iz
praznimo PO 240-krat na 
mesec, vsakič z 8 kg 
perila. Kljub temu mora. 
jo naše stranke čakat. 
Potrebovali bi še en pral
ni stroj, dva bojlerja, ši
valni stroj, centrifugo in 
4 do 5 žensk. Peremo v 
glavnem privatnim stran
kam, pa tudi hotelu Sre
tni č, posestvu »Matija 
Gubec«, Celulozi, podjetju 
»Meso« in nekaterim go
stilnam. Perilo tudi po
sušimo in zlikamo. Stran
ke so z delom pralnice v 
glavnem zadovoljne. 'Ce bi 
imela pralnica šivalni 
stroj, bi lahko perilo tu
di zašili. 

Stanovanjska uprava na 
Vidmu ima lep obrat, sa
mo prostori zanj niso 
najbolj primerni. 

Konfekcija papirja bo razširila 
svoje poslovanje 

V kovinarski zadrugi delajo precej na prostem 

Konfekcija papirja je začela 
obratovati v začetku lanskega 
leta. Ukvarja se • predelavo 
papirja vseh vrst- Najprej je 
izdelovala v glavnem ciklostilu i 
papdr, deloma pa tudi ading 
role. Letos so začeli že s pro
izvodnjo papirnatih vrečk. Z 
razširitvijo asortimana ln s 
povečavo obsega se vedno bolj 
zaostruje vprašanje obratnih 
prostorov. Podjetje obratuje 
trenutno v nekdanjih garažah 
tovarne celuloze- Prostori «o 
majhni In bi komaj zadostovali 
za skladišče, vendar jih morajo 
uporabljati za vse potrebe pod
jetja. Kolektiv namerava pro

izvodnjo še povečati ln preiti 
na izdelavo higienskega papirja 
vseh vrst in sekare rol. To je 
potiskan papir* z analinskim ti
skom, ki ga uporabljajo v trgo
vinah za zavijanje. Razširitev 
bo možna šele takrat, ko bodo 
zgradili nove poslovne prostore. 
Ker so vsi proizvodi navedene
ga podjetja zelo iskani in ker 
se zaradii naraščajočih potreb 
na trgu vedno bolj potrebujejo, 
se je kolektiv odločil, da zgra
di nove obratne prostore v ne
posredni bližini bazena. Z grad
njo bodo pričeli v mesecu sep
tembru, končali pa predvidoma 
avgusta prihodnjega leta. Po

tem bo v konfekciji papirja za
poslenih nad 100 ljudi, pred
vsem žensk. 

R 

VSE ZA UTRDITEV 
SOCIALISTIČNE OBRTI 

0 2e družbeni plan občine 
Videm-Krško predvideva krepi
tev socialistične obrti, zato da
je vso prednost ureditvi delav„ 
nlc. 

9 Lani je bilo v sklopu Ko
munalnega podjetja Videm-Kr
ško več manjših obrtnih de
lavnic. V njih se Je čutilo sla
bo delavsko upravljanje, cene 
so bile neurejene, niti nI bilo 
njihovo knjigovodstvo najboljše. 
Pri njih ni bilo v celoti težnje 
za cenejše usluge, ker ni bila 

sko trudi, da doseže čim večjo 
proizvodnjo, vedno višjo stro
kovno usposobljenost, uvajanje 
akordov in plačevanje po učin
ku dela. Vse to je dalo povod, 
da so v kovinarski zadrugi od 
lani dvignili proizvodnjo kar 
za 60 odstotkov. 

Člani kolektiva opravijo mno
go dela na prostem, toda pri 
tem jih ovira dež, pa tudi pri
pekajoče sonce. Ce bi imeli več 
pokritih prostorov, bi se lahko 
njihova proizvodnja še pove
čala, saj imajo dovolj naročil z 
domačega in zunanjega tržišča. 
Vse - to narekuje, da bodo mo
rali čimprej nadaljevati z grad
njo delavnic. Zato Je kolektiv 
že sklenil, da bo leta 1960 de-

zadostno utrjena zavest delav
cev. Sredstva, ki so bila ustvar. 
jena, so bila razdrobljena. 

0 Sedaj so se vse obrtne de
lavnice združile, sredstva se 
akumulirajo, kar* je omogočilo 
ustvaritev *a tri milijone d i 
narjev lastnih sredstev v letu 
1958. 

# Da bo njihovo delo lažje 
ln uspešnejše, so že Izdelali v 
Komunalnem podjetju investi
cijski program, ki predvideva 
gradnjo skupnih prostorov. Ker 
so se združile delavnice v skup
ni upravi, je prišlo tudi do 
enotnega delavskega upravlja
nja, ki pride sedaj v celoti rjo 
izraza. Ko bodo dogradili last. 
ne delavnice, nameravajo vklju
čiti še ostale obrtnike in « tem 
povečati uslužnostno dejavnost. 

Trije televizorji 
Obiskali smo Elektrotehnično delavnico Krško, ki je 

oddelek Komunalnega podjetja V i d e m - K r š k o . Ugotoviti smo 
nameravali, če so začeli občani že uporabljati sodobna elek
tr ična sredstva za gospodinjstvo, razvedrilo in ostalo. 

Poslovodju delavnice Matku Abramu smo zastavili nekaj 
v p r a š a n j : 

— Kakšnih del imate n a j v e č ? 
— Inštalaterskih, na drugem mestu je popravilo radij

skih aparatov, sledi previjanje raznih elektromotorjev in 
ostalo. 

— Kaj pa električnih štedilnikov in sesalcev za prah 
imate že kaj po K r š k e m ? 

— Štedilnikov smo že precej priključili, pa tudi sesalci 
za prah pri nas niso več novost. 

— Televizorjev pa gotovo nimate? 
— K a r tri. televizijske sprejemnike imamo na našem 

o b m o č j u : enega pri »Potrošnji« , dva pa v Leskovcu. 
* Povedal nam je še, da imajo pralne stroje, hladilnike, 

precej aparatov za sušenje las, ki pa žal povzročajo motnje 
V radijskih sprejemnikih — pa bo že njihova delavnica po
skrbela, da teh motenj no bo več. Zadovoljni so tudi z 
Oovim P G P kablom za elektr ične napeljave, ker jim zdaj ni 
treba več krpati zidu. da bi položili električno napeljavo. 

In njihova želja : da bi električni aparati čimbolj prodrli 
ljudi, kar bi zagotovilo delavnici dovolj dela. 

Šest hektarov sadovnjaka 
je dalo 125 ton breskev V pisarni kmetijskega za

družnega .podjetja »Mati ja G u 
bec« v Leskovcu sem našel le 
3 mlade ljudi. T o so bili bla
ga j ničarka Mimica Bizjak ter 
Franc- Verstovšek in Lojze 
Mustar, oba š tudenta agrono
mije, na poletni praksi. Direk
torja ni bilo doma; delavci z 
delovodjem so bili v drevesni
ci nekje pri V i d m u - K r š k e m . 
Preostalo mi ni drugega, kot 
pogovoriti se s temi, ki sem 
jih našel doma. Najprej so si
cer malo oklevali, nato je pad
la odloči tev : 

— Nekatere strokovne stvari 
bova povedala midva, sta izja
vila oba študenta agronomije; 
— ostalo pa Mimica , ki kot 
uslužbenka marsikaj ve. Upaj
mo, da ga ne bomo polomili. 

— V redu, sem se strinjal in 
moram priznati, da mi pozneje 
ni bilo žal. 

NT.lv A I O POjDJETjU 
»MATIJA Gl/BEC« 
Pričela je Mimica. Povedala 

je kratko zgodovino. 
— Posestvo »Mati ja Gubec* 

je nastalo iz ruševin likvidi
rane nerentabilne kmetijske 
obdelovalne zadruge 1953. Naj
prej je bilo splošno kmetijsko 
posestvo, ki se je ukvarjalo z 
živinorejo in obdelavo ornih 
površin. Leta 1957 smo pričeli 
s specializacijo in danes je 
»Mati ja Gubec« specializirani 

sadjarsko proizvodni obrat; po
sestvo ima 52 ha površin. 

Nadaljevalci sta agronoma 
Franc in Lojze. 

— 12 in pol hektarov nasa
dov že rodi. Razen tega je še 
1,5 hektara breskovega nasa
da v terasah. Tega so zasadili 
leta 1957. Dalje 8,25 hektarov 
hrušk, zasajenih leta 195B, in 
še 2,53 hektara h r u š k ; kdaj so 
zasadili te. midva ne veva. 24 
hektarov površin je v obnovi, 
nekaj manjših nasadov pa je 
zasajenih z jablanami in ja
godami. 

— Kaj pomeni to »površina 
je v obnovi«? 

— Tako pravimo priprav
ljalnim delom, . je razložil 
agronom Lojze. 

— Teh 24 hektarov do vrši n 
pripravljamo za breskove na
sade. Zemljo je treba, pred no 
zasadimo na njej drevje, te
meljito pripraviti na to, saj 
raste drevo vrsto let. 

BRESKVE IN 
mu Š K I : 
— No, povrnimo se k nasa

dom. Kot je videti, gojite le 
breskve in hruške. Povetie kaj 
o tem! 

— Na posestvu so pričal: 
najprej s pcizkusnim nasa

dom. V takšnem nasadu, ki na 
vadno ni posebno velik, zasa
dijo v vrstah m e š a n o več sort 
dreves, ki j ih nameravajo go
jiti. Nato pr ične doba opazo
vanja do prvega leta rodnosti. 
Tako ugotovijo, katera sorta 
je za zemljišče in podnebne 
pogoje n a j p r i m e r n e j š a . Tukaj 
se je od breskev najbolj obne
sla sorta Pistoa in danes so v 
strnjenem nasadu z njimi za
sajeni štiri hektari in pol. To 
je zgodnja vrsta breskev, ki 
je zato na trgu močno iskana. 
Zdaj pa še h r u š k e ; najbolj sta 
se obnesli sorti Clergeo in V i -
ljemovka. Sest in pol hektara 
strnjenega nasada je z njima 
že zasajenega. Viljemovka je 
zgodnja hruška, Clergeo pa 
zimska. 

Posestvo ima tudi drevesni
co, kjer vzgaja vse sadike, ki 
jih za nasade potrebuje. Da ne 
pozabimo omeniti še dva in 
pol hektara jabolčnega nasa-
Cftfl na najeti zemlji. T u gojimo 
'ablame znanih sort Jonatan 
in Delišes. 

P O B O Č J I : S A D J A 

bi lahko rekli vsej »površini 
kmetijskega zadružnega pod
jetja -Matija Gubec«. Rade 
volje sem se odzval povabilu 

obeh agronomov In odšel na 
ogled nasadov. K o sem ju opa
zoval — eden od njiju bo pri
hodnje leto študije končal, 
mlajši Lojze ima pred seboj 
še tri leta — sem bil vesel. 
Čeprav mlada, se trudita mi
sliti s svojo glavo. Njuni od
govori na vprašanja so nasta
jali v razpravi, ko so se kre
sale misli in trditve obeh. 
Prav zato sta našla vedno pra
vi odgovor. T a , ki je uvidel 
da nima prav, se je vedno 
umaknil p a m e t n e j š e m u in 
sprejel rfjegovo mnenje. 

Prišli smo do hruškovega 
nasada. Razvil se je pogovor, 
ki je bil tako živahen, da n i 
sem utegnil ugotavljati kaj je 
povedal Franc in kaj Lojze; 
zato naj velja vse kar sta po
vedala. . kot njuno skupno 
mnenje. Pred vrsto nizkode-
belnih hrušk v nasadu, ki so 
bile obložene s plodovi, smo 
obstali. 

— Poglejte, kakor vojaki v 
vrstah stoje. Vse veje so le v 
smeri vrste, ki so v njej dre
vesa posejana. Do sedaj smo 
jih vzgajali v takozvani regu
larni palmeti: vse veje dreve
sa so obrnjene na levo in df-
sno V smeri vrste. Zdaj smo 
pričeli tudi z iregularno pal-

meto, torej tako, da o b r a č a m o 
veje tudi navznoter, med vr 
ste, vendar le toliko, da j « 
mogoča strojna obdelava zem
lje. 

VSAKO DRUGO 
DREVO BOMO 
PRESADILI 

je nadaljeval Franc. — Dreve
sa sta zdaj zasajena « t r ikra t ca 
meter« . T o pomeni, da je de
blo v vrsti oddaljeno od na-
s'< h] njega 1 meter, razdalja 
med vrstami pa je tri metre. 
K o debla primemo dorasbejo, 
jih z ženil jo in koreninami 
vred presadimo. Vsako drugo 
drevo gre ven. 

— Kako opravite to? me j * 
zanimalo. 

— S posebnim priključkom 
na traktorju, je nadaljeval 
Lojze. — Jeklena čeljust se 
zareže v zemljo pod korenin«, 
dvigne drevo z zemljo vred is 
tal in tako drevo takoj prene
se k že pripravljeni jami v 
novem nasadu. Drevo raste 
nato normalno naprej. 

— Veje so povezane z rafltjo 
kot v vinogradu! sem se z a č u 
dil. 

— Seveda, sta pritrdila mla
da agronoma. — Vsako veji
co, ki bo rodila plod, narahlo 
upognemo navzdol in preverihe-
mo z rafijo. Hranilne snovi m 
v vzboklini tako privezane ve
je nabirajo in pravilno dote
kajo k plodu, ki je zato lepaL 
r.ahko tudi usmerjamo veja 
enega drevesa k drugemu. Na» 

(Nadaljevanje na 4. strani) 
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F R A N J O S T I P L O V S E K : K R Š K I M O S T Z M I T N I C O 

Dve stanovanjski skupnosti 
0 Danes ni lahko biti usluž

benec na stanovanjski upravi. 
Stranke stalno sprašujejo , kdaj 
jim bo dano na razpolago sta
novanje, uslužbenec pa j im 
mora odgovarjati vedno eno 
in isto. Včasih se zgodi, d a bi 
bilo treba prosilcu dodeliti 
stanovanje, nastanejo pa novi 
problemi. V občini potrebuje
jo novega zdravstvenega de
lavca, kmetijskega strokov
njaka, inženirja ali profesor
ja za tehniško šolo. Vsem tem 
Je treba, nuditi stanovanje, če 
jih hoče občinski ljudski od
bor pritegniti v svoj kraj. 

% T a v p r a š a n j a bodo v ne
kaj letih rešena , č e se bo na
daljevalo s s is tematično izgrad
njo stanovanj. Trenutno gra
dijo kar '135 stanovanj, od ka
terih bo že letos preko 20 vse. 
l j ivih, prihodnje leto pa sko
raj vsa ostala. Prav gotovo se 
bo ublažila stanovanjska sti
ska i novimi najemninami. 

£ V V i d m u - K r š k e m name
ravajo ustanoviti dve stano
vanjski skupnosti, eno na le

vem in drugo na desnem bre
gu Save, N a levem bregu Save 
bo industrijska stanovanjska 
skupnost, za kar ima že sedaj 
pogoje, z novo izgradnjo se 
bodo pa ti pogoji še izboljšali. 
Stanovanjske skupnosti bodo 
odigrale važno vlogo pri po
moči družini. Ustanoviti bodo 
morali Še več u služnostnih ser
visov za pomoč zaposlenim že
nam. N a take servise bo treba 
misliti že pri izgradnji stano
vanjskih blokov, V V i d m u -
Kfcafcectt že imajo pralnico In 
likalnico. K m a l u po ustanovi
tvi so bi l i nekateri mnenja, da 
je odveč . Sedaj je pralnica že 
preobremenjena, zato razprav
ljajo o nabavi še enega pral
nega stroja in o novih prosto
rih, k i naj bi bili po možno
sti v enem izmed novih blo
kov. 

0 N a desnem bregu Save 
so hiše zastarele, zato n i mno
go kopalnic. T o vrzel bodo na
domestili na ta način, da bodo 
odprli javno kopališče, k i ga 
že urejujejo. 

® V V i d m u - K r š k e m deluje 
tudi servis za izposojevanje 
gospodinjskih pripomočkov. 
Trenutno gospodinje še ne se
gajo v zadovoljivi meril po sesal
cih, loščilcih in sokovnikih, ko 
pa bodo v celoti spoznale nj i 
hovo vrednost, bo povpraše 
vanje po njih gotovo v e č j e . 

Pozdrav vsem prebivalcem 
občine Videm - Krško 

ob četrtem praznovanju 
občinskega praznika! 

Katerim problemom se 
je v tem letu občinski 
komite Z K največ po
svetil? 

Občinski komite se je močno 
ingažiral pri reševanju izdela
ve tarifnih pravilnikov in v ta
rifni politiki sploh. Veliko skrb 
je posvečal še vprašanju večje 
storilnosti dela, ideološki vzgo
ji ln razvoju kmetijstva, o če
mer Je razpravljal tudi občin
ski odbor S Z D L . 

Kakšen uspeh ste do
segli pri izdelavi tarifnih 
pravilnikov? 

izdelavo tarifnih pravilnikov 
smo časovno in kvalitetno us
pešno rešili. Tod« že izbijajo 
na dan problemi, ki so nastali 
v praktičnem izvajanju zastav
ljene tarifne politike in v si
stemu nagrajevanja. Komisija 
za potrjevanje tarifnih pravil
nikov ln komite teh problemov 
nista mogla predvideti, kajti 
vse to lahko pokaže šele praksa. 
Naloga sindikata in komiteja 
je v tem, da bo treba Se bolj 
budno spremljati uveljavljanje 
načel nagrajevanja po učinku 
in skrbeti, da se ne bodo na
pravile posameznikom aH sku
pinama krivice. Dane s© nam
reč možnosti, da so neenako
merno porazdeljena družbena, 
sredstva za proizvodnjo; zato 
je omogočeno tistim delavcem, 
ki razpolagajo z moderno teh
niko, da si ustvarjajo višji pla
čilni sklad kot tisti, ki imajo n a 

razpolago slabše tehnične pri 
pomočke, aH pa se ukvarjajo 
izključno s fiizičndm delom. 

Tako me bi n. pr, v tovarni 
celuloze in papirja 23. ekonom
ska enota, kjer je 215 delavcev, 
dobila viška, čeprav je polletni 
proizvodni plan prekoračen za 
8 odstotkov. 

Sindikalne organizacije ln 
ostali družbeni ter politični či-

Skrb za stalno politično izobrazbo 

Trgovini boljše pogoje! 
Z nacionalizacijo trgovskih 

lokalov v V i d m u - K r š k e m se 
odpira lepa pot k. preureditvi 

Povsod je treba pogledati, će 
amo sredi remonta — prlzorček 

Is tovarne papirja 

trgovin. V kratkem bo trgov
sko podjetje »Resa-« uvedlo 
specializacijo trgovin. N a de
snem bregu Savo bodo na no
vo uredili specializirano po
slovalnico železni ne, posloval
nico za specetrijo ter posloval
nico za tekstilno galanterijo 

in pohištvo. N a levem bregu 
Save pa bosta prav tako v 
novem trgovskem lokalu spe
cializirana poslovalnica za 
specerijo, druga Pa za tekstil 
in galanterijo. T u nameravajo 
urediti š e poslovalnico za go-
spodinjako-fehnične predme
te, katero bi odprli še le v p r i 
hodnjem letu, medtem ko bo 
kmetijska zadruga V i d e m od
prla prodajalno z zelenjavo in 
mlekom. Vso izložbe bodo 
uredili, nekatere pa celo po
v e č a l L V centru starega dela 
mesta bodo dvignili stavbo in 
uredili prostore po zgledu ve
leblagovnice. 

Trgovsko podjetje » R e s a * 
ima težave s tem, ker š e ni 
prevzelo od kmetijskih zadrug 
vseh trgovskih obratov v oko
lici . 

L a n i je občinski komite 
Z K S V i d e m - K r š k o ustanovil 
politično šolo, kamor se je 
vpisalo 28 slušateljev. Šola 
ima že stalni predavateljski 
kader, zato je bilo njeno delo 
uspešno. 

N a podlagi izkušenj iz pre
teklega leta bosta v jeseni od
prta dva oddelka. Enega bo
do sestavljali komunisti iz to
varne celuloze in papirja, 
drugega pa aktivisti ostalih 
osnovnih organizacij Z K . 

Kandidate za politično šolo 
že izbirajo, tako da bo lahko 
šola pričela delati že v zače t 
ku oktobra. Šola bo trajala 
šest mesecev predavanja , ozi
roma konzultacije pa bodo tri

krat na teden. Zaradi siste
ma t i čnejsega dela bodo pre
davatelji razprave sproti oce
njevali, kar bo znatno pripo
moglo, d a bodo slušatelji do
bro obvladali podano 6nov. O b 
zaključku bodo najboljše slu
šate l je nagradili. 

Z novim šolskim letom bo
do ustanovili tudi skupnost 
slušateljev, ki bo omogočila 
predavateljskemu aktivu i n 
ideološki komisiji pri občin
skem komiteja Z K S V i d e m -
Krško uspešnejše delo v šoli. 

S pomočjo omenjene šole se 
bo v V i d m u - K r š k e m stalno 
v e č a l kader aktivistov s pr i 
merno politično izobrazbo, ki 
bo lahko na svojem področju 
dela znatno 'koristil. 

Takole čistijo spodnji del papir nega stroja v tovarni na Vidmu 

(Nadaljevanje s 3. strani) 
redko se zarasejo v sosednje 
drevo. 

— Omenila sta strojno ob
delavo. S kakšnimi stroji ob
delujete nasad? 

— Imamo majhen traktor 
goseničar Fiat, ki ga uporab
ljamo za oranje in rahljanje 
zemlje v nasadih. Letos je bilo 
dovolj dežjta, zato smo orali 
manj in pustili zrasti travo — 
zeleno odejo, kot pravimo. 
Travo pokosimo. Zelena odeja 
pospešuje odvajanje vlage v 
ozrač je . 

— S stroji je v sadjarstvu 
m o g o č e le pripravljati zemljo. 
Uporabljamo tudi motorne 
škropilnice. Vsa ostala dela 
na drevju pa so r o č n a in bo
do r o č n a tudi ostala. Z dre
vesom je treba čutiti kadar ga 
obrezuješ , režeš in škropiš. 
Mis l im, da tega ne bodo n i k 
dar mogli delati stroji, je do
dal Lojze. , 

— Zemlja v nasadu ni bila 
najbol jša za sadjarstvo, ko so 
pričeli . S strojno obdelavo in 
pravilnim gnojenjem so jo 
uspeli izboljšati. Podnebni po
goji so najugodnejši , saj je 
okolica Leskovca že od nekdaj 
znana kot sadjarski predel. 
N a š e breskve so bile letos naj
lepše v Jugoslaviji. Bile so ze
lo lepo obarvane, saj smo z 
njimi brez težav konkurirali 
col o italijanskim na zunanjem 
teftišču. 

— Kakšen je bil letošnji pr i 
delek? 

— O tem vam bo kaj v e č 
povedala Mimica ! 

LETOS PRVI 
VEČJI USPEH 
M i m i c a je kmalu zbrala po

trebne podatke. 
— N a šestih hektarih bre

skev, k i že rode, smo pridelali 
letos 125 ton sadov. V e č kot 
90«/o pridelka je Šlo v inozem
stvo, ostalo na domači trg, 
predvsem v Trbovlje, Celje in 
Zagreb. Predvidevamo tudi 80 
ton pridelka hrušk. 

— Ste imeli že prej skle
njene pogodbe za dobavo ali 
ste prodajali kupcem, ki so 
prišli po blago? 

— V začetku letošnjega leta, 
ko smo lahko približno oce
nili , kakšen bo pridelek, smo 
sklenjli pogodbo z izvoznikom 
Slovenijasadje Ljubljana. Bre
skve za izvoz so nam plačali 
po 80 dinarjev kilogram. 

— K a k š n e n a č r t e ima pod
jetje za bodočnost? 

— N a t a n č n o ne moremo od
govoriti. Vem pa, da priprav
ljamo večji višnjev nasad, 
menda 1000 dreves. Potrebne 
sadike že vzgajamo v domači 
drevesnici. Z višnjami name
ravamo zasaditi vse pobočje 
proti V i d m u - K r š k e m . 

Kolektiv posestva ki obde
luje 52 hektarov sadjarskih 
površin šteje le 19 ljudi. 

— Vsega imamo 15 delav
cev, delovodjo in tri uslužben
ce. V s i delavci so kvalificira
ni in visokokvalificirani. N a 
posestvu je vedno tudi nekaj 
praktikantov srednjih in niž
jih kmetijskih šol, ki so pri 
nas na praksi. 

— Kakšen način nagrajeva
nja imate? 

— Vsa dela, ki j ih je mogo
č e normirati, smo normirali in 
uvedli p l a č e v a n j e po enoti 
proizvoda. Ker je strokovnost 
ljudi zelo pomembna, odbije
mo vsakomur, ki nima stro
kovnega izpita, 15% tarifne 
postavke. Dosegli smo, da de
lavci sami stremijo za tem, da 
izpit opravijo. .Ker želimo ime
ti stalno delovno silo, smo 
uvedli poseben dodatek za de
lovno dobo pri nas. Za vsaki 
dve teti delovnega s taža pri 
podjetju dobi delavec l%> pri -
bitka k tarifni postavki, č e še 
nI položil strokovnega izpita. 
Za sezonska dela, predvsem zrj 
obiranje sadja, najemamo se
zonsko delovno silo. 

Delovodja in delavci so bili 
tega dne v drevesnici, kamor 
žal nisem mogel oditi in se z 
njimi pogovoriti. V šestih le
tih razvoja so vsi, kar jih je 
v podjetju, preživeli trd boj 
in marsikatero grenko uro. 
Mnogokrat so se zaskrbljeno 
ozirali v nebo, boječ se po ze
be, toče in nalivov. K o so 

skrbno obrezovali, škropili, ve
zali In z ljubeznijo odbelovali 
svoje nasade, so tekla leta, ko 
drevje še ni rodilo. T e ž k a leta 
so bila to in mnogo vztrajno
sti in ljubezni je od kolektiva 
Kmetij skega zadružnega pod
jetja »-Matija G u b e c « zahteval 
ta čas . Lani so njihove roke 
prvič obirale sad dolgotrajne
ga dela — breskve in hruške, 
skupaj 55 ton obojega. Letos 
je ta pridelek v e č kot štiri
krat večji . 125 ton breskev so 
že obrali, 80 ton hrušk in ne
kaj jabolk pa še Čaka. Njihovi 
nasadi rastejo, se razvijajo in 
so pričeli dajati plod, ki ga je 
kolektiv težko pričakoval . Le
tošnje leto je prelomnica v 
življenju tega majhnega, tihe
ga kolektiva. P r v i č se je Iz
polnila misel iz Leninovega 
govora delavcem, katerega ci
tat visi na steni v njihovi 
upravi: »In nedvomno boste 
želi uspehe!* 

Letošnji uspeh je dokaz pra
vilnosti njihove poti, le bolj 
pa bodo to dokazali uspehi 
prihodnjih. let, ker se bodo 
površine nasadov, ki bodo da
jali sadje, iz leta v leto ve
čale. To želimo iz vsega srca 
malemu kolektivu Kmetijske
ga zadružnega podjetja »Mati 
ja Gubec* v Leskovcu, ko tu
di on praznuje občinski praz
nik občine V i d e m - K r š k o . 

Miloš Jakopec 

nitelji ne smej 0 dovoliti, da bi 
prišlo do prevelikih razlik v 
nagrajevanju. To zlasti ne sme 
priti do izraza v okviru enega 
podjetja. 

Da bd te napake preprečili, ve 
bil po sklepu sekretariata ob
činskega komiteja skupen po
svet vodilnih politlčndh ln 
upravnih organov podjetij, kj&r 
je bilo poudarjeno nagrajevanje 
in tolmačenje o cebotnd proble
matiki podjetja i« komune. 

V zvezi s storilnostjo dela je 
komite vedno stal n a stališču, 
da morajo biti plače realni Iz
raz dviga storilnosti. 

Kako je z ideološko 
vzgojo v občini? 

Mislim, da smo dosegli zado
voljiv uspeh v odnosu do dru
gih občin. Z vso vnemo smo 
podprli ustanovitev Delavske 
univerze in zastavili vse sile, 
da Se Je ta n a š a težnja tudi 
uresničila. Zamisel za formira-
je dveh oddelkov politične io 
le, ki bo začela delati v jeseni, 
je nujna, kajti čuti se še vedno 
pomanjkanje aktivisti enega ka
dra, ki je potreben za lažje iz
vajanje raznih političnih in 
gospodarskih ukrepov. 

Kako nameravate 're
siti Kmetijsko vprašanje 
v občini? 

Občinski komite, kakor tudi 
občinski odbor S Z D l sta po
svetilo vso skrb Izvajanju skle
pov IX. plenuma S Z D L . v ta 
namen je bil že sklican plenum 
občinskega odbora S Z D L , kjer 
so nakazali probleme kmetij
stva ln si zastavili nalogo za 
široko politično dejavnost preko 
partijskih organizacij l n odbo
rov S Z D L , ici naj tesno sode
lujejo z upravami kmetijskih 
zadrug. 

Pri nas se čuti veliko po
manjkanje strokovnega kadra 
pri K Z . To vprašanje bomo ob
čutno oblažiM s tem, da bomo 
poslali v dvoletno kmetijsko 
šolo na Grm 16 kandidatov, če 
prav so okrajni forumi predvi
deli za našo občino le 10 kan
didatov. Potrebe zahtevajo, da 
si pridobimo večje Število 
srednjega kmetijskega kadra, 
za kar se je močno zavzel od
bor Socialistične zveze, ki je 
zamisel o številu kandidatov 
tudi uresničil. 

Kako se razvija poli
tično »ivUenJe v podje*-

• Jih? 

Ml imamo s podjetji dobre 
odnose-. Sindikalne podružnice 
še niso v dovoljni meri odigra
le vloge političnega vodje de
lovnega kolektiva, čeravno so 
sindikalne podružinlce kot n. 
pr. v Celulozi v zadnjih mese
cih dobro tolmačile politiko 
nagrajevanja in spremljale mi 
šljenje ljudi. V ta namen so 
sklicevali sestanke z delavci, 

i<jer so slišali tudi njihova 
mnenja. Ti sestanki so pokaza
li, da je treba nujno izva.ialj to 
prakso vsepovsod ln bolj pogo-
stoma. Držali smo se načela, 
da morajo biti sestanki po 
manjših skupinah in to enkrat 
na mesec. Delavcem je treba 
zagotoviti, da prosto izrazijo 
svoja mnenja. Komisija te 
predloge in mnenja prouči 'n 
na prihodnjem sestanku obvesti 
delavce o izvršenih ukrepih, 
kaj je bilo umestno in kaj vse 
se da rešiti. Na ta način so 
delavci redno obveščeni o delu 
v podjetju z živo besedo, s po
močjo oglasnih desk je bilo 
obveščanje čisto formalno. To 
je bila politika najmanjšega 
odpora, ni Pa nudila nobenih 
stikov z delavci. 

Tudi partijske organizacije so 
letos zaživele precej živahno 
življemje. Skrbele so za poli
tično izobraževanje delavcev, 
posebno svojega članstva in 
skrbele za dvig, kajti v tem 
letu je bilo v podjetjih spre
jetih k a r 50 novih članov, kar 
je lep napredek v primeri z 
lanskim letom. Osnovne orga
nizacije Z K letos bolj odkrito 

dnevu mladosti. Seminarji, ki 
so bili organizirani za vodstva 
mladinskih aktivov, so dali po
zitivne rezultate. Mnenja sem, 
da jih bo treba še bolj pogosto 
prirejati. Najboljši dokaz us
pešnega dela Ljudske mladine v 
naši občini je drugo mesto v 
republiki n a omenjenem tekmo, 
vanju. Občinski komite L M S Je 
dobil precejšnjo pomoč s strani 
Z K in Je tudi naletel v e d n 0 na 
razumevanje. 

Po mojem mnenju bo treba 
v bodoče posvetiti še več skrbi 
vzgoji mladine in utrjevati 
mladinske organizacije. Odpra
viti bo treba pomanjkljivost, ki 
je v organizacijskem utrjevanju 
klubov mladih zadružnikov. Le
te bodo morale kmetijske za
druge bolj podpreti i n jim za
jamčiti razvoj. Doslej zadrug« 
te oblike vzgoje kmečke mladi, 
ne niso v dovoljni meri upošte. 
vale, ker so 'bile mnenja, da js 
to Izključno delo vodstev mla
dinskih organizacij. 

In za zaključek? 

Mislim, da že dosedanji uspe
hi na področju gospodarskega 
razvoja naše občine kot celota 

Pripravljalna dela za asfaltiranje ceste skozi Krško so v polnem 
razmahu; odvijajo pa se prepočasi, ker manjka pomožne delov
ne sile. O prostovoljnem delu pri obnovi mesta so že lani v 
mestu precej razpravljali; takrat so občani obljubili pomoč, a 

zdaj ni o tem ničesar v i d e t i . . , 

in brez strahu pred zamero 
razpravljajo o problemih v 
podjetjih in o nepravilnostih 
posameznikov, ki so v vodstvu 
uprave, ali pa v organih samo
uprav l/jen j a. Na splošno s« čuti 
in tudi t>olj upošteva linija Z K . 

Kaj pa mladinska or
ganizacija? 

Poleg organizacij Z K In 
S Z D L se močno pozna aktiv
nost aktivov L M S , predvsem 
na vasi. Občinski komite L M S 
je reševal problematiko dela ln 
življenja aktivov dokaj samo
stojno in dosegel zelo lepe re
zultate, posebno v okviru tek
movanja, ki je bilo posvečeno 

ln uspehi na organizacijskem 
utrjevanju političnih in druž
benih organizacij nudijo naši 
občini lepo perspektivo za še 
hitrejši nadaljnji razvoj na 
vseh področjih družbenega živ
ljenja. 

Odpraviti bomo morali tudi 
pomanjkljivost v mobilizaciji 
sposobnih kadrov za njihovo 
udejstvovanje in konkretno de
lo v družbenih ln političnih 
organizacijah. Cestokrat ne v i 
dimo in ne mobiliziramo spo
sobnih ljudi, ki bi bili voljni 
delati, če bi jih zadolžili za 
uresničitev tistih nalog, ki so 

jih voljni izvajati. 
M . R. 

Sem ter tja po Vidmu-Krškem 
Prekopana cesta v K r š k e m . Delavci , Valjar . K u 

pi kamenja ea novo cesto, v parku, kjer Je spo
menik M a r t i n u H o č e v a r j u , so č i v k a l i picki . i z E l e k -
tromehaniftne delavnic* Je bilo slišati radijsko 
glasbo. 

V e č n a g r a d . . . 
Poslovodja prodajalne č e v l j e v Miloš D r n o v š e k 

Je povedali: 
— K a j je v K r š k e m novega? Jaz sem iz Sevnice 

ln se vsak dan vozim sem v s lužbo, zato ne vem 
veliko. Pozdraviti pa je treba gradnjo ceste skozi 
Krško. 

— Pa K r c a n i , so zadovoljni z izbiro v vaši 
trgovin iT 

— Nekateri so, drugI niso. V č a s i h gredo kupovat 
č e v l j e tudi v Zagreb, pa se o b i č a j n o vrnejo spet 
v n a š trgovino l n povedo, da Imajo tam š e m a n j š o 
Izbiro. 

Izrazil Je š e žel jo , da bi p r i prihodnjem nagrad
nem ž r e b a n j u Dolenjskega lista dobili naročniki 
posavskih občin v e č nagrad. Povedal sem m u , da 
j i h bodo dobili v e č takrat, ko bodo imeli v e č na» 
r o č n i k o v . Zdaj je n a m r e č razmerje v korist 
starega okraja . . . 

Dekliško perilo in bele zadrge 
V bivši trgovini K Z sem pobaral prodajalko tek

stila: 
— K a k o živite v K r š k e m l n k a k š n e telje Imate? 
Dobro bo, ko bodo asfaltirali cesto i n položili 

kanalizacijo. 
— Slišal sem, da ste K r c a n i obljubili pomagati 

prj gradnji ceste s prostovoljnim delom, zdaj pa 
vas nI n i č blizu. 

— Res? Jaz o tem n i č ne vem. 
K a k o so ljudje zadovoljni z v a š o trgovino? 

— Se kar. Vendar ne dobimo nikoli dovolj pe
rila za dekleta od 10. do 15. leta ln belih zadrg. 
Želela bi , da bi oboje č i m p r e j dobili . 

» . . . pa taka mesarija!« 
Mimo prve mesnice, ki Je bila zaprta, sem pri

šel v drugo. Videl sem le nekaj salam, malo suhe
ga mesa. konzerve in prazne kavlje. 

»i Ja. kaj samo kavlje prodajate? sem potlpal 
mesarja V i n k a Salomona. 

— O ne, v hladilniku imam še malo teletine. Jo 
boste pol kilce? 

— Ne bvala. Potem bo pa za v a š e stranke 
zmanjkalo. 

— Veste, mesa dobimo malo. l judle pa ga veliko 
oojedo. 

Pobaral sem še dva m o ž a k a r j a , ki sta bila v 
mesnici, kaj mislita o mesariji. 

» , . . pa taka mesarija, ki nima m e s a ! « — je po
vedal svoje mnenje prvi . Drugi pa: 

— Jaz nisem iz K r š k e g a 
Zunaj pa Je še dodal : 
— Treba je malo prijeti mesarje, treba. , 

S o n c a , s o n c a ! 
K o sem vprašal gospodinjo Marijo Krumar . čes; , 

si želi za občinski praznik, je dejala: 
— Sonca sonca je treba ne pa dežja , ki pada 

vsak dan ln vsake noč . 
Kaj pa dela to kamenje okoli spomenika? 

— Pripravljeno je za cesto. T a k i h kupov Je še 
v e č . In tamae je že skoraj dograjen o t roški vrtec 

D v e ž e l j i 
V M l e k a r n i sem najprej prisluhnil pogovorom, 

ko pa so stranke odšle , sem pobaral prodajalki po 
njunih že l jah . 

P r v a : — Jaz si žel im samo druge s lužbe. 
D r u g a : — Stanovanja. 
— Saj grade precej in ga boste gotovo dobili. 
— N e verjamem. P r i nas je toliko Inženir jev , 

da n a j b r ž ne bom pri&a na vrsto. 

Blata in prahu ne bo več 
P r e d blokom v bližini 2eleznine se je igral k u p 

otrok. M a l o naprej je ropotal valjar in še naprej 
so kopali delavci. Renatino mamico, k i je pletla za 
otroke v e n č k e iz bede detelje, sem v p r a š a l : 

"— K a k o boste zadovoljni z novo cesto? 
— Zelo. Saj ne bo v e č blata i n prahu, s tanujem 

n a m r e č poleg ceste. 
— K a j pa avto že imate? 
— A v t o ne, p a č pa motor. 
— P a izpit? 

— Oni đan sem ga »položtlac pred lekarno. N a 
slednji dan pa ga Je š e m o ž . 

— K a k o mislite s tistim »položila«? 
_ Veste, cesta se Je pokonci postavila . . . 

»Občina naj odpre svoja skladiSča.. .« 
V videmski K Z sem proti običa ju zavil v pisarno 

na desni. M l a j š o u s l u ž b e n k o sem takoj p o v p r a š a l 
po želji za chjMnski praznik: 

— Lepo vreme in da bi se kje na prostem do 
sitega naplesala. 

K a r sama? 
Oh, ne. O b č i n a naj pripelje veliko lepih fantov, 

ce Jih ima kje na zalogi. 
— Se k a k š n a žel ja? 

— D a bi n a š a zadruga dobila č i m p r e j novo 
upravno poslopje. Zdaj smo zagrajenl tu z r e š e t 
k a m i kot kaznjenci. 

Tudi mi bi radi asfaltirano cesto 
K o sem po V i d m u požiral prah, opazoval rast 

novih zgradb ln rltje b u l d o ž e r j a , sem pobaral elek-
t r l č a r j a , k i Je p n neki hiši popravljal napeljavo: 

— K a j si želite na Vidmu? 
— T u d i ml bi radi asfaltirano cesto, da ne bomo 

vedno žrli prahu. Dobili Jo bomo verjetno prihod
nje leto, čez kake štiri leta pa še most. Seveda, č e 
bo Šlo vse po sreči . 

Z i in s k i b a z o n 
Na videmske plavalce, ki so med naJbcUŠlmi v 

Sloveniji , sem skoraj pozabil. K a r na kopal išču 
sem še v zadnjem trenutku pobaral Vlada Hartma-
na, trenerja vaterpodistov. č e s a si plavalci najbolj 
žele. Povedal Je: 

— launtA'i n *tc*fcaln) h in Predvsem zimskega. 
• 

— TI, a bo kaj lepo za občinski praznik? Je tele
foniralo dekle fantu (kje je bilo to, ne povem). 

Odgovora msem slišal. U p a m in želim, da bo 
vsem lepo Tudi želje , kj ste jih povedali, bodo 
uresničene . SIcer ne že za ta občinski praznik, 
ampak bodo. Za nje že skrbi občinski ljudski o6> 
bor. a tudi vi vohvcl l ih ne smete pozabiti. P o m a 
gati- morate po svojih m o č e h (Pa ne tako kot pri 
sjradnjl ceste skozi K r š k o , kjer Je ostalo glede po
moči v prostovoljnem delu za navadna dela le pf* 
obljubah). JO?.E P R I M C 



P O M E N E K U P R A V L J A V C E V 
Zapiski z zadnje soje upravnega odbora tovarne celuloze in papirja D J U R O S A L A J 

Minuli četrtek zjutraj smo časnikarji »Dela«, Radia 
Ljubljane in Dolenjskega lista stopili v tovarno na Vidmu. 
Proti navadi nas ta dan nI pozdravilo brnenje strojev; tovar
na je bila v 12-urnem remontu in samo fotograf je v pro
izvodnih oddelkih ujel nekaj na svoj trak. Nas pa so lju
beznivo povabili na sejo upravnega odbora — in časnikarjem 
na ljubo! — oelo spremenili del dnevnega reda, da smo 
lahko slišali nekaj najzanimivejših poglavij, ki so bila ta 
dan na vrsti. Prijetno presenečenje, ki ga ne doživiŠ v 
vsakem našem podjetju! 

Čeprav je težko trditi, da je 
m o g o č e spoznati problematiko 
podjetja že z ene same seje 
delavskega sveta ali upravne
ga odbora, pa je vendarle res, 
da človek lahko ugotovi bistvo 
problemov, č e taki seji prav 
prisluhne in se poglobi v raz
pravo skupno z njimi, ki na 
seji rešujejo pomembne in od
govorne naloge. 

T u d i tokrat je bilo tako. De
jal sem že, da so nam na ljubo 
spremenili potek dnevnega re
da. In č e bomo v nadaljevanju 
sledili enemu delu zadnje seje 
upravnega odbora tovarne ce
luloze in papirja » D j u r o Sa-
laj*i, bomo mimogrede sredi 
najbolj zanimivih v p r a š a n j , k i 
so trenutno pred kolektivom. 

PREJ: »Ah r kaj, saj ni 
zanimanja...« — ZDAJ: 

čez 400 abonentov! 
T o č k a dnevnega reda: Se

kretar.] evo poročilo o uvedbi 
toplega obroka, — » A n k e t a Je 
pokazala, da je precej intere
sentov . . . zato smo 1. avgusta 
vpeljali delitev toplega obro
ka. Uspehi: prvi dan 200 obro
kov, drugi dan 260, tretji dan 
blizu 300, zdaj pa je že več 
kot 400 delavcev, ki z vese
ljem jemljejo obrok tople hra
ne kot izdatno, ceneno mali
co . . . Delavec plača za obrok 
30 dinarjev, ostalo pa prispeva 
kolektiv. T e ž a v e : premajhen 
štedilnik v hotelu »SrerniČ*, 
kjer nam po pogodbi kuhajo 
enolončnice. A l i nam te uslu
ge zaradi premajhnih prosto
rov res ne morejo nuditi? Pre
dlog: ureditev lastne kuhinje 
v tovarni. Pomislek: preveliki 
stroški za takojšnjo ureditev 
vseh potrebnih prostorov, skla
dišč in podobno. Reš i tev : na
kup e lektr ičnega kuhinjskega 
kotla. Drugi predlog: pomenek 
z občino, da se uredi večji 
obrat družbene prehrane še za 

ostala podjetja, s skupno ude
ležbo pri kritju stroškov . . . » 

Torej ne bo držalo, kar so 
govorili v tovarni ie lani, da 
- n i interesa*- za topel obrok 
med delavci. Ze po 8 dneh sa 
je prijavilo 400 ljudi! Za 30 
dinarjev vsakdo raje poje kaj 
okusnega in toplega, kot ne
kaj koščkov rezin salame in 
suh kruh. S hotelom pa se bo 
treba še pomeniti glede pro
stora, pomoči, sodelovanja in 
usluge (hotel je pravzaprav 
zgradila tovarna, da bi omo
gočila prehrano svojim delav
cem in potujočim prenočišča! ) . 

Kratka točita, a dala je vr
sto pametnih, preudarnih pre
dlogov! V ospredju vsega: skrb 
za delavca, za Izboljšanje nje
gove prehrane med delovnim 
časom. 

T o č k a : plan kadrov za de
setletni razvoj tovarne. Stvar 
sodi pravzaprav med »pregled 
izpolnitve zadnjič sprejetih 
sklepov-«, pa ni zato nič manj 
zanimiva. K o poslušajo tova
riši referentov o poročilo, se 
oglasi direktor tovarne: 

» . . . Desetletni plan nam 
kaže, da bo tovarna potrebo
vala se 12 inženirjev in 30 teh
nikov. Vendar se mi zdi, da 
je ozko postavljen, č e primer
jamo podjetje z njegovim raz
vojem in dejanskimi potreba
m i Menim, da bomo morali 
za vzgojo kadrov odmeriti v e č 
ja sredstva in si zagotoviti do
ma vzgojene bodoče strokov
njake. Z .vrbovanjem' kadrov 
ne bomo prišli nikamor, ne 
ml, ne sosedna podjetja . . . * 
Sklep: ponovno pregledati 
plan kadrov. Sedanjim 40 šti
pendistom, ki so s pogodbami 
vezani na različne službe v 
podjetju, naj se priključijo 
novi bodoči kadri s srednjo in 
visoko izobrazbo. 

Dober gospodar misli vedno 
naprej! 

)0 STRELOV V DOBRAVI 
DO VELIKANA OB SAVI 

Popotnik, ki greš mimo mesta na obeh straneh Save, 
stopi za hip aH dva na razvaline Starega gradu, na pra
zgodovinsko Llbno, ali na veselo Trško goro — samo za 
lilpeo aH dva pozabi na vrvež, kf ga je polno mesto pod 
tabo, samo za nekaj trenutkov povasuj v komaj minuli 
bližnji preteklosti . . . 

Tam, kjer se dvigujeta pod nebo dva velikana — kadar 
puhata iz svojih pip, ju vidijo čez prostrano zeleno Krško 
polje tja pod Gorjance — je pred pičlimi tO leti rasla 
koruza, v jeseni pa so se pasle po vldemsklh travnikih 
krave. Potem se Je začelo; iz prvih barak v poletju 1938 
In vrtin za vodnjake se je Iz ugibanj domačinov porajal 
temelj nove tovarne za proizvodnjo celuloze. Morda nI 
odveč spomin, da je moral takratni lastnik s zvijačo od
kupovati lamljo*, da Je sploh dobil prostor za postavitev 
tovarne; »pobožnih« glasov, «a bodo »delavci uničili kme
ta, da so brezbožnikl« in pod. je bilo takrat precej. Pa 
ie vendar že leta 1939 kakih 150 ljudi dobilo kruh v do
mačem kraju, kjer ga prej nI blld. Naredili so l.«30 ton 
celuloze In 53 ton ovojnega papirja. 

Skromen začetek, ki Je lete 1941 dosegel sicer 5.507 
ton proizvodnje, pa nato spričo vojne naglo upadel. Oku
pator je tovarno vzel, pozabil pa Je, da stoji na sloven
skih tleh. Uporna misel Je rodila pod vodstvom Partije 
prvo krško partizansko četo; 29. julija 1941 je po Izdaj
stvu padla v roke nemškim morilcem, ki so naslednje 
jutro v Dobravi pri Brežicah ubili devet mladih, neizku
šenih s r c . . . Požar, prižgan v Spod. Posavju s plerae-
ntto žrtvijo mladih skojevcev, potlej ni več ugasnil, če
prav Je včasih le prikrito tlel. 

Vrnitev Izseljencev, pesem zmage osvobodlteljev-par-
tizanov in nov delovni polet sta izpolnila leto 1945. Ko
maj obnovljena, je tovarna na Vidmu leta 1946 že dala 
našim podjetjem 4.345 ton celuloze In 202 toni papirja, 
prihodnje leto že 8.901 tono, leta 1948 12.440 ton In leta 
1954 je dosegla 13.296 ton skupne proizvodnje. Leta 1955 
je stekla proizvodnja domačega časopisnega papirja, ki 
smo ga vse dotlej uvažali : od 4.503 ton v prvem, poskus
nem letu, so že prihodnje leto dosegli domači delavci 
23.564 ton papirja, predlanskim nad 28.000 ton ln lani 
celo 31.437 ton! Skupna proizvodnja je lani znašala že 
81.158 ton vseh izdelkov v kolektiv«, ki se je medtem 
razvil v moderen kombinat celuloze in papirja z 860 za
poslenimi ljudmi — upravljavci proizvodnje In njene de
litve. _ _ ' f. 

V jubilejnem letu, ko se spominjamo 40. obletnice 
ustanovitve naše Partije, slave v nedeljo svoj praznik 
tudi proizvajalci celuloze In papirja v mladem mestu ob 
Savi. Čeprav Je za Krškim stoletna ln častitljiva zgodo
vina, ga je Videm onstran Save prerodil in pomladil. 

Novi čas je tu: pred tabo se razgrinja tovarna-vell-
kan, v hribu nad njo velika stanovanjska kolonija, takoj 
onstran železniške proge pa raste bodoči delavski center 
mesta, ki bo že letos povečan za skoraj 140 novih sta
novanj. Ob tovarni moderen kopalni bazen in športno 
strelišče, onstran ceste nov hotel, gradnja sodobnih trgo
vin, na desnem bregu Save športni stadion, v starem delu 
mesta nova kanalizacija in vodovod. To je Videm-Krško 

In ko zreš na mesto pod sabo, na Savo in tovarno-
velikana, na vse to bogato in živahno utripajoče življenje 
Vldma-Krškcga — v resnici sta postala en pojem, čeprav 
imate dve Imeni! — se spomni, popotnik, smrti prvih 
krških partizanov-junakov in borcev! To, kar klije v 
mladem mestu, je nadaljevanje njihovega življenja. Pe
sem dela v številnih novih podjetjih, delavnicah in obra
tih, brnenje traktorjev na bogatih njivah, polne šole mla
dega, bistrega rodu, nenehno utripanje moderne proizvod
nje v tovarni celuloze ln papirja D J U R A S A L A J A — z 
vsem tem je prepleteno življenje prvih krških skojevcev. 
ki so častno padli po ukazu domovine. 

N j i h o v a smrt Jc rodila stoteren sad. Tudi njim sinit 
dolžni v e č n o hvalo , da danes svobodni ln neodvisni gra
dimo sebi in b o d o č i m rodovom ssvet socializma, miru 
bratstva in napredka. 

Sledi poročilo plansko - ana
litičnega oddelka, k i je precej 
podobno -bojni napovedi« in 
naskoku na tisoče ton papirja, 
celuloze, lesovine in lomspa-
ka. 

»Poslovali bomo vse dneve 
in nedelje, razen 16. avgusta, 
ko je občinski praznik in pro
slava 20-letnice obstoja pod
jetja. Odšteti moramo tudi 12 
ur zastoja 6. avgusta zaradi 
popravila turbine. Normativni 
plani bodo taki kot so bili v 
juliju. Več pažnje moramo po
svetiti asortimanu proizvodov, 
ker v prvem polletju plan gle
de tega ni bil zadovoljiv. Sle
dijo podatki: 

toliko in toliko ton topolove 
beljene celuloze (na zalogi je 
9 tisoč kub. metrov topol o v i 
ne, k i jo moramo pred zimo 
predelati!), toliko ton celuloze 
za izvoz, toliko lesovine, loms 
papirja, roto papirja . . . Š te 
vilke se nizajo, n a č r t je naj
brže v redu, ker nihče ne daje 
pripomb. 

V primerjavi z družbenim 
planom bo ta mesec 130 mil i 
jonov din razlike; 12-dnevni 
remont tovarne bo izvršen Šele 
v septembru, č e p r a v je bil 
prej predviden za avgust. 

»So vsi naročniki obveščeni , 
da bo papirja v septembru 
m a n j ? « v p r a š a - predsednik 
upravnega odbora. 

» S e v e č ! Zagotovili smo iz
voz celuloze, da bodo časopis
na podjetja lahko pravočasno 
uvozila 2000 ton roto papirja 
iz Italije in 1000 ton iz A v 
strije . . . * 

Res, č e tovarna na Vidmu 
nekaj dru stoji, pomeni vsak 
dan zastoja 100 ton papirja 
manj na d o m a č e m trgu. Re
mont pa mora biti opravljen, 
sicer bi lahko prišlo do hudih 
okvar. (Vprašanje nujne po
stavitve drugega papirnega 
stroja je zategadelj več kot 
pereč problem za vsa jugoslo
vanska časopisna podjetja. Ce 
ga bodo postavili na V i d m u , 
bo najmanj milijardo in 700 
milijonov cenejši kot kjerko
li drugje!). 

Sledi Se pregled proizvodnih, 
uspehov in problemov za Ju
lij. Vmes zanimiva debata: 
kakšna naj bo politika podjet
ja v bodoče? A l i naj izdeluje 
več celuloze in jo daje za iz-

' delovanje lepenke, pri č e m e r 
se krasno zasluži, aH pa naj" 
se usmeri z vsemi silami v 
proizvodnjo beljene celuloze i n 
tako stoodstotno zagotovi delo 
novi belilnici, pa koristi soci
alistični skupnosti kot celoti? 

Zanimiva v p r a š a n j a . Iz raz
prave začutiš , da odnosi med 
načr tovanjem, proizvodnjo in 
komercialo niso docela vfikla-
jeni, da se finančni interesi 
prepletajo z vprašanji iskanja 
trga, ponudbe in povpraševa
nja, da je skratka pomenek o 
trgovanju s celulozo zelo za
nimivo poglavje, ki pa ga tu 
v celoti zaradi omejenega ob
sega ne moremo obdelati. 

Odstopanje od načel 
ali začasna rešitev? 
Sledi zanimivo poglavje da

našnje seje. Uradno ga ime
nujmo s točko: Dopolnitev 
pravilnika o delitvi č is tega 
dohodka. O zadevi govorijo te 
dni v vseh oddelkih tovarne. 
Z a kaj gre? Poglejmo nekaj 
š tevi lk : 

Podjetje je v I. polletju 
uresničilo družbeni plan z ze
lo zadovoljivim rezultatom; 
pri celulozi je bil plan dose
žen s 111 odstotki, pr i lesovi
ni 100-odstotno, pri lompspa-
pirju 84-odstotno t pri papirju 
103-odstotno, kar da skupno 
pri vseh izdelkih 103 odstotke 
ali 3 odstotke čez plan. Uspeh 
je povsem zadovoljiv, posebno 
Če upoštevamo, da naj bi bila 
letošnja proizvodnja za 2.062 
ton v e č j a od lani dosežene, 
ki pa je bila ena največjih, 
odkar je bilo podjetje 1939. 
leta ustanovljeno! 

Slabši od proizvodnje je f i 
nančni rezultat. Namesto pla
niranega dobička 133 milijo
nov ga je po obračunu nekaj 
nad 77 milijonov. Izmed me
secev je letos najboljši ma
rec, na drugem mestu je j u 
nij, pa vendar je dobička prav 
v j u n i j u ' najmanj. Č e m u ? 
Asortiman v I, polletju ni bil 

docela uresničen: izdelali so 
708 ton manj beljene celulo
za (kilogram po 145 din!), to
da kar 1.177 ton več nebeljeni 
celuloze tretje kvalitete (kilo
gram samo po 87 din!). Pr 
celulozi je še več drugih p n 
pomb; ovojnega papirja so iz 
delali 241 ton premalo. Dohod
ka podjetja je 82 milljoncn 
manj, kot so predvideval 
stroški proizvodnje pa so pro 
ti p r i čakovanju narasli. Neka 
dražje so nekatere surovin-. 
(29 milijonov din), veliko več 
kot prej so pa porabili prim.-; 
lesa za proizvodnjo terca celu
loze (vsaj za 17 milijonov š k o 
de oziroma razlike!). Belilnica 
je izkoriščena komaj ©0-od-
stotno, s labše celuloze pa je iz
delane več kot je bilo predvi
deno. Prjsepvek za vodni 
sklad se je nepričakovano po
večal za 18.5 milijona d i n ; 
prištejmo š e razlike v ceni le
sa in podobno, pa moramo 
pritrditi anali t ični oceni, da 
je poglavje »stroški proizvod
nje* v podjetju navzlic na
predku v proizvodnji zane
marjeno. 

Posledice so p e r e č e zdaj za
radi tega, ker je prizadet 
predvsem nov način nagraje
vanja po enoti proizvoda. Po 
d o m a č e povedano: trenutno je 
v podjetju premalo denarja, 
da bi dosledno uresničili nov 
način nagrajevanja za prvo 
polletje 1959. Res je, da gre 
za nekaj novega, v č e m e r to
varna še nima prakse. Prvi 
poskus je to, vendar obeta 
marsikaj razveseljivega, č e 
prav bi morda posamezne po
datke kazalo še preveriti in 
točneje utrditi. T e ž a v a je tudi 
v tem. da gre za obračun za 
6 mesecev skupaj; ljudje pre
radi pozabljajo, da so letos v 
tovarni pol plače že prejeli, 
na norme so prejeli spet pr i 
bližno pol plača, trenutno pa 
je na razpolago za delitev pr i 
bližno 6 milijonov dinarjev, 
potrebovali pa bi Jih vsaj 15, 
če bi sprejeta načela hoteli v 
celoti uresničiti . 

O tem so razpravljali pred 

K O L E K T I V T O V A R N E 

CELULOZE IN PAPIRJA 

O b 20-letnici ustanovitve pod
jetja pošiljamo tovariške po
zdrave vsem kolektivom papir
ne industrije F L R J in vsemu 
delovnemu ljudstvu novome

škega okraja 

»DJURO SALAJ« 
N A S E G E S L O : S C l M B O L J S O PRO- TT2 J O T O T T*T V 
I Z V O D N J O C E L U L O Z E IN PAPIRJA ¥ I U C l U " J f t k i D i V U 
P O M A G A T I PRI SOCIALISTIČNI 
G R A D I T V I N A S E D O M O V I N E ! 

Nudimo naše prvovrstne izdelke: vse vrste sulfitne beljene in nebe
ljen je celuloze, časopisni papir, ovojni papir In druge vrste papirja. 

dnevi že na konferenci tovar
niške organizacije Z K S . Pre
dlogov je v e č : z novim nači 
nom nagrajevanja začeti s l . 
avgustom. Drugi : letos samo 
statist ično spremljati bodoči 
način plačevanja , z nJim pa 
začeti s 1. januarjem. 

Kaj je potemtakem z del i 
tvijo »dobička-«? Predlogi so 
različni : prav gotovo ni naj
boljši tisti, ki pravi : vsem 
enako, od čisti lke do direktor
ja (češ, kaznovani bodo tisti, 
ki so krivi za slabši finančni 
uspeh). Po dal jšem obravnava
nju in tehtanju predlogov ob-

tpravni odbor zaseda 

velja zadnji: deliti pol plače 
po tarifnih postavkah. O tem 
bo razpravljal jutri delavski 
svet 

Razprava pa je odprla vrsto 
novih problemov: č e je lahko 
brusiJnica z znižanjem delov
ne sile znatno povečala svoj 
sklad osebnih dohodkov, bo 
treba to doseči tudi v celulo
zi, ki ima po 3—4 ljudi stalno 
v »rezervi* . V p r a š a n j e » n a d 
ur* posameznikov, kvalitete v 
celulozi, posegov v posamezne 
oddelke in več je delovno d i 
scipline, kjer ta nj zadovolji
va, prizadevanje za dosego 
pravilnega asortimana proiz
vodnje itd. itd. — vse to so 
zdaj odprta vprašanja . Uprav
ni odbor ne bo mogel mimo 
njih. In vse kaže. da tudi ne 
bo šel mimo njih, saj gre za 
uresničitev načel , k i j ih je ko
lektiv sprejel z letošnjimi ta
rifnimi pravilniki. 

(Pri tem zunanji činitelji ne 
bi smeli pozabiiti, da tarifni 
pravilniki niso v e č instrument 
za delitev sredstev med d r u ž 
ba in podjetjem, t e m v e č samo 
še instrument notranje deli
tve zaslužkov delavcev. Ce bo 
ledo v tovarni manj — ali pa 
tudi včasih nič — dobil kot 
njegov sosed, so za to upra
vičeni vzroki! Seveda je res, 
da kolektiv glede delitve do
hodkov p r e j š n j a leta ni ve
dno zavzemal najbolj pravil
nih s tališč in da so težnje » v s e 
razdeliti, kar le gre«, s strani 
posameznikov še vedno m o č 
ne. Toda delavski svet ln 
upravni odbor pddjetlla mo
rata dobiti tudi od zunaj pod
poro za svoja stališča, s ka

terimi hočeta utrditi nače la 
novega nagrajevanja, ne pa 
intervencije, ki so na prvi po
gled dobre, a V bistvu zbijajo 
ugled nove tarifne politike!). 

Tovarna na dan našega zad
njega obiska ni obratovala; v 
vseh oddelkih pa so bile na 
delu skupine, ki so vneto č i 
stile stroje, popravljale, iz
boljševale drobne pomanjklji
vosti in podobno. »Vemo, oa 
proizvodnja narašča , a morali 
bomo doseči tudi v f inančnem 
poslovanju in odnosih zadovo
ljive uspehe!« so mi odgovo
rili na v e č krajih, kjer geni 
se zaustavil po prekinjeni seji 
upravnega odbora. Da bo to 
treba v resnici doseči , o tem 
ne dvomi nihče v podjetju; 
treba bo le dosledno nadalje
vati pot, k i sta jo pokazali re
dna letna in Izredna partijska 
konferenca letos maja in j u 
nija. Dosledno, pravim, kajti 
v modernem kombinatu celu
loze in papirja, k i ga j e soci
alistična skupnost zgradila v 
V i d m u - K r š k e m s težkimi m i 
lijardami našega denarja, Ja 
vsako polovičars tvo dvakrat 
škodljivo. 

Ukrepi, ki sta jih delavski 
svet Jn upravni odbor podvze-
la v tej smeri zadnje mesece, 
nas prepričujejo , da se stvari 
v tem našem n a j v e č j e m pod
jetju učinkovito izboljšujejo. 
T o pa je ob 20-letnici obstoja 
tovarne tudi najlepši prispe
vek kolektiva za nadaljnjo 
utrditev delavskega samo
upravljanja na V i d m u . 

T O N E G O S N I K 

0 drugem papirnem stroju 

Tovariša Barbiča smo dobili pri 
brušenju dela ležaja glavne osi 
papirnega stroja; tu gre za sto

tinke mil imetra . . . 

Pred izidom jubilejne 
številke »Videm* k e g a oe-
lulozarja« smo 18. julija 
zaprosili tovariša direk
torja Lada Trampuša, da 
bi članom kolektiva pove
dal, kakšno j « trenutno 
»lanje glede možnosti po
stavitve drugega papirne
ga stroja v naši tovarni. 
Stvar nam je takole po
jasnil: 

»Investicijski program Je bil 
izdelan in pravočasno oddan 
republiški revizijski komisiji v 
pregled, ki ga je odobrila. 

Povedati je treba, da smo 
pravzaprav neke vrste usluž
no« tmo podjetje naših časopis
nih podjetij; uresničitev posta
vitve drugega papirnega stroja 
bo precej odvisna tudi od sta
lišč, ki jih bodo zavzela ta 
podjetja. Kot nam je znano, so 
ta podjetja, za drugi papirni 
stroj zelo zainteresirana; časo
pisnega papirja nam v državi 
že letos primanjkuje. Naše pod
jetje lahko nudi jamstvo, da b o 
investicija za nov papirni stroj 
čimprej realizirana, p re j kot 
kjerkoli drugje. Prav tako jam
čimo skupnosti hi t r 0 in zanes
ljivo proizvodnjo. In tretje, kar 
je zelo zanimivo; postavitev 
drugega papirnega stroj a nudi 
možnost znižanje prodajne cen e 

časopisnega papirja za približno 
10 dinarjev pri kilogramu! 
Omenil bi še, da je Investicija 
tega stroja pri nas s stališča 

»rentabilnosti pred vsemi drugi
mi interesenti, vendar se lahko 
zgodi tudi to, da bo pristojni 
•>rgan forsiral postavitev nove 
investicije v industrijsko manj 
razvito področje. Vemo pa tudi. 
d a je naš okraj med industrij
sko zaostalimi predeli v Slove
niji, saj je glede tega ede n 

izmed zadnjih okrajev. 
Zadevo bo rešila Jugoslovan

ska investicijska banka v Beo

gradu, ki ima nalogo, da pred
vsem ugotavlja prioritetni red 
glede na rentabilnost naložb 
svojih sredstev, rešitev pa je 
odvisna tudi od odbora za go
spodarstvo pri Zvezni ljudski 
skupščini, ki razen rentabllite-
te upošteva tudi politične ln 
ostale pogoje za teke naložbe.« 

Tovariš direktor, ali bi 
nam razložili, kakšne so 
perspektive za razvoj ce
lotnega podjetja, gleda
ne v luči postavitve dru
gega papirnega stroja? 

»Višina sedaj predvidenih i n 
vesticij znaša 3 milijarde in 
284 milijonov z a osnovna sred
stva, medtem ko Je potrebnih 
za obratna sredstva 300 milijo
nov dinarjev. Od tega bo znaša
la lastna udeležba okraja in to
varne 30 odstotkov. Rok odpla
čevanja znaša 5 let, čeprav je 
bi] na zahtevo banke podaljšan 
na 7 let. 

Bralo proizvodnja v tovarni 
bi se s postavitvijo drugega 
papirnega stroja povečala za 
1 milijardo in 385 milijonov 
dinarjev na leto, dohodek pod
jetja (se pravi ostanek dohodka) 
po zdaj veljavnih Instrumentih 
pa bi bil 241 milijonov dinarjev 
na leto. Na novo bi zaposlili 
približno 100 ljudi. Obstajala bj 
možnost zaposlitve tudi za žen
sko delovno silo, kar je za 
naše področje zelo pomembno. 

Glede na povečano proizvod
njo podjetja bi nujno morali 
začeti načrtno gojiti v okraju 
ln v Sloveniji topolove planta
že. Tudj v novomeškem okraju 
imamo vzdolž Save, Krke in še 
marsikje drugod zelo ugodne 
pogoje za plantažne nasade 
'ega hitro rastočega listovca 
S tem bi pridobili v kratkem 
času večjo surovinsko osnovo 
za celulozo ln lesovino. Proiz
vodnja celuloze bi a« povečala 

za prlbl. 8—9.000 ton, topole pa 
bi za to delo potrebovali 50.000 
kubičnih metrov na l e t ° . 

Naj še pripomnim, d a se bo 
vprašanje reševanja sredstev za 
novo investicijo reševalo v sre
dini prihodnjega meseca.« 

A l i smo se glede potro*, 
nje Časopisnega in ostale
ga papirja že približali 
svetovnemu povprečju? 

»Znano je, da lahko merimo 
kulturno raven. posameznih 
držav po porabi časopisnega pa
pirja. Podatki kažejo, da smo 
glede tega *e sorazmerno nizko, 
saj porabi naš državljan na leto 
povprečno komaj M kg časo
pisnega papirja, medtem ko 
pride na osebo na Poljskem 
1,8 kg, v Romuniji 2,3 kg, v 
Italiji 3,8 kg, v Zahodni Nemči
ji 7,5 kg, v Franciji 13 kg ln 
podobno. Kot socialistična dežela 
se moramo torej v proizvodnji 
približati nesociallstičnim drža
vam in jih tudi preseči. Naj
manj, kar moramo doseči, pa 
je to, da dohitlmo sosednje 
države. 

Pri reševanju problema časo
pisnega papirja se doslej ni 
upoštevalo tudi dejsto, da je 
mogoče tak papir uporabljati 
tudi za tiskanje knjig v rotaci
ji. S tem se nam ponuja prilož
nost za pocenitev knjig, pred
vsem šolskih. Po svetu, tiskajo 
na rotacije ogromno število 
knjig, medtem ko pri nas ta 
koristna oblika tlskarsko-knjl-
gotrške dejavnosti še ni pro
drla. 

Poudaril bi za konec še tole: 
naše podjetje bo letos, kakor 
vse kaže, izdelalo pribl. 500 ton 
papirja več kot znaša naš le
tošnji plan. Vendar tudi to " e 

bo rešilo pomanjkanja papirja 
v Jugoslaviji. Nujno bo že letos 
d 0 konca leta uvoziti približno 
5.CO0 ton papirja, da bodo ust-

Dlrektor tovarne tovariš Lado 
Trampuš : »Čeprav bomo Izdelali 
letos 500 ton več časopisnega pa-

.pirja kot lani, ga bo treba za
radi naraščajočih potreb več ti

soč ton u v o z i t i . . . « 

varjene vsaj minimalne zaloge 
pri časopisnih podjetjih, v tem 
položaju bi pomenil enodnevni 
Izpad papirnega stroja iz proiz
vodnje veliko škodo za vso Ju
goslovansko skupnost. Posledi
ca bi bila, da nekateri časopisi 
ne bi mogli redno Izhajati, 

Vse to govori v prid posta
vitve drugega papirneg a stroja 
v državi. Potrebe po časopis
nem papirju, glede katerega 
s m 0 Se pred nekaj leti menili, 
da ga bomo imeli s postavitvijo 
prvega papirnega stroja v naši 
tovarni vsaj za nekaj prihod
njih let dovolj, naraščajo ln so 
v skladu s splošno rastjo in i 
dviganjem ž'v'jenjske ravni * 
naši domovini.« 

(lz »Videmskega celulozarjaa, 
glasila kolektiva tovarne). 
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Le v atle na p n e m mest 
S študentskih športnih iger » B R A T S T V A iN E D I N S T V A « v Bihaču 

Preteklo nedeljo so se Iz daljnega BlhaCa vrnile v Novo me
sto n o v o m e š k e Športne ekipe Š t u d e n t s k e g a kluba, ki so Štiri 
dni tekmovale na letošnjih prvih Studentskih športnih igrah 
» B r a t s t v a in edinstva« . Ker zaradi razl ičnih težav in podcenje
vanja tega tekmovanja s strani nekaterih posameznikov v Bihač 
niso šle kompletne ekipe, so do»czeut uspehi manjši kot smo 
priCakovah i - < atletiki so na-nopiii vsi najboljši in uspeh nI 
Izostal. N o v o m e š k a atletska vrsta Je p r e m o č n o osvojila prvo 
mesto z 26 t o č k a m i pred Banja L u k o , Karlovcem in Bihacem, 
ki so zbrali vsak p p 12 t o č k . Proti p r i č a k o v a n j u so bili doseženi 
nekateri zelo dobri rezultati; P o t r č — 1R4 cm (skok v višino) . 
Zurc — «86 cm (nov n o v o m e š k i rekord v skoku v daljino) Zale-
telj — 11,7 na lito m in 651 cm (!) v skoku v daljino itd. 

N a pobudo Š t u d e n t s k e g a kluba 
iz B i h a ć a so letos p r v i č priredili 
Studentske š p o r t n e Igre » B r a t s t v a 
ln edinstva« , na katerih so nasto
pili špor tniki — srednješolc i ln 
Študent je , lz šestih Studentskih 
klubov Hrvatske, Bosne in BevCf-
govine ter Slovenije. Slovenijo Je 
zastopal n o v o m e š k i Studentski 
klub, vendar ne tako uspešno kot 
smo p r i č a k o v a l i . Vzrokov Je v e č 
V č a s u poletnih p o č i t n i c Je težko 
zbrati vse na jbol j še , ker so ne
kateri v službah, drugI v briga
dah ali kje d a l e č na p o č i t n i c a h , 
nekateri pa imajo n e m o g o č in 
vse graje vreden odnos do svoje 
Studentske organizacije. K e r je 
bilo tekmovanje v Bosni, v pre
cej oddaljenem B i h a ć u , se neka
terim enostavno »ni ljubilo« poto
vati v B i h a ć , posebno ko so zve
deli, da se potuje z vlakom. N o 
vomeški š tudentski klub ima na 
razpolago majhna f i n a n č n a sred
stva, zato ni mogel pripraviti pre
voza z avtomobili ali avtobusi, 
kot so nekateri vajeni. T o pa 
o č i t n o nekaterim posameznikom, 
posebno nekaterim odbojkarskim 
»zvezdnikom« nI bilo po volji , 
zato so raje ostali doma. T e ž k o 
si Je predstavljati p r e s e n e č e n j e 
prirediteljev iger, ko so zvedeli, 
da n o v o m e š k a š t u d e n t s k a odboj
karska ekipa ne bo nastopila! 
Znano Je, da so skoraj vsi Igralci 
n o v o m e š k e l igaške vrste š tudent 
je, zato so p r i č a k o v a l i , da bodo 
videl i kvalitetno odbojko, ker sta 
tudi domač-i in b a n j a l u š k l klub 
imela prav dobri odbojkarski 
vrsti. R a z o č a r a n j e je bilo p r e c e j š 
nje, vendar so ga č lani ostalih 
ekip, predvsem atletske in roko-

B Kmetijska inšpekcija pri 
O L O Novo mesto pripravlja 
že tretjo izdajo petletnega 
plana razvoja kmetijstva v 
našem okraju. Delo bo gotovo 
še ta teden. Plan je bilo tre
ba popravljati zaradi priklju
č i tve dela bivšega okraja T r 
bovlje in zaradi združevanja 
občin. V novem n a č r t u bo ob
delano kmetijstvo vsake ob
čine tako, da občinam ne bo 
treba izračunavati svojih pla
nov še posebej. 

H Veterinarska inšpekcija 
pri O L O Novo mesto ima zdaj 
n a j v e č dela pri zadružnih do-
gonih, kjer kategorizira gove
do. Prav tako tudi odbira te
leta, ki bodo za pitanje oziro
ma za zakol. 

H Tajniš tvo za zdravstvo in 
socialno skrbstvo pri O L O bo 
se ta teden kupilo za domove 
onemoglih v Metliki , Loki in 
Impolci po en pralni stroj s 
centrifugo. Stroji bodo doma
če proizvodnje, veljali pa bo
do po 150.000 dinarjev. 

fjjjj Bela krajina in del Po-
savja bosta imela letos obil
nejšo sadno letino, vendar pa 
po kakovosti slabšo kot lani. 
V okraju je bila zelo dobra 
letina marelic. — Nastavek 
grozdja je tudi odlično kazal, 
a je prišlo povsod razen v Be
li krajini do osipanja cvetov. 
Grozdje je napadla tudi pe-

R a č u n a j o , da bo 

metne, uspeli z m a n j š a t i , ker so le 
nekako uspeli »skrpati« odbojkar
sko ekipo, da je nastopila na 
Igrah. Od š e s t o r i c e se le P o t r č 
malo v e č peča z odbojko, medtem 
ko so ostali bili le malo manj 
kot zače tniki . Priznati pa Je tre
ba, da se Je ekipa p o ž r t v o v a l n o 
borila, vendar kakega v e č j e g a 
uspeha ni mogla doseči . 2e v 
prvi tekmi je podlegla Studentom 
iz Slska z 1 : 3. Skoraj enak po
ložaj Je bil v malem rokometu 
in veUkem nogometu. R o k o m e t a š i 
lz Č r n o m l j a niso nastopili, zato 
Je bila n o v o m e š k a vrsta že vna
prej obsojena na neuspeh, ker 
so v njej nastopili š t i r j e Igralci, 
ki se z rokometom ne bavijo. T a 
ko so r o k o m e t a š i navzlic p o ž r t v o -
valnosU in krepkem odporu izgu
bili že prvo tekmo z vrsto Iz S l 
ska z rezultatom 15:18 (7:8). 

T u d i n o g o m e t a š e v Je šlo na pot 
le sedem, ker je klub nameraval 
sodelovati le v malem nogometu, 
kjer Igra 7 igralcev. K e r pa Je 
prireditelj Iger na vsak n a č i n ž e 
lel, da bi n o v o m e š k i klub nasto
pil tudi v velikem nogometu, so 
Štiri mesta v enaistorici zapolnili 
atleti in r o k o m e t a š i . Tako oslab
ljena ekipa se ni mogla uspešno 
upirati ekipi k a r l o v š k e g a kluba 
in Je podlegla z rezultatom 0:3. 
V malem nogometu je bilo pre
cej d r u g a č e . N o v o m e š k a nogo
metna sedmorica Je p r v i č nasto
pila v tej novi športni panogi. 
Žreb Jim Je za nasprotnika dolo
čil d o m a č o - b i h a č k o ekipo, ki Je 
bila kasnejš i zmagovalec turnirja. 
V prvem polčasu , ko N o v o m e š č a -
nl še niso bili utrujeni, so bili 
popolnoma enakovredni doma
či ekipi . Se v e č . Nekaj č a s a so 
celo vodili z 2 : 1, toda kasneje 
niso mogli vzdržat i ostrega tem
pa, ki Je znači len za mali nogo
met tn so podlegli z 2 : 5. 

K a r velja za odbojko, velja tudi 
ra šah. Znano Je, da bi š tudentski 
klub lahko Imel m o č n o ekipo, 
ker Je med Studenti precej kval i 
tetnih Sahistov, tudi takih, ki so
dijo v v r h dolenjskega š a h a . V 
B i h a ć ni šel n i h č e od boljših, ta
k o , - d a je oslabljena n o v o m e š k a 
eklpR Izgubila polfinalni dvoboj z 
Banja L u k o s i : 3. 

Le atleti niso r a z o č a r a l i . Č e 
prav ekipa ni bila kompletna, Je 
p r e m o č n o zmagala. Zbrala Je en
krat v e č t o č k kot B i h a ć , Banja 
L u k a in Karlovac, ki so si delili 
drugo mesto. V teku na 100 m sta 

Zaletelj in Maznik zmagala vsak 
v svoji skupini, v finalu je Z a -
letelj za š ir ino prsi prehitel K a r 
lovčana OreSeanlna in zmagal s 
č a s o m 11,7, medtem ko je Maznik 
zasedel le S. mesto. V teku na 
1500 m je bil Derganc za razred 
boljši od konkurentov. Na zelo 
težki peščeni progi je dosegel 
prav dober čas 4:15,8. Zelo zani
mivo ln kvalitetno je bilo tekmo
vanje v skoku v daljino. T u Je 
kar S tekmovalcev p r e s k o č i l o 6 
metrov, prva dva pa sta bila No-
v o m e š č a n a Zurc in Zaletelj. Zurc 
Je navzlic travnatemu zalet lšču 
dosegel nov novomeSkl rekord 
6,f>6 m, veliko p r e s e n e č e n j e pa je 
pripravil Zaletelj, k i doslej sploh 
ni treniral skok v daljino. T u Je 
vskočil kot rezerva, se uvrstil na 
drugo mesto in dosegel zelo do
ber rezultat 8,54 m. T u d i v sko
ku v- viš ino Je zmagovalec P o t r č 
dosegel n e p r i č a k o v a n o dober re
zultat. P r e s k o č i l Je višino 183 cm, 
vendar se Je pri k a s n e j š e m mer
jenju izkazalo, da je bila lestvica 
Se centimeter viš je — torej 184 cm. 
Edini prvi mesti, ki so Jih osvo
jil i tekmovalci Iz drugih klubov, 
sta v metu krogle in v teku na 
400 m. V teku na 400 m novome
ški klub nI Imel predstavnikov, v 
metu krogle pa Je Kecman lz B i 
h a ć a n e p r i č a k o v a n o premagal Po
t r č a z odličnim rezultatom 13.04 m. 

Prve š t u d e n t s k e š p o r t n e Igre 
» B r a t s t v a in edinstva« so navzlic 

organizacijskim ln drugim napa
kam uspele. Samo tekmovanje Je 
bilo p r e v e č r a z v l e č e n o (tekmova
nja so tekla 4 dni, č e p r a v je na
stopilo v vsaki panogi n a j v e č šest 
ekip), t e ž a v e so bile s prehrano 
in prenočišč i tekmovalcev, ven
dar moramo kljub temu pouda
riti, da so se prireditelji potru
dili , kolikor se je dalo. T e k m o - , 
vanje je v teklo redu, brez spo
rov, č e p r a v so tekme sodili č lani 
posameznih ekip, ki n a j v e č k r a t 
niso imeli sodnlSkih kvalifikacij . 
Na tem prvem š p o r t n e m s r e č a n j u 
š t u d e n t o v Hrvatske, BIH ln Slo
venije je bil poudarek predvsem 
na sodelovanju v tekmovanju, na 
zbl iževanju in izmenjavi izkušenj 
ln ne toliko na rezultatih tekmo
vanj. Zato nismo doživeli ne-
Sportnlh Izpadov in hrepenenja po 
zmagah za vsako ceno, kar je ž« 
precej znači len pojav za n a š a tek, 
raovanja. Prireditelji so bili go
stoljubni ln č e ne bi predvsem 
na potovanjih v B i h a ć in nacaj 
doživeli nekaj neprijetnih doživ
ljajev, bi nam I. š t u d e n t s k e 
š p o r t n e igre ostale v najlepSem 
spominu. Kot smo zvedeli, bodo 
odslej vsako leto prirejali Stu
dentske š p o r t n e igre » B r a t s t v a in 
edinstva« ln to vedno v drugem 
mestu. Kandidata za organizator
ja iger v letu 1960 ata Banja L u k a 
ln Karlovac , 

Sr. Mikec 

Kazen domači D O V še Angleži, 
Dane, Nemci in Avstrijci! 

V nedeljo bodo v Vidmu-Krškem velike mednarodne speedway dirke 
— Mednarodna moto organizacija FIM je motorne dirke v Posavju 
uvrstila v svoj koledar — Od tod zanimanje tujcev za najboljšo 

dirkalno stezo v Jugoslaviji 
• Dvoje bo K . avgusta znači l 

no za mednarodne speedway dir
ke v V i d m u - K r š k e m : poudarek 
praznovanja o b č i n s k e g a praznika 
ln hkrati 20-letnlce obstoja tovar
ne celuloze in papirja v i d e m -
KrSko, ter predvsem bogata med
narodna udeležba v o z a č e v . Ne
dvomno bo velika senzacija dne, 
ko se bodo na š tadionu »Matija 
Gubca« v K r š k e m prvič pojavili 

dobro poznamo, ter vsi najbol jš i 
vozači lz Jugoslavije. Med Jugo
slovanskimi vozači bomo opazili 
tudi d o m a č a v o z a č a Franca Babi
ca ln Toneta Mlakarja , č l a n a 
avto moto d r u š t v a V i d e m - K r š k o . 

A N G L E Ž I , D A N C I , N E M C I , 
A V S T R I J C I I N J U G O S L O V A N I . . . 

• Imena držav udeleženk potr-
ivlo. da se bo 16. avgusta odvijal 

Atletinje prve, atleti tretji v FLRJ 

To pa Je tudi bistvo tekmovanja, 
od tod Izvira ta mamlj iva aaee 
speedway dirk. 

• Predsednik avto moto d r u 
š t v a V i d e m - K r š k o , tov. Janez Po
točnik nam je še nekaj zaupali 
organizacija mednarodnih motor
nih dirk v V l d m u - K r i k e m je »a* 
jela že tolikšen obseg doma in 
po svetu, da j ih Je F I M — m e d 
narodna moto organizacija — uvr
stila v svoj koledar. O d tu «0 iS 
dirke v K r š k e m zvedeli tudi A n 
gleži. Mimogrede naj le pouda
rimo, da Je zanimanje za u d e l e ž 
be tudi iz drugih d r ž a v veliko. 
Zato nt i z k l j u č e n o , da ne bo pre
s e n e č e n j ! Tekmovalce namreč 
m o č n o p r i v l a č u j e o d l i č n a di rkal 
na » teza , k i Jo tuji in d o m a č i 
opazovale! smatrajo za najbol jšo 
v Jugoslaviji . 

• Priznati moramo tudi , da j * 
bila organizacija dirk vselej na 
vrhuncu, to pa Je zelo veliko. 

• Predsednik avto mote d r u 
štva V i d e m - K r š k o želi vsem gle
dalcem veliko uži tka! 

• 18. avgusta torej vsi na speed-
way dirke v V l d e m - K r š k o l 

D R A G O K A Š T E L I C 

Pred kratkim je Atletska zveza 
Jugoslavije objavila uradni vrst
ni red v A in B programu zvez
ne atletske lige. K o t Je znano, 
sta v B programu nastopili tudi 
m o š k a in ženska atletska ekipa 
novomeSkega Partizana, ki sta se 
zelo dobro plasirali. V tekmova
nju m o š k i h ekip Je n o v o m e š k i 
Partizan zasedel 3. mesto z 28.423 
t o č k a m i , ženska ekipa pa Je osvo
jila naslov d r ž a v n e g a prvaka v 
B programu z 22.614 t o č k a m i . 

Pr i m o š k i h sta se pred Novo-
m e š č a n l plasirala A K »Ćuprija« 
ln »Triglav« lz Kranja , za njimi 
pa »Vojvodina«, N o v i Sad. »Sla
voni ja« lz Slavonske P o ž e g e , 
»Mladost« iz Slavonskega Broda, 
»Liti ja«, » P a r t i z a n II« Iz Beogra
da, »Bosna« iz Sarajeva, Dinamo 
II iz Zagreba itd. Skupaj Je tek
movanje d o k o n č a l o 18 ekip. 

P r i ž e n s k a h so N o v o m e S č a n k e 
zmagale z naskokom skoraj 4000 
t o č k pred sarajevsko »Bosno«, 
kranjskim » T r i g l a v o m " . Lit i jo , 
»Budučnost jo« lz Smedereva, 
» B r a n i k o m « lz Maribora i n 
•SASK« iz Beograda. 

V letošnji atletski sezoni č a k a 
n o v o m e š k e atlete ln atletinje Se 
v e č zanimivih tekmovanj, k i se 
Jih bodo gotovo udeležili , če ne 

S šentjernejskih konjskih dirk 
Ob rekordni udeležbi gledalcev 

iz vseh krajev K r š k e g a polja so 
bile v nedeljo na Sentjernejskem 
dirkal i šču znane vsakoletne k o n j 
ske di rk« . Pr iredil Jih je K l u b za 
konjski Sport v Š e n t j e r n e j u , ki je 
letos uspel pridobiti d i r k a č e tudi 
iz sosednje republike Hrvatske 
Č e p r a v se je bilo bati muhastega 
vremena, so dirke navzlic temu 
potekle v n a j l e p š e m redu ln le
pem vremenu. D i r k 8ta se udele
žila tudi predsednik K o n j e n i š k e 
zveze Slovenije Jaka A v š i č ln za
stopnik K o n j e n i š k e zveze Jugo
slavije. L e t o š n j e dirke Je f i n a n č 
no podprla Komanda konjenice 
J L A . Nagrade so bile relativno vi 
soke, kar je seveda vplivalo na 
dobro udeležbo tekmovalcev. 

Poudariti je treba, da so bile 
k a s a š k e dirke letos sorazmerno 
zelo dobre in so doseženi rezulta
ti za SentjerneJsko progo prav 
dobri. 

Rezultati posameznih t o č k : 

co Ato M a r j a n o v i « . Članico Konje
niškega kluba Zagreb, s č a s o m 
1,31,7. V tretji di rki » K r k a « , han-
dicap vožnji s temeljem 1,52, je 
zmagala kobila Jelma z v o z a č e m 
Francem S r š e n o m s Potopa s č a 
som 1,50,4. V dirki »Sava«, handi-
cap vožnji s temeljem 1,45, Je 
zmagala kobila Dagi z v o z a č e m 
Rudijem M a r k l č e m iz LJubljane, 
s č a s o m 1,37,4. V Jahalni dirki 
»Podgor je« , ravni galopskl dirki 
za d o m a č e toplokrvne konje, Je 
zmagala kobila Ž e r j a v a z jaha
č e m Alojzem G o r l š k o m iz D o l . 
Stare va*i. V d i r k i »KG Š e n t j e r 
nej«, d v o v p r e ž n i vožnji za doma
če toplokrvne konje, Je zmagal 
par DriSka-Bistra z v o z a č e m V i n 
kom R a d k o v i č e m iz D o l . Brezo
vice, s č a s o m 2,26,8. Zaprega Je 
kljub dodatku 400 m z velikim 
naskokom zmagala. V najlepši 
točtkl prireditve, ravni galopskl 
dirki » J u g o a l o v a n e k a ljudska ar
m a d a « je zmagala kobila Varnica 
z jahaelco Dubravko B u k o v i č , 

ronospora. — - -
zaradi tega na Bizeljskem več | y d l r k j j € 

zmagala kobila Bistra z v o z a č e m 
Janezom GrgovlCem iz Gor . Stare 
vasi s č a s o m 2,03, V drugI dirki 

kot polovico grozdja manj, 
kot je kazal nastavek. Vzrok 
za letošnjo slabšo letino je 
prevelika vlaga ob cvetenju. 

g Javna skladišča v B r š -
Ijinu bodo začeli graditi pri
hodnji teden. Postavljena bo
sta dva skladiščna prostora s 
po 2.400 kvadratnimi metri 
skladiščne površine. Gradnjo 
je prevzelo Splošno gradbeno 
podjetje Pionir Novo mesto, 
ki ju bo dogradilo do maja 
prihodnjega leta. Investitorja 
skladišč sta Žito Ljubljana, 
ki ima v ta namen odobren 
kredit 52 milijonov dinarjev 
ln občinski ljudski odbor No
vo mesto, ki ima 41 milijonov 
dinarjev odobrenega kredita. 

H Občinski ljudski odbor 
Novo mesto ima znatna sred
stva namenjena za prosveto. 
Tako bodo v kratkem nada
ljevali gradnjo šole v Zame-
Skem, Imihelski osnovni šoli 
bodo dogradili nov trakt, 
adaptirali pa bodo tudi po
možno šolo v Smihelu. Več 
sredstev je namenjenih zn na
bavo nove šolske opreme. -
Kletne prostore novomeške 
osemletke bodo uredili v de-
lavniške in druge prostore za 
politehnično vzgojo otrok. 
Skoda, da sredstva ne zado
šča jo tudi za dokončno uredi
tev šol v Stopicati in Š m a r j e 
ških Toplicah, ki sta v grad
nji *že vrsto let. 

č l a n i c o K.K. Zagreb. V spominski 
d i r k i » J u r c e Novaika« d v o v p r e ž n i 
vožnj i za 3 do 12 letne k a s a č e , 
handloap s temeljem 1,50, je zma_ 

»Gorjanci« , heat vožnji za 3—12 gal par Rasta-Rose-Mary z lastni-
letne k a s a č e je zmagala v tret- k o m in v o z a č e m Hubertom K r i 
jem heatu kobila Adela z vozač i - ž a n c e m lz Dobove s č a s o m 1,49.3. 

Vsako bo zanimalo SODOBNO 
GOSPODINJSTVO štev. 5 

Peta letošnja številka »Sodob
nega gospodinjstva« prinaša v 
uvodu članek o novem gospo
dinjskem poklicu, ki ga daje 
srednja ekonomska šola v Kop
ru na svoiem gospodinjskem od
seku. Uvodniku sledi zanimiv 
članek o tem, koliko električnega 
toka porabimo v slovenskih 
spodinjstvih, kakšni so stroški 
zanj ln kaj lahko glede cene 
pričakujemo od bodočnosti. 

Zanemarjena Ln pozabljena 
podstrešja skrivajo lepe mož
nosti za ureditev prijetnega ko
tička za delo in bivanje. Nekaj 
prav lepih nasvetov prinaša 
»Sodobno gospodinjstvo«, pod 
naslovom »Se vedno stanovanj
ska stiska«. 

Članek o domačih pralnih 
sredstvih je še vedno zanimiv 
kljub poplavi najrazličnejših 
tovarniških izdelkov. Materr-
bodo prav gotovo z zanimanjem 
brale Članek o nezgodah otrok 
in o tem, kako zavarujemo 
otroka pred nezgodami. 

V sedanlem Času, ko je meso 
dražje in ga tudi primanjkuje, 
je prav dobrodošel članok o siru 
v naši prehrani in o uporabno
sti različnih konserv. 

Ta številka orinaša tudi sploš
ne predloge in dva celodnevna 
jedilnika za prehrano starejših 
ljudi. 

Razen ttga .lajdemo v 5. šte
vilki tudi nekaj lenih in prak
tičnih oblek za kopanje, koti
ček za pletenje 'n delo na vrtu 

»Sodobno gospodinjstvo« Iz
haja enkrat na mesec. Letni 
naročnina: 400 dinarjev. Zaradi 
Izredno naglega naraščanja šte
vila naročnikov SO žal že V*e 
letošnje številke razprodane 
Zato sprejem* uprava samo naro-
ĆLls od foste številke naprej 
naročnina do konca leta pa zna-
Sa 240 dinarjev (7 Številk). Sest a 

številka bo izšla v prvih dneh 
avgusta, dvojna 7-8 številka pa 
v zadnjih dneh avgusta. Ta 
dvojna številka bo prinesla po
sebno veliko receptov za kon-
servlranje. 

bo f i n a n č n i h problemov, ki po
stajajo p e r e č i . Hudetova se bo 
udeležila dvoboja s Francijo, ki 
bo 22. in 23. avgusta v Beogradu, 
vendar zaenkrat le kot rezerva. 
30. avgusta bo na sporedu repu
bliško prvenstvo za s t a r e j š e ln 
m l a j š e mladince ter za mladinke, 
5.—B. septembra pa bo v S kopij u 
tekmovanje mladinskih republi
ških reprezentanc za »Cup repu
blik*,. L e t o š n j e d r ž a v n o mladin
sko prvenstvo bo 26. in 27. sep
tembra v L jubl jani (za m l a j š e 
mladince in mladinke) ter v 
Karlovcu za s t a r e j š e mladince. 

f m 

Gledalcem bo spet zastajal dih, ko bodo spremljali divje drveče 
motoriste 

Angleži . To- so prekaljeni vozač i 
svetovnega slovesa. Na njihovih 
tleh so uvedli te dirke, zato so na 
to zelo ponosni. Ne Imenujejo Jih 
zaman »stari levi«. Tega se prav 
dobro zavedajo. N i zgolj s l u č a j , 
č e speedway v Angl i j i prednja
či pred vsem ostalim š p o r t o m . 

• Verjetno ne poznate njihovih 
resnih konkurentov? To so hitri 
Danci ! Danci bodo razen predrz
nih Nemcev, k i tudi lahko prese
netijo, za gledalce v K r š k e m veli
ko p r e s e n e č e n j e . Pr idruži l i se 
Jim bodo še A v s t r i j c i k i j i h že 

v V i d m u - K r š k e m hud hoj za prva 
mesta. Kdo bo prvi? Prednost tre
nutno ne moremo dajati nobene
mu. V s i so dobri In za tekmova
nje pripravljeni ! Povemo lahko 
le to, da izkušnje prijavljenih vo
z a č e v p r i č a j o , da so to jekleni 
m o ž j e , brezmejno pogumni. Vsi 
so srčni in vsi znajo zmagati. V 
trenutku, ko gledalcu že poide 
sapa v p r e p r i č a n j u , da Je n e s r e č a 
neizbežna, se t e k m o v a l e c - v o z a č 
popolnoma zanese na svojo prera
č u n a n o -previdnost. Tako navidez
no nevarnost zmagovito prestane. 

OBVESTILO 
Dolenjska rokometna 

podzveza s sedežem v Čr
nomlju naproša vse bivie 
igralke in funkcionarje 
hazene, da javijo podpi
sanemu svoje naslove za
radi sodelovanja ln po
svetov pri razvoju Ion
skega rokometa na našem 
področju. 

F R A N C M O L J K, 
Črnomelj 

Umetnost zakona 
(Nadaljevanje in konec) in jo celo zatirali. Zdaj pa se 

spet zavedamo, da je potrebno, 
»Kaj pa je pripeljalo do da se spolni ljubezni bližamo z 

razumevanjem in bolj naglaša-
tehnlko v spolnem razmerju 
med zakoncema. 

»Ampak doktor, čemu Je 
p a po-trvh-no t o l i k o raz
pravljati o podrobno
stih ljubezenske umetno
sti? Kaj niso človekovi 
naravni nagoni i n pobu
de zadosten vodnik k 
zadovoljivemu spolnemu 
življenju?« 

»Niti kot socialna bitja niti 
kot posamezniki se pri svojem 
spolnem zadržanju ne moremo 
zanašati zgolj na svoje nagone. 
Na splošno lahko rečem, da je 
nagon prirojeno nagnjenje, da 
ravnamo tako ln tako, kadar 

današnje splošne spre
membe v gledanju na 
spolne vrednote? Zdi se 
mi, da se danes o spolno
sti pile ve« kot kdaj koli 
p r e j « 

»Nedvomno je veliko social
nih in kulturnih Člniteljev, ki 
so vsi skupaj spremenili naš 
pogled na spolnost. Vedno večja 
emancipacija in neodvisnost sta 
ženskam omogočili, da «1 bdlj 
prosto in samoiniciativno izbi
rajo zakonskega tovariša ln da 
mu .razodevajo svoje spolne po
trebe. Naše povečano znanje o 
tem, kako uravnavati rojstva, 
je omogočilo, da smo na spol
no« t In razmnoževanje začeli 
gledati kot na dve stvari, ln 
da je prišla splonost do bolj deluje na n a s tak ln tak draž-
dinamičnega izraza v zakonu, ljaj. Vendar se je civiliziran 
Freudova psihologija s svojim človek že zdavnaj nehal nagon^ 
podčrtavanjem libida in mnoge sko odzivati na spolne dražlja-
knjige o spolnih vprašanjih — je. 2e od rane mladosti naše 
knjige Havelocka EMsa, Mar- spolne nagone omejujejo, tlačijo 
garete Sanger, Marle Stope«, ln prepovedujejo ter j ih s tem 
Van de Velda, Dlcklnsona, preoblikujejo, nas pa odvračajo 
Klnseva ln drugih — so ljudem od tega, da bi naravno poka-
pokazale, kako pomemben je zali svojo spolnost. Teh za-
apolni nagon, in jih opozorile drikov se niti po poroki nI lah
na važnost spolne plati zakona, ko otresti, zato razvoja ustrez-
Obenem so nagle ln zmerom nega spolnega življenja v zako-
večje industrijske, gospodarske, rwi nikakor ni mogoče povsem 
politične ln kulturne spremem- prepustiti naravi. Za njegovo 
be našega časa dale nove so- estvaritev si mora človek za-
clalne vrednote tn tako povzro- vestno in z razumom prlzade-
člle prevrednotenje in spre- vati. 

membd naše poprejšnje spolne 5* pomembno biološko 
etike ln poprejšnjih spolnih dedstvo je, da sam spolni nagon 
meril. 

Kar pa zadeva vprašanja 
spolne tehnike, moram poveda
ti, da niso šel« »edaj spoznali, 
da je za spolno ljubezen potreb
na tudi priprava. V preprostih 
skupnostih vpeljejo mlade ljudi 
v sipolne zadeve redno starejši 
ln je to pogosto del uvodnih ce
remonij ob puberteti. Mallnov-
ski na primer poroča, da 
fante ln dekleta na Trobrland-
skih otokih njihovi starejši to
variši redno pouče o erotičnih 
zadevah. Kakor piše Margareta 
Mead, tudi Samoancf mlade na
tančno pouče o podrobnostih 
spolnega življenja, 4n se dobro 
zavedajo, da »je potrebna neka 
tehnika za obvladanje spolnosti 
kot umetnosti.« Kar zadeva c i 
vilizirana ljudstva naj povem, 
da so pisali knjige o spolnosti 
kot umetnosti že davno pred 
našim časom. Dvorjenje ln 
umetnost spolnosti obravnava 
že egipčanski papirus, ki je na
stal pred kakšnimi trt tisoč le
ti; prav to je zelo podrobno po
pisano v hldujski Kama Sutrl, 
ki je bila napisana približno 
pred šestnajstimi stoletji; prav 
tako tudi v pesnitvi starorim
skega pesnika Ovida, ki je ži
vel v prvem stoletju našega 
štetja in ki je pravzaprav tudi 
Izumil izraz »umetnost ljubeznit 
ali pa v arabskem Dišečem 
vrtu, ki je bil napisan v šest
najstem stoletju, In še v mnogih 
drugih starih knjigah. Se|e v 
zadnjih dveh stoletjih so umet
nost spolnosti zelo zanemarili 

š e nI dovolj, da bi pripeljal 
človeka k zadovoljivi telesni 
zvezi. Nagon omogoča bitju, da 
napravi neko dejanje .na tak in 
tak način, ne da bi se bilo tega 
poprej učilo. Vendar se ljudje 
dejanske spolne tehnike v 
glavnem nauče- Ce si človek nI 
poprej pridobil nobenega zna
nja ln vrednosti o mehanizmu 
spolnega akta, je zelo verjetno, 
da bo v spolni zvezi naletel na 
težave. Dovolita ml, da vama 
jz članka, ki ga je napisal 
Parshley, pisec »Znanosti o č lo
vekovem razmnoževanju«, pre
berem zanimiv odstavek o tem 
predmetu: 

»Večina sesalcev... se pari 
nagonsko in nI povsem nave
zana na posnemanje, učenje ali 
Izkustvo. Poskusi so pokazali, 
da znajo posamezne živali, ki 
jih vzredimo popolnoma ločeno 
od drugih, takoj opraviti spolni 
akt, če so v ustrezni fiziološki 
kondiciji l« če spustimo k 
njim spolnega partnerja.. . Na
sprotno pa se primati (opice ln 
Človek) nauče spolne združitve 
šele po dolgotrajnem poskuša-
nju ln mnogih izkušnjah. To ni 
nagonsko ravnanje po vzorcu, 
marveč precej zapleteno medse
bojno prileganje dveh posamez
nikov, ki ga omogoča le zgodnja 
vaja, izpopolnjuje pa daljša aH 
krajša spolna zveza.« 

IZ drugimi besedami: človek 
pri parjenju ne zna ustrezno 
ravnati že sam od sebe. Ce «1 
hoče zadovoljivo urediti spolno 
življenje, se mora naučiti teh
nike spolnega razmerja.« 

L E SE M A L O ČASA 
BO P O L E T J E . I Z K O 
RISTIMO SE T E Š T E 
T E D N E V E Z A S O N 
Č E N J E , K O P A N J E IN 
I Z L E T E V N A R A V O , 
SICER N A M BO 2 A L , 
K O BO T U J E S E N 
Z DEŽEVNIMI IN 
H L A D N I M I D N E V I IN 
DOLGIMI N O C M L 

Ce imamo ob poletni obleki Se 
bolero iz istega blagu, nam tu 
precej podaljša življenjsko dobo 
obleke, tja do prvih mrzlejših 
dni. 

Model poletne obleke, ki ie 
zapenja po vsej dolžini. Primer
na je zlasti za kopanje in izleta. 

Na 16. Mariborskem 
tednu 

Zveza ženskih d r u š t e v o k r a 
ja Novo mesto je organizirala 
obisk 16. Mariborskega tedna 
skupno z novomeškim Zavo
dom za pospeševanje gospo
dinjstva. Več kot 30 žena se 
je udeležilo te ekskurzije. 

V Mariboru sta nas sprejeli 
zastopnici gospodinjskega cen
tra in Društva prijateljev m l a 
dine, nakar smo si v njunem 
spremstvu ogledale posamezne 
paviljone Bije smo tudi v ma
riborskem Zavodu za pospeše
vanje gospodinjstva, nato pa 
smo se odpeljale do žičnice, k i 
nas je potegnila na Pohorje, 
Zal nismo imele dovolj časa, 
da bi se dodobra naužile sve
žega gorskega zraka. 

Vsem, ki so nam ekskurzijo 
omogočili , se naj topleje zahva
ljujemo, prav tako tudi tova-
rišicam iz Maribora, ki so na« 
spremljale. 

Ljudmila Pire 

DROBNI NASVETI 
51 Čebula ne gnije, č e Jo hra

nimo na suhem, z r a č n e m in hlad
nem ^ prostoru. Gnitje p r e p r e č i m o 
tudi. če Jo za nekaj č a s a v Jese
ni obesimo v dim ki zamori gni
lobne glivice in p r e p r e č i tudi 
p r e d č a s n o odganjanje. 

• Čebelji in osji pik prenehata 
boleti, če ga p r e v e ž e m o s atrokom 
strtesa čosna 

SI Jabolka, cešpl je ln dru#e 
sarije najhitreje nlupimo, č e ga 
potopimo za minuto aH dve V 
vrelo vodo in takoj pretresemo V 
mrzlo. Lupine so nato tako t**** 
ke kot pri kuhanem krompir ju . 



Metličani pred važnu od oč.lv jo 
Tudi MetlLka sicer počasi, a 

vztrajno napreduje. Pridobitve 
zadrnjih let so: moderna tekstil
na tovarna, vinska klet, sušilni
ca za hmelj, dve sodobni po
slovni • in dve stanovanjski 
zgradbi, novi zdravstveni dom 
Pa je pred zaključnimi deli. ( 

S temi pridobitvami pa še al 
zadoščeno vsem potrebam. T a 
ko na vsakem koraku, naj bo to 
na občini, na zborovanjih ali v 
razgovorih posameznikov govo
re o novi pekarni, moderniza
ciji ualužnosfcnih podjetij, pred
vsem pa o ureditvi glavne ceste 
skozi mesto. Zelja po moderni
zaciji te ceste je stara. 

Ne samo domačinom, temveč 
tudi vsakemu slučajnemu po
potniku skozi nase mesto ne 
gredo lz spomina oblaki prahu 
ob lepem vremenu in globoko 
bliato v deževju- P r i tem ne 
smemo pozabiti, da je ta cesta 
sestavni del ceste čez Gorjance, 
ki povezuje avto cesto L.juiblja-

Črootoči v sevniški občini 
debelijo žepe 

posameznikom 
V Sevnici je vedno več črno-

točev. Navzlic posegom orga
nov L M in finančnega odseka 
O b L O se neupravičeno pre
kupčevanje z alkoholom ne bo 
kmalu zmanlsalo, če ne bo 
ostrejših ukrepov. Na občini 
menijo, da bodo naši] pravno 
obliko, ki bo Špekulante z v i 
nom lahko uspešno uičipnila. 
Ob prekupčevanju po raznih 
zasebnih hišah se razumljivo 
debelijo žepi le nekaterim i se
veda na škodo prebivalstva in 
skupnosti. Ni pa slišati pri 
pomb na račun točenja vina prj 
proizvajalcih, ki so do prodaje 
upravičeni. 

Tople pozdrave 
našemu državnemu 

in partijskemu vodstvu 
ob prazniku občine Videm-

Krško! Naj živi tovariš 
maršal Tito, največji 

bore« za mir in svobodo! 

na—Zagreb z L-uiziano, s Kai 
lovcem in znanimi Plitvicami 

S pr izadevanjem obi Laškega 
ljudskega odbora in vseh poli
tičnih organizacij je končno 
uspelo zbrati potrebna sredstva 
za začetn? ^ela. ki so h v te
ku. Sredstev za Izvršitev vseh 
predvidenih del. t. j. kanaliza
cije in asfaltiranja pa občina 
kljub pomoči republik* ni mo 

gla zbrati. S tem je bilo prebi-
, ; M S ' . V O seznanjeno na zboru vo-
'• /cev -.red začetkom del. zbor 

pa je soglasno s k l e n i l , da bomo 
,i..j.omog.' k .popoln 

uresničitvi tega načrta. Vsako 
tars o n vsaka zaposle

na oseba bo p r i s p e v a l a d o l o č e n 
odstotek svoje letne dohodnine , 
bodisi z denarjem a'1" * :=torit-
varr.ii. 

Metličani, da ne bo tako ostalo! 

Nikogar nI, ki ne bi odobrava', 
ureditve ceste, pač pa so 
pojav'11 nekateri posamezniki 
ki jim je vsak prispevek odveč. 
T i tuci ob vsaki drugi p r i l o ž 
n ost i godrnjajo in zahtevajo od 
d r u ž b e vse, s a m i pa j i niso 
p r i p r a v l j e n i n i č e s a r d a t i ! Zani
mivo J e» da predvidenemu pri
spevku ne nasprotujejo ljudje, 
kj na Metliko n'so trajno veza
ni p a č pa nekater i stari m e š č a 
ni k i so sicer s i la ponosni na 
svoje m e š č a n s t v o . 

Gre za to, da bo na skorajš
njem zboru volivcev, ko bo na 
dnevnem redu formalni sprejem 
krajevnega samoprispevka, pre 
v ladala ž e l j a po s k u p n e m na
p r e d k u nad k o n s e r v a t i v n o m i 
selnostjo in o z k i m gledanjem 
posameznikov. Zbor bo torej 
preizkus razgledanosti vseh Me-
tličanov in ni dvoma, da priča
kovani uspeh ne bo izostal, saj 
bodo materiali ne žrtve o b pri
merjavi bodočih koristi, ki jih 
bo dala urejena cesta, zares vt 
malenkostne. 

Zavedati se m o r a m o , d a bomo 
le s takim zgiedom samopomo
či lahko pričakovali p o m o č od 
drugod za bodoče nujne gospo 
darske ukrepe. 

Naj ne bo Metllčana, ki bi ne 
prišel na bližnji ^zbor volivcev 
in ki ne bi glasoval za stvar 
skupnega napredka 1 R. K. 

ZANIMA 

Traktoristi so tekmovali 
V nedeljo 9. avgusta je bilo 

v Brežicah okrajno tekmovanje 
traktoristov, ki so mu prisostvo
vali tudi predsednik Zadružne 
poslovne zveze LRS Zan More, 
sekretar okrajnega odbora Ljud
ske tehnike Ljubljana Jože 
Mencinger, podpredsednik O L O 
Novo mesto Viktor Zupančič, 
podpredsednik Okrajnega odbo
ra S Z D L Martin Zugeij, pred
sednik Okrajnega odbora L T 
Novo mesto ing. Peter lva.netIč, 
.predsednik O Z Z Novo mesto 
Tone Pire, direktor G P Z Novo 
mesto Tone Počrvina, zastop
niki posilovniih zvez, traktoristi. 

ostali gostje in gledalci. 
Traktoristi so tekmovali v 

oranju ter spretnostni vožnji z 
dvoosno prikolico in sicer loče
no: člani in mladi zadružniki. 

Oranje člani: 1. Konrad Miler 
168,3 točk, 2. Slavku Vovk 152,7 

28. in 29. avgusta v Kopru) sle
deči č l a n i : 1. Slavko Vovk 252,7 
točk, 2. Konrad Miler 234 točk, 
3. Maks Koležnik 221,1 točk, 4. 
Avgust Ovelbar 217 točk, 5. Jo
že Vršeč 201 In 6. Jože Levičar . 
M l a d i n c i : 1. Jože C vel bar 244,2 
točke, 2. Martin Težak 231,1 in 
3. Ivan Slopšaik 230, 4. 

Najuspešnejši traktorist - član 
Je dobil prehodni pokal, prvi 
šiirje člani ln prva dva mladin
ca pa praktične nagrade. Na-

Pionirji iz tabora SUTJESKA so se 
poslovili 

točk 3. Maks Koieznik 144,1. 
m l a d i n c i : 1. Jože Bahor 173,1, 
2. Martin T e ž a k 154,1. 

Spretnoetna v o ž n j a č l a n i : 1. 
Slavko Vovk, 2. Avgust Cvel-
bar. Pri mladincih pa je bil 
najbolji i Jože Cvelbar. 

» K O T 

N O V JE!< 

Okoli 70 pionirjev, ki so 
preživeli 3 tedne v taboru S u -
tjeska v Dol. Toplicah, se je 
pred odhodom poslovilo z do
bro pripravljeno akademijo ob 
tabornem ognju. Prisostvovali 
B O ji številni domačini in ko
pališki gostjer?.-. : " 

V času taborjenja, so se pio
nirji medseboj no spozn av ali 
ter navvzah' stike, ki bodo 
ostali trajni. Obiskali so več 
partizanskih krajev in se se
znanili z njihovo preteklostjo 

ter partizanska muzej v Do
lenjskih Toplicah. 

Upravnica tabora se je za
hvalila Društvu prijateljev 
mladine za pomoč, kakor tudi 
domačim množičnim organiza
cijam ter podarila vsaki repu
bliški skupini po eno sloven
sko knjigo. 

P R I H R A N E K 
V skupnem plasmanu sp^ bi i i 

najboljši ^uvrstili so se na re
publiško prvenstvo, katero bo 

grajena sta biLa tudi oba naj
boljša orača. 

Splošna ugotovite v.'Jcomisije je 
bila., da so orali mladinci bolje 
od članov, saj je dosegel naj
boljši mladinec k a * 173,1 točk. 
naj boljši član p a , 166,3 točk.v 
čeprav so oboi ; tekmoval L. DO<1 
Istimi pogoji ln bili ocenjeni 
po istih merilih. 

Pozdrav iz Beograd 
jo te GimpelJ, ki služi vojaški 

rok v Beogradu, pozdravlja vse 
S e m i č a n a in Kruplane, gasilce 
Stranska .vasi in K r u p e ter j i m 
želi, da bi kmalu postavili svoj 
gasilski dom. prav posebno P" 
pozdravlja o č e t a m mater. Vse 
Dolenjce pozdravlja tudi Franc 
Hribar , k| prav tako služi vojaški 
tok v Beogradu. 

Zakaj ni dovolj kruha v Novem mestu? 

Ob 20-letnici ustanovitve 
tovarne na Vidmu pozdrav
ljajo proizvajalci celuloze 

in papirja vse delovne 
kolektive v novomeškem 

okraju 1 

Ze tri mesece zmanjkuje v no
v o m e š k i pekarljl kruha . P o t r o š 
niki se v p r o d a j a n i h gnetejo ln 
nazadnje, ko ne dobe kruha, od
hajajo slabe volje ln praznih rok. 
Vsi se spominjamo ola jšanja , ki 
nas Je obšlo lani, ko smo zvedeli, 
da Je zgrajena nova, sodobno ure
jena pekarlja. Zdaj bo kruha d o . 
volj, smo si rekli takrat. In kljub 
temu ga letos v e č k r a t zmanjkuje. 

K J « Je vzrok, se boste vpraša l i . 
Ne bomo ga zamolča l i , č e p r a v je 
vse prej kot častem. Peki novome
ške pekarlje odklanjajo n o č n o de
lo. P o t r o š n j a kruha se p o v e č a v 
poletnih mesecih ln pr i čne v Je
seni padati. I>a hi zadovoljili po
trebe v tem č a s u , bi morali peko 
kruha In peciva p r i č e t i dve url 
prej kot o b i č a j n o , n a m r e č ob pol
noči . Peki so so temu uprli , pre
skrba Novega mesta s kruhom pa 

zato šepa . Posredovanja oblastnih 
ln družbenih organov doslej niso 
zalegla. 

Kolektiv pekarijc Novo mesto 
Je dobil- lani v upravljanje nov, 
sodoben obrat, k| o m o g o č a brez
hibno preskrbo mesta s kruhom. 
T a obrat je bi,l zjrrajen z družbe
nimi sredstvi. V času del na avto 
cesti so peki lahko naipekli n e p r i 
merno v e č j e količ ine kruha vsak 
dan, danes pa se upirajo pričet i 
z delom dve url prej kot sicer. 
Predpisi Jim dovoljujejo za n o č n o 
delo v e č j e prejemke, toda oni 
kljub temu t a k š n 0 reš i tev odkla
njajo. Povedali smo že, da bo 
p o t r o š n j a kruha i<m.ilu i padla in 

da bi morali peki toorei) le z a č a s n o 
sprejeti delovni čas od 21. do 8 
ure zjutraj. Oni to odklanjajo In 
predlagajo, naj bi potrošnik ;ede' 
k r u h , k i bi bil spečen p r e j š n j e g a 
dne. T a k nastop n o v o m e š k i h pe
kov po svoje osvetljuje tudi ta 
primer : ko bi člani delavskega 
sveta, na seji 5. .ivgusia, morali 
pr ičet i razpravo o gospodarskem 
stanju podjetja z oziromj na spre. 
jem polletnega gospodarskega, ra
č u n a , so vsi brez Izjeme sejo zapu
stiti. 

V p r a š d j e m o se, če Je vse to mo
g o č e v na<šl družbi ln ' tkamo od
ločnega posega občin«, k I naj na
redi t a k š n e m u stanju konec! 

Zahvala idrijskih dijakov 

C e u i L i i , Id, avgu*>ta — L;jana 
Petek 14. avgusta — D e m e t r j 
Sobota, 15. avgusta — Marija 
Nedelja, 16. avgusta — Rok 
Ponedeljek, 17. avgusta — Rad;-

voj 
Trek, 18. avgusta • — Helena 
Sreoa. 19. avgusta — Ljudevit 

H H r . / i C E ; UU H . 0>j 16. H. Jlii,i>-
Aovanski film »Volčja j a m a « . Od 
16. do 17. 8 rus-kt barvni (Um »Se
stre« . Od 18. do 20. 8- Italijanski 
film »Potepuhi« . 

Č R N O M E L J : O d 13. do 14. S. 
amer iški barvni f i lm »Zbogom 
orožje« . Od 15. do 16. 8. ameriški 
barvni f i l m »Dežela F a r a o n a « . Od 
18. do 16. 8. Jugoslovanski f i lm 
»Zemlja« . 

K O S T A N J E V I C A ; 16. 8. ameri
ški barvni filim »Taj lnstvemo 
m o č v i r j e « . 19. 8. Italijanski f i lm 
»Mož za vse«. 
M O K R O N O G : Od IS. do 16. 8. 
italijanski f i lm »Skoda, ii.j si 
taksna«. , 

M E T L I K A ; O d 16. do 16. 8. »Sa-
Ic ramenska frkl ja« . 19. 8. »Ne 
umira s« tako« . 

N O V O M E S T O , D O M J N A : Od 
13. do 16. 8,. a m e r i š k i barvni filim 
i>va.1set tisoč milj pod m o r j e m « . 

Od 17. do 19. 8. amer. barvni film 
»Sedem let z v e s t o b e « 

N O V O M E S T O , » K R K A « ; O d 14. 
do 17. 8. amerlšiki f i l m » P e s e m 
mrtvih l j u b i m c e v « . 

S E M I Č : 16. 8. Jugoslovanski f i l m 
»Svojega telesa gospodar« . 

S E V N I C A ; Od 16. do .16. 8. ame-
rišlkl fi lm »Na ovinku reke« . 

T R E B N J E : Od 18. do 16. 8. me
hiški f i l m »Mladi J u a r e z « . 

Predstave v nedeljo ob 16. in 10. 
uri . 

2 U 2 E M B E R K : 16. 8. Jugoslovan
ski fi lm »Dolina m i r u « . 

S T A N O V A N J E N U D I M dijaku za 
instruiranje u č e n c a 5. razreda 
osemletke. Naslov v upravi Usta 
(732-59). 

K L' PJ M M A N J Š O HIŠICO alt dvo
sobno stanovanje v Novem me
stu ali bliižnji okolici . Naslov 
v upravi lista (727-59). 

U G O D N O P R O D A M enostano-
vanjsiko hi&o z malim vrtom v 
oikollci V e l . Loke , i k m od že
lezniške postaje. Naslov v upra
vi lista (728-59). 

P O Z O R ! P R O D A M po primerni 
ceni dva Šivalna stroja fkroja
ški »Jatks«. kompletno oprem
ljen, in desnorooni »Slnger«. p r i 
meren za č e v l j a r j e , sedlarje ali 
tapetnike). Siva s sukancem 
vseh vrst In z vrvico, v obe 
smeri ; pravtalko tudi robi. 
Vpraša t i pri k r o j a č u K u h l j u v 
Dobrniču . 

P R O D A M K U H I N J S K O K R E D E N 
C O , k n j i ž n o omaro, e lektr ični 
kuhalnik, belo železno posteljo, 
mizo, š p a n s k o steno in drugo. 
Zglasite se : VoDčičeva 8. 

S P L O Š N A B O L N I C A N O V O M E 
STO pr<-.da k o š n j o btave. Inte
resenti naj se javijo na eko-
tiomatu bolnice v Kandlj i -

P R O D A M P O H I Š T V O 7-a samsko 
sobo. Naslov v upravi lista 
(729-59). 

ISt'l.'M r o S T E N O samostojno go
spodinjsko p o m o č n i c o k 4 - č l a n -
ski družini v industrijskem k r a 
ju na Gorenjskem. P ! a č a 8.000 
dinarjev Naslov v upravi lista 
(730-59). 

I S C E M G O S P O D I N J S K O POMOČ
NICO k :< č':t7i$akl družini v N o 
vem mestu Naslov V upravi l i 
sta (73)1-59) 

T A K O J S P R E J M E M V A J E N C A 
A L I V A J E N K O . Krojastvo Franc 
Maler ič , Pod lipo 2. Č r n o m e l j . — 
Stanovanje in hrana zagotovlje
na. 

G O S P O D I N J S K O POMOČNICO z 
znanjem d o m a č e kuhe išče za 
takoj aH s septembrom družina 
D r B. Novak. LJubljana, G r a 
dišče 8-II. Dobra plača in osta-
U pogoji. 

. . A i U . J b t . o U b i ' O O l N J t i & O PO
MOČNICO iče 3 -č lanska profe
sorska družina ob morju Po
goji Ugodni BiažeJ . Piran, K a -
junova 12. 

U P O K O J E N I V D O V E C sprejme 
gospodinjsko p o m o č n i c o z a č a s 
na ali stalno Travnik. Trebnje 
26. 

S P R E J M E M M I Z A R S K E G A V A 
J E N C A . Stanovanje preskrblje
no. Splošno mizarstvo. Trubar
jeva »l . LJubljana. 

D R U Ž I N S K I P A R . po motnosti 
brez otrok sprejme za ©skrbniš
tvo Obrtniški dom Oovejek pri 

' Me-d vodah z gos t iščem in malim 
posestvom. Informacije L a m p l č , 
LJubljana 7. Prr<inost dober go
spodar in kuharira 

iz.p.1 za IV. letnik bo 27. avgusta. 
Pmpravni izpiti za vse razrede 
bodo 28. in 29. avgusta. 

Naknadno vpisovanje bo od 24. 
avgusta dalje. Rok za vlaganje 
prošenj Je do 23 .avgusta 1959. 
Podroben razpored izpitov Je na 
oglasni deski v gimnazijski avli . 

R A Z P I S 
Dolenjska t u r i s t i č n a zveza s se

dežem v Novem mestu razpisuje 
mesto tajnika. Pogoji : popolna 
srednja Šola ali njej odgovarja
joča izobrazba tn razgledanost na 
področ ju turizma. Nastop sHižbe 
s 1. septembrom 1959. P l a č a po 
dogovoru. Pismene al| ustne po
nudbe poslati na Dolenjska turi
st ična zveza Novo meeto. 

R A Z P I S 
V službo sprejmemo; 

1. pisarniško uslužbenko za admi
nistracijo ln strojepisje, lahko 
zače tnica , vešča strojepisja; 

2. skladiščnika za material ; 
3. v e č poJkvallftcIr&nih in nekvali

ficiranih delavcev, ki imajo ve
selje za lesno stroko. 

»Opremales« , Novo mesto 

O B V E S T I L O D I J A K O M 
Ravnateljstvo g i m n a z i j « Novo 

mesto o b v e š č a dijake, da bo ma
tura v Jesenskem roku od 26. av
gusta do l . septembra. Razredni 

Ivan CrnagoJ iz Gradenca štev, 
l , p. Ž u ž e m b e r k , se javno za
hvaljujem postaji Ljudske milice 
v Ž u ž e m b e r k u in organom T a j 
ništva za notranje zadeve pri 
O L O Novo mesto, ker so hitro 
Odkriti sledove tatvine in t a t o v « 
v moji nisi. P o njihovi zaslugi m l 
Je del storjene š k o d e že povrnjen. 

O n Izgubi nase drage mame Ml 
žene 

M A R I J E P L E S K O V E C 
lz Muhaberja se prav lepo z a 
hvaljujemo vsem, k i so Jo spre
mili n * njeni zadnji poti . Poseb
no se zahvaljujemo zdravnikom 
in osebju n o v o m e š k e bolniaftice 
za njihov trud. Zahvaljujemo M 
pevcem, govornikom in vsem d a 
rovalcem cvetja. 

Ž a l u j o č a družina Pleskovec 

Brigadirj i 10. n o v o m e š k e lotkaJr 
ne M B D »Dušan J e r e b « se za
hvaljujemo upravi Doma J L A v 
Novem mestu, k i nam je v času 
n a š e akcije pri Izgradnji s t a d i o n « 
omogoči la brezplačen ogled f i l m -
akih predstav. 

V imenu vseh brigadirjev: 
Štab 10. N o v o m e š k e M D B 

»Dušan J e r e b « . 

Č E S T I T K I 
J o ž e t u Pr imcu 1n Metki Novak 

č e s t i t a j o ob vstopu v skupno ž iv 
ljenje — šahisti . 

N O V O M K S T O 
V času od 3. do 10. avgusta Je 

biLo rojenih' 11 dečkov in 8 de
klic. 

Poroči l i so se: Alojz Goloto, š o 
fer Iz S i e b r n i č , in A n a Btulc, 
uslužbenka iz Smolenje vasi. Ro
bert BartolJ. uslužbenec lz N o 
vega mesta, ln Terezija Rus, uč i 
teljica iz Oneka. J o ž e Bohte, Čev
ljar, in J o ž e f a C l m e r m a n č i č a . č i -
st'.lika, oba s Potovrha. Franc Jame, 
delavec, in Mari ja Hrovat, delav
ka; oba lz Podljubna. J o ž e Flor-
j a n č i č , sin kmeta in Karteljeve-
ga, in J o ž e t a K r a m a r i * , po 1 jede 1-
ka iz Gor . Kardeljevega. Martin 
A m b r o i i č , č e v l j a raki p o m o č n i k iz 
Novega mesita. in Mart ina Sušek, 
delavka i« Gotne vasi. Alojz 
F l o r j a n č l č , p ismonoša lz D o l K a r -
teljevega, in Justina Dragan, de-
lavAa iz Brezja. Ivan K a l č l č , 
us lužbenec , in Jul l jana Dolžan, 
gogpod., oba lz Snv.heia. Marijan 
Malcš lč . u s l u ž b e n e c , in F r a n č i 
ška K o ž u h , u č i t e l j i c a oba iz Pod-
bočja . 

U m r l i SK>: Alojz Jalovec, dela
vec iz Trbovel j , star 30 let. Jote 
PezdiTC, posestnikov aln iz G r l -
belj. star 13 let. Ivan Baratln, 
strojni k l j u č a v n i č a r iz Novwga 
mesta, star 94 let. 

G O T N A V A S 
U m r l i sta; A n a Berkopec. go

spodinja iz V e l . Cerovca, stara 60 
let. Mari ja Pleskovic. gospodinj« 
lz Muhaiberja. s t a r « M let. 

S E V N I C A 
Juli ja so bili rojeni s dečki . 
P o r o č l l l so se: Stanislav Pavlin, 

upokojenec lz Sentruperta, in 
Kristina DeiTUjač, upokojenka lx 
Prelesja Rajmud Pleterski, k l j u 
č a v n i č a r s k i p o m o č n i k lz LJubl ja 
ne, ln Zofija Fafldn, us lužbenka 
iz Sevnice. 

U m r l i so: Agata Jazbec, upoko
jenka iz D r o ž a n j a , stara 73 let. 
Mari ja M a č e k , žena ž e l e z n i č a r j a 
lz O r « h o y e g a . stara 37 let, J o ž e 
fa TrupeJ poljedelka iz O r e š j a . 
stara 02 let. Leopold Ldpoviek, 
upokojenec iz Sevnice. *tar 70 
let. 

V I D E M - K R S K O 
Juli ja Je bil rojen 1 d e č e k ln 

4 deklice. 
Poroč i l i so se: K a r e l Zavlsek, 

železniški č u v a j iz Sel p r i D o b o -
vi , in A n » Cerle, poljedeUka IX 
Srednjega Pijavskega. Branko 
Balja, strojni tehnik Iz Zagreba, 
in Ana Na>glič, u s l u ž b e n k a iz Vt-
a f m - K r ž k e g a . Franc Umek, k l e 
parski p o m o č n i k ia. S r e m i č a , l n 
M a r i j « Pregl p o š t n a uslužsbenka 
lz PolSce. Nikola R o ž a n k o v i č . k o -
vlnostrugar. in Neža Stare, uslu*-
benika, oba kz V i d e m - K n š k e g « . 

U m r l i so: Mar i ja M a r i n č . d r u 
žinska upokojenka iz V l d e m J C r -
š k e g a , stara 59 let. An<ton CerLn, 
mizarski p o m o č n i k iz Sp. L*bne, 
star 25 let. Terezija S pen de. pre-
v ž i t k a r i c a iz Raven, stara 7« let. 

V preteklem tednu so v novo
m e š k i porodnišnic i rodile: F r a n 
čiška Tiso v iz Pristave — deklico. 
Koza litja Bobnar iz P r e č n e — de
klico, Mari ja Perse lz D r u ž i n s k e 
vasi — d e č k a . San da Gros lz N o 
vega mesta — d e č k a , Pepca K o ž a r 
iz Iglenika — d e č k a , A n g e l a Zaje 
iz Č r n o m l j a — deklico. Faru O r o 
den iz Novega mesta — deklico, 
Marija H o č e v a r iz M a č k o v c a — 
dočka . Ivanka Tramte iz H r a s -
tovlce — deklico, J o ž e f a B a d o v i -
nec iz S t o p i č — d e č k a , Siavica 
Flajnik iz Vuhovcev — dve dekl i 
ci, Marjeta Bukovec iz T r e b n j e 
ga — d e č k a , Terezija Novak z 
Dvora — d e č k a , Veronika K l o b u 
č a r ix Gor . M r a š e v e g a — deklico, 
RozallJa K r e v s iz BiSke vasi — 
deklico. Mari ja Sest Is Roj — 
d e č k a . Mari ja Stangelfl lz Stare 
žage — deklico, Amal i ja M l a k a r 
iz D o l . N e m š k a vasi — Oečka, 
Olga Luiksič iz D o l . S t r a ž « — 
d e č k a , Ang«la Jeros lz LJubljane 
— d e č k a , Terezija M u r e n is Jurite 
vasi — d e č k a , Mart ina K u m a r is 
Ž e b l j a — deklico. 

Z A B E L E Ž E N O 

So Sole za plesne prireditve s točenjem 
alkoholnih pijač? 

Gornje vprašanje naalov-
ljam na organe družbenega 
upravljanja, šolske odbore 
in sanitarno inšpekclijo, ki 
naj bi tudi povedala svoje. 

To vprašanje se mi je po
rodilo že pred leti l& nanj 
vem edini pravilni od
govor: »V šolah ni prostora 
sa plesne ln zabavne prire
ditve! Skratka: šola nI go
stilne!« Vendar se tega ne 
zavedajo vsi, ampak še ved
no hočejo imeti razne zabav
ne (ne kulturne) prireditve 
v šolskih učilnicah, v kate
rih plešejo, kadijo in po
pivajo. 

V učilnicah prebijejo otro
ci po 4-5 ur na dan ln v 
dobi, ko še rastejo ln se 
razvijajo, pa je zato nujno, 
da so ti prostori čisti ln 
zračni; ker je navadno v 
učilnici dnevno tudi po 40 
otrok, je zato posebno v 
zimskih mesecih slab zrak. 

Pohištvo v teh učilnicah 
je namenjeno šolskim otro
kom ln J& tudi tako izdela
no, da Ra lahko uporablja le 
šoiska mladina. Ob zabavnih 
prireditvah pa uporabljajo 
odrasli ljudje stolčke ln mi
zice, Jih polivajo z vinom ln 
oigejo z cigaretnimi ogork<, 
e č i m e r nastaja škoda, ki jo 
mora plačati uprava osnovna 
šole lz sredstev, p r e d v i d e 
nih z,a druge potrebe, a ne 
za prekoredno popravljanje 
šolskega p o h i š t v a . 

Tudi s p l e . a n j p m v j i i l l n i -
°*h se tla ze'n ojcvajljo in 
j ih nI m o g o č e n k o l i v e č 

tako ofitetlti kot bi bilo po
trebno. Deske so ie razce-
frane in jih bo treba zame
njati kaj kmalu z novimi, 
kar zopet predstavlja precej
šen izdatek za družbo. 

Kakšna so naslednji dan 
stranišča, si lahko vsak sam 
predstavlja. 

In moralnovzgojna plat? 
Kakšen odnos naj ima otrok 
do šolskega prostora, ki naj 
bi bil njegov drugi dom, če 
ve, da je bila prejšnji dan v 
nJem veselica ln v katerem 
smrdi po1 vinu, tobaku ln 
klobasah? Prav gotovo zanj 
nI več to, kar bi mi hoteli 
ln kar tudi hočemo, da Je, 
ampak vpliva slabo v vzgoj
nem pogledu; s tem otežko-
čamo delo učitelju — vzgo
jitelju. Učiteljem nj vseeno, 
ali imajo otroci do svoje 
učilnice, do svojega drugega 
doma dvomlj Iv odnos, ampak 
hočejo, da bi to bila prijetna 
soba, v kateri bi se otroci 
počutili udobno ln v kateri 
bi vsaka najmanjša stvar 
vplivala nanie v vsakem po
gledu vzgojno. 

Preričan sem, da bodo to 
razumeli tisti, ki so dos?lej 
vztrajno zahtevali od upra
viteljev šol, naj jim dajo na 
razpolago šolske prostore Za 
zabavne prireditve s plesom 
;n točenjem alkoholnih pi
jač, Poiskali bodo pač ka
kšen drug prostor za zabav
no prireditev ob spoznanju, 
kaj pomeni v naši nov' 
1'ružbl, šola v izobrazmjm' in 
/zgojnem pogledu 

B. L 

V Juliju Je gostovala v Novem 
mestu folklorna skupina idrijskih 
dijakov, ki so Imeli vrsto nasto
pov na Dolenjskem. Nj ihovi na
stopi so imeli namen širltj lepoto 
folklore, hkrati pn navezovati te
sne stike z mladino na Dolenj 
skem in se seznaniti z njenim de
lom. Pred dnevi so dijaki pisali 
zahvalno pismo. Iz katerega smo 
spoznali, k a k š n e vtise so odnesli 
lz n a š e g a mesta. Objavljamo ga v 
celoti: 

Dragi tovariši! 

V Imenu mladinskega aktiva 
na gimnaziji v Idriji in v Ime
nu folklorne skupine M K U D se 
vam najtopleje zahvaljujemo za 
tovarlško pomoč v pripravah za 
naš nastop v vašem mest M . Ra
zumevanje, na katero »mo pri 
vas naleteli, nam bo ostalo ved
no v najlepšem spominu. Veseli 
bomo, kadar vas bomo mogli vi 
deti in se vam za vaše tovari
štvo izkazati z našim, tu pri nas 
v primorskih krajih. 

S tovraškimj pozdravi! 
Za mladinski aktiv 

predsednik: I v a n H v a l a . 

Izkoriščamo priložnost In se 
vam v imenu šol»keg a odbora 
in profesorskega zbora zahva
ljujemo za tovariški. sprejem 
naših dijakov, naše folklorne 
skupine. 

Ravnatelj: S l a v i č a B o ž i č . 
Lepo priznanje našim srednje

š o l c e m , ki so svoje t o v a r i š e lz 
Idrije res pr isrčno sprejeli m Jim 
omogoči l i nastop kljub temu, da 
je zaradi tehničnih ovir bilo že 
skoro vse izgubljeno, Jim "prire
dili pred nastopom družabni spre
jem s plesom in navezali tovari-
ake stike, ki Jih dijaki iz Pr imor
ske še dolgo ne bodo pozabili. 
Upamo, da taki primeri ne bodo 
osamljeni ln da bomo š e v e č k r a t 
pisali o takem delu n a š e mladinel 

Rog je spet oživel 
V Rogu so pričeli nabirati 

maline, ki so letos bogato ob
rodile. Roški gozdovi so polni 
nabiralcev iz vseh krajev, saj 
j im nabiranje malin nudi lep 
zaslužek. Kmetijske zadruge 
so, kakor druga l^ta, tudi le
tos organizirale odkup malin. 

Razpis industrijske rudarske šole Trbovlje 

. i o U " .enter U K i.i I S K . V * ' , 

kjer grade letos samo za tovarno celuloze ln p a p i r j a nad 100 
n o v i h s tanovanj 

za vpis v I. razred rudarskega ln 
elektro odseka Industrijske rudar
ske Sole TTbovlJe v šolskem iet» 
1953-60. 

P o g O J 1 I 
I. R U D A R S K I O D S E K 

Sprejetih bo 65 kandidatov. K a n 
didat mora z uspehom dovrši t i 
najmanj 6 razredov osemletke. V 
koledarskem letu 1059 mora do
polniti 15. leto atarosti jn i m e biti 
star n a j v e č 17 let. Mora biti te
lesno ln d u š e v n o zdrav ter telesno 
dobro razvit, kar ugotovi uredni 
šolski zdravnik. Imeti mora vese
lje do poklica. 
II. E I J E K T R O O D S E K 

Sprejetih bo 20 kandidatov. 
Kandidat mora z uspehom dovr
šiti 8 razredov osemletke aH 4 raz
rede nižje gimnazije. Biti mora 
telesno in d u š e v n o zdrav, kar 
ugotovi uradni šolski zdravnik. 

A k o se bo priglasilo več kan
didatov, kakor predvideva n a č n 
vpisa, bodo sprejeti oni. k i bodo 
uspešno opravili sprejemn izpit 
lz slovenskega Jezika ln r a č u n s t v a 
z geometrijo. 

Š o l a n j e v obeh odsekih traja 3 
leta. Po uspešno opravljenem za
k l j u č n e m Izpitu se absolventi ru
darskega odseka usposobijo za 
kvalificirane delavce rudarske 
stroke -• k o p a č e , absolventi elek
tro odseka pa za obratne elektrl-
č a r j e . 

Mladinci , ki se žele vptsati, mo
ralo ravnateljstvu šole predložiti 
s 3o dinarji kol kovano p r o š n j o ln 
I, priložiti naslednje dokumente: 

1. zadnje šolsko s p r i č e v a l o , 
2 izpisek lz m a t i č n e knjige ro-

lenlh (rojstni list), 
3. listino ki prikazuje potek ln 

uspeh šolanja v osnovni Soli oz. 
Rimnazijl (izda lola . kjer ta j « 
kandidat SolaH) 

4. mnenje šole o sposobnosti in 
nagjenjlh kandidata (izpolni lola, 
kjer se je kandidat Šolal), 

5 potrdilo o p r e m o ž e n j s k e m sta
nju v letu 1959, 

6. potrdilo o stalnem b;vanju 
(samo kandidati ki stanujejo iz
ven TrboveH.1). 

7. potrdilo o vifiim o t r o š k e g a 
dodatka 

Potrdila od M r l s c kolkovme 
prosta Nekolkovanih prošerjl In 
nrošeni brez zgors.1 našte t ih do
kumentov ne bomo upoštevali 

Daplsujte 
v okrajno glasilo SZDl — 

v Do'enjski list! 

U č e n c i prejmejo v č a s u š o l a n j a 
redne m e s e č n e nagrade od 8.700 
din do 4.700 din Razen teh red
nih nagrad so učenci lahko na
grajeni Se s posebnimi m e s e č n i m i 
nagradami, katerih višina Je odvi
sno od učnega uspeha. 

Vsako leto prejmejo u č e n c i par 
delovnih čevl jev , delovno obleko 
delovno spodnje perilo, kakor vse 
ostale zašči tne predmete za prak

tični pouk in šolske p o t r e b š č i n e . 
Pr i šoli Je Internat, k i nudi 

u č e n c e m popolno oskrbo, to )• 
p r e n o č i š č e , prehrano, pranje oseb
nega perila in dedov ne obleke, 
krpanje perila ter p o m o č pri u č e 
nju 

P r o š n j e je vložiti na ravnatelj
stvo šole najpozneje do 30. avgu
sta 1959. 

Ravnateljstvo šole 

Razpis Industrijske čevljarske šole 
v Zireh 

. Razpisna komisija Industrijske 
č e v l j a r s k e šole v Zireh objavlja 

N A T E Č A J 
za v p i l v i . letnik 

Sprejemni pogoji ; 
Kandidat, ki se namerava vpi

sati v I. letnik šole, naj se pri
glasi do v k l j u č n o l . septembra 
1959. 

Predloži naj naslednje listine: 
1. P r o š n j o za vpis, kolkovano s 

30 din d r ž , takse in z 20 din ob
č i n s k e takse. 

2. zadnje šolsko spričevalo . 
3. Izpisek iz rojstne m a t i č n e k n j i 

ge. 
Priglasijo se lahko kandidati , k) 

so uspešno dovršili 6 razredov 
osemletke (osnovne lole), k i niso 
mlajši od 14 oziroma s t a r e j š i od 
17 let 

gola ima avoj internat — dom 
u č e n c e v . Celotna oskrba znaša 
5.600 din m e s e č n o . P r o š n j e x » 
sprejem v dom bo uprava spre
jemala naknadno. 

V p r o š n j i za sprejem v šolo naj 
bo naveden t o č e n naslov, d a bo 
kandidat lahko pismeno o b v e š č e n 
o sprejemu. 

Pouk na šoli traja s leta. V č a 
su š o l a n j a prejemB u č e n e c pred
pisano m e s e č n o nagrado. 

Po k o n č a n e m š o l a n j u dobi u č e 
nec naziv kvalificiranega delavca 
v č e v l j a r s k i stroki. 

Vse nadaljnje informacije v zve
zi z vpisom i n s š o l a n j e m daje 
uprava Industrijske č e v l j a r s k e l o 
le v Zireh. 

Razpisna komisija p r i Indu
strijski č e v l j a r s k i š e * Ztrt 

Po težki bolezni na« Je za vedno zapustila naša do

bra ln nepozabna marna in stara mama 

MARIJA FIR, roj. 3RATANIČ 
Drago pokojnico smo pokopali 9. avgusta 1959 iz 

doma žalosti na pokopališče v Metliki. 

Žalujoči : hčerke Regtna, Mirna ln Slava z 

družinama ter ostalo sorodstvo. 

Metlika, Zagreb, Celje, dne 8 avgusta 1959. 

http://lva.net
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NAPAD, Kl NI POSREČIL 
Spomin na enega izmed velikih letalskih napadov zaveznikov v drugi svetovni vojni 

{Nadaljevanje in konec) 

M e d t e m s la K a n e in Johnson 
v o d i l a svoj i s k u p i n i lz prave 
• m e r i . K a n e je p r v i č zaslutil , 
d a je nekaj narobe, ko je za
gledal nekatera Izmed C o m p t o -
n o v l h letal , k i so pri letela ne
k j e za n j i m v s m e r i jugozahod. 
C i l j , k i na:j b i ga napadla n j e 
gova (Kanova) f o r m a c i j a , je bil 
n a p a d e n že od p r e j š n j i h dveh 
ritupln. K a n o v i fantje so b i l ! 
tako p r i s i l j e n i , da so leteli na 
ravnost v plamene ln eksplozi 
je , k i so j i h p u s t i l i d r u g i . S p u 
š č e n e bombe eo se v tem tre
n u t k u p r i č e l e razletavati . K a r 
je s ledi lo , je b i l n a j z a v r a t n e j š ! 
hazard , k i sta ga Johnson ln 
K a n e morala sprejet i . K a k š n i h 
6 letal je zgorelo ravno zaradi 
teh gigantskih eksplozi j s tal. 

» P r e d v i d e v a l sem, da bomo 
šli naravnost v nebesa, ko bo
m o u m r l i , š l i s m 0 n a m r e č i e 

skozi v i c e . « T a k o je dejal eden 
izmed K a n o v i h m o ž , k i m u je 
uspelo, da se je v r n i l . Ž g o č i 
plameni so dosegli v i š i n o okol i 
100 m, L i b e r a t o r j i pa so leteli 
skoznje. O g r o m n i b o m b n i k i so 
se p r e v r a č a l i to metal i kot kosi 
p a p i r j a v v e t r u v tem v r t i n c u 
pekla . N e k a j letal je padlo med 
s t r m o g l a v l j e n j l in b o č n i m i d r 
senji naravnost na tla. 

K a k š e n grenak s r d je preve
val o n « , k| .so o d k r i l i , potem 
ko so preletel i pekel , da so n j i 
hove cilje že u n i č i l i d r u g i ! 
» N e k d o je pomotoma z b o m b a r -
d i r a l n a š o t a r č o , « je de ja l k a 
petan W . B a n k s , »vsi srno se 
č u t i l i slabe, ko smo v i d e l i , k a 
ko eksplodira jo ol jni rezervoar 
ji . T u ni b i l o storit i n i č e s a r 
v e č , le p o s k u š a t i zadeti še e n 
krat. N i b i l o v e č č a s a za novo 
pot na tem iz le tu .« 

K a p e t a n J o h n P a l m , drugI i z -

Med priljubljene poletne 
športe sodi smučanje na vodi; 
zato ga uvajajo na vseh ko
pališčih, ki bi se rada uvelja
vila in privabila čim več go
stov ln turistov. Toda to je 
res šport in ne zabava, pa tu
di ne počitek, ker zahteva od 
Človeka dokaj vaje, spretnosti 
in vzdržljivosti. Da Je pa to 
lep ln vabljiv šport, o tem nI 
nobenega dvoma! 

Lahko se zgodi tudi avto
mobilu, da prevrne vlak ln ga 
poškoduje kot je to videti na 
gornji sliki iz Forth Wortha v 
Texasu. ZDA, ko je nepre
viden vozač avtomobila kljub 
jasnemu cestnemu znaku in 
opozorilu presekal na križišču 
na dvoje najmanj*! miniatur
ni vlak v prometu na najdalj
ši takšn, železniški progi na 
svetu. Povzročitelj nesreče je 
svojo nepazljivost hudo obža
loval, saj Je moral plačati 
oškodovancu kar 15 tisoč do
larjev odškodnine. 

Francoska filmska zvezda in 
sex-bomba Brigitte Bardot se 
je drugič poročila z Igralcem 
Jacquesom Charrlerom. Poro
ko so naredili »na skrivaj« v 
nekem majhnem mestecu, da 
so imeli lovci na senzacije in 
toioreporterjl več tekanja in 
materiala za pisanje. Po krat
k e m medenem tednu se je 
morala zvezdica vrniti v film
s k i studio, kjer zopet snema. 
In da ne bi bilo brez govoric, 
•o ie Iznašli, da se B. B. pre
v e č dobro razume s svojim 
soigralcem Henrijem Vidalom 
(na sliki), sicer v civilu z mo
ž e m igralke Michele Morgan. 

Trideset tisoč gledalcev na 
športnem stadionu v Flladel-
fljl in stotisoči ob televizij
skih sprejemnikih po vsej 
ZDA so kričali ime priljublje
nega maratonskega tekača Bo
ba Sotha, ko se Je na nedav
ni tekmi med Ameriko in 
Sovjetsko zvezo zrušil tik 
pred ciljem, ker mu Je odpo
vedalo srce. Prvih deset tisoč 
metrov je pretekel Bob v 
prav dobri formi, potem pa 
je začelo arce pešati ln Bob 
se je opotekel ter se tik pred 
ciljem zrušil na tla. Zdrav
niki so bili seveda takoj pri 
roki ln so mu kmalu pomaga
li na noge, toda tekmovati ni 
mogel več. Bob trdi, da sp bi
li to strašni trenutki, ki Jih 
ne bo nikoli pozabil. Na sliki 
ga vidimo, kako s poslednjimi 
močmi skuša ukrotiti neubog
ljivo src«. 

P o uspehih z umetnimi sateliti in s prvimi živimi-bitji, ki 
so Jih poslali v vsemlrje, pripravljajo zdaj še ljudi za vsemlrske 
polete. Toda to kljub raznim zaščitnim oblekam ne bo še tako 
enostavno in zato morajo bodoči vsemirski piloti in potniki do
kazati, da so za to opi-avilo sposobni. Z raznimi napravami 
tptvarjajo znanstveniki pogoje, kot jih bodo doživeli ljudje pri 

§lh poletih in opazujejo, kako na to reagira človeško telo 
sliki vidimo take poskuse v Ameriki, ko bodočega pilota z 

ezanlml očmi vrtijo na sedežu v različnem ozračju ln mu 
tem merijo krvni pritisk in delovanje notranjih organov. 

med K a n o v i h pilotov, je o i l 
edini , k i je ostal nad svojo tar
č o iznad š e s t o r i c e . K o je dose
gel c i l j , je b i l zadet. T r i j e mo
tor j i so sli k v r a g u . Leta lo je 
šlo v pli tek zavoj . D v a m o ž a v 
nosu letala sta b i l a mrtva . P a i -
m o v a leva noga je b i l a odtrga
na in ko je pogledal d o l i , jo je 
v i d e l viset ; še na nekaj v l a k r r b . 
Letalo je padalo h i t r o ravno 
nad r a f i n e r i j o , k i b i jo moral 
b o m b a r d i r a t i . U s p e l o m u je, da 
je š e ravno p r a v o č a s n o odvr
gel bombe. 

N a j m a n j o p r a v k a je imel s 
svojo t a r č o J a c k W o o d in n j e 
gova 389. s k u p i n a , ki je napadla 
C a m p i n o , stran od glavnega 
p o d r o č j a r a f i n e r i j Ploest i ja . 
T o d a tudi to n i bil vesel napad. 
F l a k je b i l n a m r e č tudi tu gro
zen. M l a d i drugI p o r o t n i k 
Llo.vd Hughes je b i l zaradi teg? 
zbit . Njegovo letalo je b i l o z a 
deto iz s trojnic in gor ivo je 
p r i č e l o cureti lz levega k r i l a ln 
bombnega j a š k a . T o d a , ker leta
lo še nI gorelo, ga je H u g h e s 
uismerii nad c i l j . P r i tem je le 
tel s k o z i j e z i k e p l a m e n o v , k i 
so m u u n i č i l i levo k r i l o . 

O d v r g e l je bombe ln p o s k u 
šal pr is tat i v s u h i s t rugi poto
k a , pa je zagledal most p r e d 
seboj. Le ta la ni mogel v e č d v i g 
n i t i . 

N e k d r u g L l b e r a f o r je raz 
padel kot molj v p l a m e n u , ko 
je k o t l a r n a , k i so jo zadele 
bombe predhodnega letala, e k 
s p l o d i r a l a r a v n o v t renutku , k o 
je p l a v a l n a d njo. T o d a C a m p l -
na je b i l a u n i č e n a n a t a n č n o Po 
n a č r t u . D a bi b i l a m e r a polna, 
je tja na*lo pot š e nekaj C o m p -
t o n o v l h letal , k i so pometala 
svoje bombe na p o č r n e l e os tan
ke ins ta lac i j . 

V KREMPLJIH 
LOVCEV 

N a p a d na Ploest i v vsej s v o j i 
v e l i č a s t n o s t i In t r a g e d i j i je m i 

n i l . T o d a vse one, k i so uspeh 
da so ostali ž iv i , je č a k a l a še 
dolga, m u č n a pot domov. R a 
zen tega so p r e ž a l i nanje f# 
l o v c i , k i so se med tem že 
d v i g n i l i . 

Za nekaj č a s a so b i l i L i b e r a 
torji š e dokaj v a r n i p r e d l o v c i , 
dokler so ostali p r i t leh, kaj t i 
v takem p o l o ž a j u l o v c i ni so kaj 
p r i d a o p r a v i l i . T o d a tu je b i l š e 
f lak. Skora j ni b i l o b o m b n i k a , 
k i ne b i utrpel v e č j e aH m a n j š e 
š k o d e . 

V č a s u , v katerem so b o m b 
n i k i preletel i pot od Ploest i ja 
do T r a n s s l l v a n s k i h A l p in se 
p r i č e l i d v i g a t i , j e s o v r a ž n i k po
slal v zrak vse lovce, s k a t e r i 
m i je razpolagal , celo G l o s t e r -
jeve » G l a d i a t o r j e « , grajene v 
V e l i k i B r i t a n i j i še leta 1935! 
L o v c i so leteli n a d b o m b n i k i ln 
s p u š č a l i tempirane bombe, k i 
so se razletavale v z r a k u . N a ta 
n a č i n je nekaj L i b e r a t o r j e v 
p r i š l o ob svoje repe. 

K o so se b o m b n i k i v z d i g n i l i 
v i š j e , so lovc i p r i č e l i napadati 
na n o r m a l n e j š i n a č i n . V e n d a r 
ni bi lo p r i l o ž n o s t i za b o j o v n i k e . 
L i b e r a t o r j i so se še vedno u m i 
k a l i ln b r a n i l i ; p r i h a j a l i so s o 
v i l o v c i , k i so j i h m u č i l i z b o m 
b a m i . D r a g o c e n i l i t r i g o r i v a so 
se t r o s i l ; za m a n e v r e izogni t i 
se s o v r a ž n i k u . L e malo letal je 
doseglo B e n g h a z i . N e k a t e r a so 
Izbrala C i p e r al i S i c i l i j o . D r u 
ga so z a s i l n o pristala v T u r č i j i . 
T a so b i l a še s r e č n a . T r e t j i n a 
celotne s k u p i n e pa se nI v r n i l a 
n i k o l i v e č . 

N a p a d z n i z k e g a leta na Ploe>-
st l se n i p o s r e č i l . K j e r k o l i i e 
t i č i v z r o k » a to, d r ž i n e d v o m n o 
n e k a j : n i se p o n e s r e č i l o zaradi 
p o m a n j k a n j a p o g u m a l j u d i , k i 
so leteli skozi ta pekel-

(IZ R O Y A L A I R F O R -

C E F L Y I N G R E W I E W 

prevedel T o n e F u r l a n ) 

Od žalosti mu je počilo 
srce 

L i t t l e R o č k v A m e r i k i je 
n a n po s o v r a š t v u n e k a t e r i h 
i d l o č i l n i h k r a j e v n i h p r e d s t a v 

n i k o v oblas t i d o č r n c e v . —. 
M e s t o je b i l o p r e d k r a t k i m 
p r i č a n e n a v a d n e pasje zvesto
be. K o se je s m r t n o p o n e s r e č i l 
13-letni d e č e k , se n j e g o v z v e 
sti pes n i u m a k n i l o d krs te 
m r t v e g a f a n t a . V s a k p o i z k u s , 
d a h> ga o d s t r a n i l i , je b i l z a 
m a n . N e k a j d n i k a s n e j e je pes 
p o g i n i l . Ž i v i n o z d r a v n i k je 
u g o t o v i l , d a m u je p o č i l o srce. 

Se dobre tri tedne p o č i t n i c — zalo se zdaj š e tako veselo sme
ji jo i n veseli jo zlate prostosti . Z d a j je n j i h o v č a s . . . (Foto: 

J o ž e A n d o l j š e k ) 

ZANIMIV DOPUST Z 

Požar v umobolnici 
P r e d 14 d n e v i je I z b r u h n i l 

p o ž a r v g r a d i č u C h e s n a l e p r i 
B l o l s u v F r a n c i j i , k j e r se j s 
z d r a v i l o 70 u m o b o l n i h p a c i e n 
tov. Osebje , k i je ogenj p r a v o 
č a s n o opazilo , je z v e l i k o p r i 
sebnostjo d u h a pomagalo b o l n i -
n i k o m na prosto, m e d t e m ko 
je nekaj b o l n i k o v , k i n iso rno-
gll izza ognjene zavese, p o s k a -
kalo s k o z i o k n a . K o so p o ž a r 
pogasi l i , so n a š l i pod r a z v a l i 
n a m i zoglenela t rupla p e t i h p a 
cientk, k i niso mogle iz stavb*. 

»Videti papeža in . . .« 
I lus t r i rani tednik vel ikega 

mi lanskega d n e v n i k a » C o r r i e r e 
del la S e r a « , » D o m e n i c a del 
C o r r i e r e « p i š e o tur i s t ih , k i 
pr ihajajo v R i m : 

» • . . NI res, da so t u j c i , k i 
pr ihajajo v R i m , n a v d u š e n i n a d 
n a š o k u h i n j o ln n a š i m v i n o m i n 
da s a m o m e č e j o d r o b i ž v v o d 
njak T r e v l . N a s p r o t n o je res, 
da tuj i tur i s t i ne dajejo n a p i t 
nin in da Imajo samo dve ž e 
l j i : d a bi v i d e l i p a p e ž a i n ž i 
v a l s k i v r t . « 

*" *Oft»»M> 

S k i c a n a p a d a l n i h s m e r i 376., 93. i n 399. s k u p i n e » l e t e č i h t r d n j a v « 

D o p u s t ! O s r e d n j i pogovor v 
teh pole tnih d n e h . Besede o d o 
p u s t u teko povsod. S l i š i š j i h v 
t o v a r n i , p i s a r n i , k a v a r n i , i n na 
cesti . K a k o tudi ne, saj je v s a 
ko leto v e č s i n d i k a l n i h p o d r u ž 
nic, k i v s v o j i h p o č i t n i š k i h d o 
m o v i h posferbe za 1 € P in cenen 
o d d i h s v o j i h č l a n o v . E n i ga 
p r e ž i v e ob m o r j u , d r u g i v p l a 
ninah, tretji spet k a k o d r u g a č e . 
T i s t i , k i so se i m e l i lepo, se ga 
radi s p o m i n j a j o l n ž 6 snujejo 
n a č r t e za p r i h o d n j e leto. O n i , 
k i B O imeli letos ob d e ž e v n e m 
v r e m e n u smolo , se t o l a ž i j o 
u p a n j e m , d a j i m bo v r e m e P r S -
hodinje leto bolj naklonjeno . P a 
pust imo to. P o g l e j m o , k a k o je 
i j d e n i l o Izkoristiti svoj dopust 
pet N o v o m e š f c a n o v - m o p e d i s t o v . 

T o v a r i š i R u d o l f J e r a n č i č , R a f 
ko L l n d l č iz n o v o m e š k e I n d u 
strije obutve, M i l a n B r e š č a k lz 
D E S l n g o s t i l n i č a r A n t o n J a k -
š e so si letos 15. m a j a k u p i l i 
mopede > C o l i b r i « . Ze takrat so 

se d o m e n i l i , da bodo enkrat n a 
r e d i l i s k u p e n izlet. Pozneje s« 
j i m je p r i d r u ž i l š e t o v a r i š 
F r a n c P e n c a iz S p l o š n e g a g r a d 
benega podjet ja » P i o n i r « . R e č e . 
no-s tor jenol T a k o so se p r e d 
k r a t k i m z m o p e d i o d p r a v i l i na, 
petdnevno potovanje. T o v a r i š a 
J e r a n č i č a in L i n d i č a sem s r e č a l 
v v Industr i j i obutve, t o v a r i š a 
B r e š č a k a pa s e m o b i s k a l na 
d o m u . T a k o l e pr ipoveduje jo o 
svoj i a l p s k i in p o m o r s k i turne
j i , k a k o r s 0 jo I m e n o v a l i : 

>Iz N o v e g a mesta s m o se o d 
pel ja l i preko L j u b l j a n e in 
K r a n j s k e gore na V r š i č , k jer 

DANES SPET DVE Velika starost dolenjskih izseljencev 
v Ameriki 

— 8amo Še trenutek, p r o s i m ! 
P r a v k a r u r e j u j e m nezgodno za
v a r o v a n j e ! 

— O č e , in zakaj v e d n o m i Iz
gubl jamo? 

V Albany>u, Mirvn. , je praz
n o v a l a svoj 102. rojstni d a n r o 
j a k i n j a M a r i j a K r a k a r , ki 
je p r i š l a v A m e r i k o s s v o j i m 
žo p o k o j n i m m o ž e m p r e d 65 l e 
ti le D o b l i č p r i Č r n o m l j u . V 
A l b a n y j u sta i m e l a m a j h n o f a r 
mo. S i n M a t t ž i v i v A l b a n y j u , 
s i n J o h n pa v nase lbini O g e -
ma, M i n n . O b a s inova sta nekaj 
č a s a delala na E l y j u , M i n n . K r a 
li ar j e v a bere k l j u b svoj i v i s o k i 
starosti s l o v e n s k e liste še brez 
n a o č n i k o v ln s* še vedno d o 
bro p o č u t i . 

V VVindsoru v K a n a d i p a je 
obhaja l k o n e c lanskega leta naJ 
m e n d a n a j s t a r e j š i Izseljenec v 
K a n a d i F r a n k C v a r svojo 80-
letnioo. C v a r je d o m a lz R i b 
nice i n se še d o b r o s p o m i n j a , 
kako je m o r a l o k r o g leta 1900 
pes iz T o r o n t a v "VVindsor, ker 
takrat t a m š e n i b i l o ž e l e z n i c e . 
O d takrat ž ivi v mestu VVind
sor, k i l e ž i v K a n a d i na d r u g i 
s trani reke D e t r o i t . 

O b e m a d o l e n j s k i m a k o r e n i n a 
m a že l i t u d i D o l e n j s k i list še 
mnogo z d r a v i h i n z a d o v o l j n i h 
let. P o n o s n i smo, d a je D o l e n j 
ska r o d i l a take k o r e n i n e ! 

C v . A . K . 

Pomemben izum 
Š t i r i m a n g l e š k i m u č e n j a k o m 

je uspelo i z l o č i t i osnovno m o 

lekulo p e n i c i l i n a — p r v e g a 

najbolj poznanega a n t i b i o t i k a . 

K a k o r p r a v i j o , bo to o d k r i t j e 

o m o g o č i l o p r o i z v o d n j o cele v r 

ste n o v i h a n t i b i o t i k o v , k i b o d 0 

u č i n k o v a l i samo na d o l o č e n e 

bolezni . P r o t i p e n i c i l i n u je 

v e d n o v e č l j u d i n e o b č u t l j i v i h , 

tako d'a bodo z d r a v n i k o m p o 

m a g a l i p r e m a g o v a t i r a z l i č n e 

bolezni n o v i a n t i b i o t i k i . 

N a startu — p r e d n o v i m i k i l o 
m e t r i . . • 

smo n a m e r a v a l i p r e n o č i t i , v e n 
dar smo se u s t r a š i l i b l i ž a j o č e se 
nevihte i n se s p u s t i l i p r e k o 
T o l m i n a n a P r i m o r s k o . P r e n o 
č i l i s m o n a 1028 m v i s o k i gori 
S l a v n i k . T u je bi lo n a j l e p š e ! 
P o t e m s m o se v o z i l i po kras
n i h cestah o b m o r j u i n v R a -
bacu pod L a b i n o m obiskal i n o 
v o m e š k e t a b o r n i k e , k i so tam 
na dopustu . E n o n o č smo P r e _ 

spal i k a r p r i n j i h pod š o t o r i in 
p r i z n a t i m o r a m o , da srno imeli 
s r e č o , ka j t i p r a v to n o č je 
m o č n o b l i s k a l o , g r m e l o i n d e ž e 
valo. P o t e m s m 0 se spet usta
v i l i v K r a l j e v i c i , s p r a v i l i m o p e . 
de n a v a r n o l n se z m o t o r n i m 

č o l n o m o d p e l j a l i v G r a b o v o , 
K e r smo skoraj vsi tudi vnet i 
r i b i č i , smo « e o d p r a v i l i še n a 
n o č n i r ibolov . P o pet ih d n e h 
smo se po » L u i z i j a n i « p r e k D e l 
nic, Bosancev , B e l e kra j ine in 
č e z G o r j a n c e v r n i l i d o m o v . « 

N a tej turnej i so v pe t ih d n e h 
p r e v o z i l i 870 k m brez v e č j i h 
okvar , saj so Imeli na vsej tur 
neji le d v a g u m i defekta . P r a v i 
jo, da ni t i v o ž n j a z a v t o m o b i 
lom, n i t i z m o t o r j e m ni tako 
pri je tna kot z m o p e d o m . T o v a 
r i š B r e š č a k zatr juje š e , da j « 
tak dopust n a j c e n e j š i Jn n a j l e p 
ši. T o v a r i š J e r a n č i č p r i p o v e d u 
je: » K a m o r smo p r i s i l , s 0 m i 
s l i l i , da je to p r o p a g a n d n a v o ž 
nja za tovarno 1® le n e r a d i so 
n a m ver je l i , da smo D o l e n j c i na 
dopustu. S e manj pa so n a m 
ver je l i , da smo z m o p e d i p r i š l i 
č e z V r š i č in na S l a v n i k . « 

V s i u d e l e ž e n c i turneje so tako 
n a v d u š e n i , da se nameravajo v 
k r a t k e m o d p r a v i t i že na drugo 
turnejo. N a p r o g i N o v o mesto 
— K a r l o v a c — P l i t v i c e — S e n j — R e 
ka — L j u b l j a n a — N o v o mesto 
bodo p r e v o z i l i okrog 600 k m . 
P r i h o d n j e leto, tako pravi jo , 
bodo šli n a 14-dnevno turnejo 
po J u g o s l a v i j i . R a z e n vsega 
seveda lepo skrbe tudi za svoje 
» k o n j i č k e « . P r e d i n p o turnej i 
j i h dajo na servis , k j e r j i h te
melji to pregledajo, Izmenjajo 
olje In u r e d i j 0 vse potrebno. 
K a j t i le tako, p r a v i j o , se bomo 
o b v a r o v a l i v e č j i h o k v a r na 
poti . * 

V s i s 0 tudi p o r o č e n i , zato 
me je zanimalo , kaj m e n i j o 
ž e n e 0 t akem dopustu. » Z a e n 
krat smo dosegli sporazum. K o 
smo odšl i , to b i l i s icer m a l o 
kisl i o b r a z i , v e n d a r je b i l o vse 
v r e d u , ko s m 0 se spet z d r a v i 
in celi v r n i l i . U p a j m o , da b o 
tudi v b o d o č e vse v r e d u ! « so 
se m o ž j e odrezal i . 

M i p a j i m ž e l i m o p r i j e t n a 
potovanja i n lepo v r e m e 1 

R . S. 

V vsako hišo na Dolenj
skem in v Sp. Posavjui 
»DOLENJSKI LIST«! 

Nov planinski dom na Bohorju 
O p o ž r t v o v a l n i h p l a n i n c i h s 

Senovega, k a t e r i h zasluga je, da 
•todi danes že tik pred o tvor i t , 
vi j « nov, m o d e r e n planinski 
d o m na B o h o r j u , smo l e poro
č a l i v n a š e m t e d n i k u . 

K o smo zvedel i , d a bo o tvor i 
tev na ist i dan kot v e l i k a pro
s l a v a 15-letnice zborovanja 
k o z j a n s k i h akt ivis tov , to Je 23. 
avgusta letos, nas je z a n i m a l o 
kaj v e č o tem d o m u . 

Z a v r t e l i smo telefon, poiskal i 
z a s l u ž n e g a t a j n i k a planinskega 
druk.šttva B O H O R na S e n o v e m 
lov. Stojami S i b i l a in ga v p r a 
š a l i : 

T o v a r i š tajnik, zaupajte nam 
kaj v e č o v a š e m novem d o m u , 
k i ga boste o d p r l i v nedeljo 88 
avgusta. 

D o b i l i smo zadovol j iv odgo
v o r : 

» D o m , k i stoji na istem mestu 
kjer je b i l a n e k o č stara, med 
okupaci jo pogorela k o č a , bo 
povsem m o d e m a , l a h k o bi rekl i 
n a j s o d o b n e j š a p l a n i n s k a posto
janka . Saj bo šinel razen vodo
voda, e lekt r ike , udobnih l e ž i š č 

v sobah i n na s k u p n e m l e ž i š č u 
Se dovol j prostora za r a z v e d r i 
lo, o k r e p č i l o i n pri jetno b i v a 
nje v p l a n i n a h . D o m bo i m e l 
televizor , k a r je *e posebna p r i 
v l a č n o s t . N j e g o v a kapaciteta 75 
lež išč Je k a r d o v o l j n a , zlasti 
pa p r i č a k u j e m o p o v e č a n j e eno. 
d n e v n i h o b i s k o v Izletnikov. Iz-
le tnUtvo je že sedaj, še predno 
je b i l a k o č a zgrajena, znatno 
preseglo p r i č a k o v a n j a . P l a n i n c i 
iz vseh strani , tudi iz Zagreba 
in ostalih delov sosedstva, so 
b i l i s ta lni gotje B o h o r j a , to pa 
se bo še podvoj i lo , ko bo k o č a 
po o tvor i tv i stalno oskrbovana . 

N a j p r i m e r n e j š e i z h o d i š č e za 
izlete na B o h o r je Senovo, k a 
mor se pripel jete I avtobusom 
z ž e l e z n i š k e postaje v Bresta
n i c i . Iz Senovega je na B o h o r 
dve u r i in pol hoda po dobro 
m a r k i r a n i pot i . Seveda so do
stopi tudi od d r u g o d , saj p r i 
hajajo š t e v i l n i p l a n i n c i iz K o z 
jega, Podsrede, P l a n i n e , s K o z 
janskega in celo iz celjskega 
okra ja . 

T u d i z B o h o r j a je mnogo le

p i h iz letov n a ostale v r h o v e v 
tem m a s i v u : na Osl ico , S k a l i -
co, n a sam n a j v i š j i v r h v Bo
hor ju , n a 1023 m v i s o k i J a v o r 
nik, je p a od k o č e slabe pol 
Urice . 

B o h o r je p r i l j u b l j e n a t o č k a * 
S p o d n j e m Posavju . Z d a j , ko b., 
k o č a stalno odprta , bo posta) 
enakovreden » k o n k u r e n t « L i s c i 
in p l a n i n c i , m l a d i n a , l jubi te l j , 
prirode i n b i v š i borci i n akti-
* M i iz č a s a narodnoosvobodi l . 
nega boja bodo radi , v s k u p i 
nah al i p o s a m i č , p r i h a j a l i v ta 
prelepi p l a n i n s k i predel v Po 
savju, B o h o r , bogat in z a n i m i 
PO dogajanj ih i i let N O B , pe 
->UT po svojem b u j n e m rastl in 
stvu in ž i v a l s t v u , po svoji 
pre lepih gozdovih , c v e t o č i 
p a š n i k i h in o s v e ž u j o č e m , gor 
a k e n zraku bo odslej sprejema 
v okr i l je vse v e č in v e č s v o j i ' 
l jubitel jev . 

Z e l j a S e n o v č a n o v je, da ob 
c t v n r l t v i doma i n p r o s l a v i na 
B o h o r j u p o z d r a v i j o v svoj i sre
d i n i č i m v e č l j u d i lz vseh so
sednih o b č i n , K . B . 

P l a n i n s k i d o m n « B o h o r j u , ki ga bodo v nedeljo, 23 avgusta 
slavnostno o d p r l i ob p r o s l a v i 15. obletnice zbora k o z j a n s k i * 
aktivistov. P o k r o v i t e l j proslave je t o v a r i š Sergej H r a i g h e t 


